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Glavni urednik: odgovorni urednik:
Vojko cernelc bojan samarin

V ljubljanski Kartonažni tovarni v tem času zaključujejo lani začeti predstavlja predvsem nabava dveh ofset tiskarskih strojev, ki bosta 
„paket“ investicij v razširitev, izboljšavo oziroma modernizacijo stekla predvidoma v aprilu. Z nabavo teh d veh strojev v Kartonažni 
proizvodnje 120 milijonov dinarjev je „težak“ ta paket. Od tega tovarni računajo na 10-odstotno povečanje proizvodne in z vsaj 
odpade dobrih 20 milijonov dinarjev na oddelek za potiskano tolikšnim povečanjem produktivnosti, saj števila zaposlenih ne 
embalažo, od koder je tudi naša fotografija. Investicijo v ta oddelek bodo povečevali. loto: A. AGNIČ

Letošnje praznovanje 8. marca je bik) pavza prav logično nada- SINDIKATI IN ŽENSKE
'Jevanje landrih prizadevanj v naši družbi, da dobi žena resnično —;--------------------- --------------
ena ko praven položaj v njej. »Tradicionalne proslave11 so letos 
^menjali razgovori o problemih zaposlene žene. Ne sicer povsod,
^ndar pa v veliki večini. Tako so se ob svojem prazniku pogo- 
^ijale ženske v Metliki, Novem mestu, v ljubljanskem Leku, v hali 
Tvoli... Govorile so o dosežkih žena v proizvodnji in v samo
upravljanju ter o pomanjkljivostih, ki jih bodo morale odpraviti v 
^aju za dejansko enakopravnost.

V Kranju so 8. marec poslavili z otvoritvijo razstave dokumen- 
i?* * * * v’ .'f' prikazujejo stavko tekstilnih delavcev Slovenije pred 40 leti. 
številnim gostom, med katerimi sta bila tudi predsednik pred- 
sedstva SRS Sergej Kraigher in članica sveta federacije Lidija 
Šentjur c, je spregovorila predsednica republiškega odbora sindika
tov delavcev tekstilne in usnjarske industrije Slovenije Dora Rihar.

Istega dne so v Gorenjskem muzeju v Kranju odprli razstavo del 
Znane jugoslovanske slikarke Nadežde Petrovič. Tudi letošnja raz
dava sodi v že tradicionalni koncept prireditev ob vskem 8. 
^rcu. Gre za predstavitev pomembnih slovenskih in jugoslovan- 
^'h umetnic, ki so znane po naprednih umetnostnih snovanjih ter 
povezujejo svoje delo z družbenopolitičnimi prizadevanji naših 
narodov. Takšna je tudi srbska slikarka Nadežda Petrovič, kije bila 
v svojih delih povezana s Slovenijo in z njenimi slikarji. Poleg velike 
'loge, ki jo ima Nrdežda Petrovič v jugoslovanski likovni umet
nosti, je pomembna njena vloga tudi v boju za enakopravnost žena.

Tekst in foto: 
A. AGNIC

M;

»Moških« in »ženskih« vprašanj ni. Ukrepi, da ne bo ostalo 
samo pri lepih besedah

Vse naloge, kijih uresničujemo v združenem 
delu in družbi, so enako „moške“ kot 
„ženske“. To je temelj, na katerem bodo slo
venski sindikati gradili svoj prispevek za uresni
čitev ustavnega družbenoekonomskega polo
žaja žensk v naši družbi, je poudarilo pred
sedstvo RS ZSS na svoji seji v novomeškem 
,,Labodu" minuli teden.

Po razpravi je predsedstvo izoblikovalo tudi 
več konkretnih stališč in sklepov.

Predvsem bo treba doseči ustreznejši delež 
žensk v vseh samoupravnih organih, delegacijah 
in vodstvih družbenopolitičnih ter drugih orga
nizacij in skupnosti. Prav tako bo treba 
odpraviti stare poglede, navade in odpore, ki 
marsikje še zapirajo ženskam pot do vodstvenih 
in vodilnih delovnih mest v organizacijah zdru
ženega dela.

Kajti dejstvo je, da je med zaposlenimi v 
Sloveniji 43 % žensk, na ključnih delovnih 
mestih pa jih je le 25 %, njihov odstotek v 
samoupravnih organih pa je še manjši!

Ob takšnih in podobnih ugotovitvah velja 
zato ob množičnem izobraževanju delavcev za 
delo, samoupravljanje in družbenopolitično 
delovanje odpraviti mnoge probleme (n. pr. 
otroško varstvo, prehrana, izmensko delo), ki 
ženske še posebej ovirajo pri strokovnem in 
družbenem usposabljanju.

Predsedstvo je nadalje sklenilo, da se bodo 
slovenski sindikati še naprej borili za izboljša

nje varstva pri delu in delovnih razmer, v 
katerih delajo ženske.'

V skupni imenovalec nadaljnjih nalog bi 
lahko zapisali: varstvo materinstva. Sindikati si 
bodo prizadevali za ustreznejše vrednotenje 
materinstva, vzgoje in nege otrok, ih to kot 
svojevrstnega minulega dela v okviru sistema 
pokojninskega in invahdskega zavarovanja. Ob 
tem bo treba učinkovito poskrbeti za:

— hitrejši napredek v organiziranem družbe
nem varstvu otrok,

- celodnevno šolo,
- učinkovitejše urejanje stanovanjskih 

problemov mladih družin,
— načrtnejšo in uspešnejšo razbremenitev 

žensk v gospodinjstvu z organiziranjem druž
bene prehrane in servisov.

Zlasti odločno pa bodo sindikati prepreče
vali vsakršno zapostavljanje žensk pri smotr
nem zaposlovanju in vrednotenju dela.

To je večina nalog na tem področju. In, če 
še dodamo urejanje problemov kmečkih žena 
in dolžnosti žensk v SLO, potem smo povedali
v glavnem vse.

NALOGE-PLANS A OBVEZNOST

Razumljivo je, je poudarilo predsedstvo, da 
morajo sindikalne organizacije in njihovi organi 
poskrbeti, da bodo vse te naloge prišle v sred- 
njeročne načrte, ki jih bomo sprejemali letos, 
pa tudi v vse razvojne načrte na vseh ravneh 
družbene organiziranosti, zlasti pa v organiza
cijah združenega dela, krajevnih skupnostih in 
občinah.
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NARED JE OSNUTEK 
ZAKONA
O ZDRUŽENEM DELU

ZAKONSKA 
INTERVENCIJA - 

DA ALI NE?

Mimo tega bodo organizacije in organi sindi
katov ter Zveze sindikatov še posebej pozorni, 
kako bomo uresničevali omenjene naloge, ko 
bodo sodelovali pri spreminjanju in izpopolnje
vanju statutov, samoupravnih sporazumov in 
drugih samoupravnih splošnih aktov na podlagi 
novega zakona o združenem delu in ko bodo 
uresničevali ustavno funkcijo sindikatov v 
kadrovski politiki.

»MALA 
USTAVA 

PRIHAJA 
V JAVNOST«

V usmerjeno izobraževanje v SR Sloveniji je vključenih 
77.300 učencev in 21.000 študentov. V domovih za učence pa 
je na voljo komaj 12.500 ležišč in za študente komaj 4.000. V 
zadnjih treh letih so domovi za učence morali odkloniti 4061 
prosilcev. V domovih za učence je štiri petine otrok iz delavskih 
in kmečkih družin.

Zaradi zaskrbljujočega stanja v domovih je bila že v minulem 
srednjeročnem obdobju predvidena gradnja 3000 novih ležišč, 
pridobili pa smo jih, žal, le 300. Zdaj gre za to, da v letu 1974 
začeto široko družbeno akcijo za gradnjo domov pripeljemo 
vsaj v tem srednjeročnem obdobju do boljših rezultatov.

VSAKO LETO BILANCA

V sindikatih samih pa bodo vsako leto ob 8. 
marcu ocenili dosežke pri uresničevanju druž
benoekonomskega položaja žensk in se dogovo
rili za nadaljnje konkretne akcije na tem pod
ročju. Prvo tako oceno bodo opravili vsi izvršni 
odbori osnovnih organizacij sindikata, vse 
sindikalne konference, vsa občinska in republi
ška vodstva sindikatov in zveze sindikatov 
Slovenije ob 8. marcu 1977 in potem - vsako 
leto ob tem času.

VIC

V OKVIRU

Kadarkoli že se lotevamo določene 
akcije, moramo vedeti, kaj želimo z njo 
doseči in kako bi se lahko ne le približali 
cilju, ki si ga zastavljamo, ampak tudi 
dosegli. Opredeliti torej velja politični, 
strokovni, organizacijski in morda še 
kakšen drug pristop k nalogi.

Družbeno planiranje pa prav gotovo ni 
naloga v vsakdanjem pomenu besede, 
ampak je veliko več: je metoda delo
vanja, ki ne le neposredno in dolgoročno 
vpliva na naš prihodnji razvoj, ampak ima 
tudi odločilen vpliv na uveljavljanje 
ustavne vsebine samoupravljanja v zdru
ženem delu.

Zelo poenostavljeno rečeno, lahko bi 
osnovne cilje sindikatov na področju 
družbenega planiranja opisali takole: 
družbeni plan naj izhaja iz uresničevanja 
boljših delovnih in življenjskih razmer 
delavcev. Kaj to konkretno pomeni, naj
bolje vedo delavci sami, tisti v mariborski 
tovarni avtomobilov, v kranjski Savi, v 
novogoriškem Meblu in v sleherni drugi 
organizaciji združenega dela.

Na splošno velja, da želje in hotenja, 
kakor zvečine povsod pravijo ciljem last
nega prihodnjega razvoja, močno prese
gajo njihove in naše skupne možnosti. Še 
več: interesi posameznih TOZD znotraj 
OZD, interesi podjetij iste panoge in tudi 
interesi celotnih dejavnosti so si marsi
kdaj v očitnem nasprotju. Kaj in kako 
zdaj?

Nasprotja in razlike v interesih v naši 
družbi priznavamo in jih urejamo, uskla
jujemo po samoupravni poti. Pomemben 
del odgovornosti na tem področju leži na 
sindikatu. Naložili smo si jo že tedaj, ko 
smo snovali sedanjo organiziranost in ko 
smo se zavedali, da bo izpit dobro oprav
ljen, če bomo znali pokazati pot do 
tistega skupnega jezika, ki ga bomo razu
meli vsi. V konkretnem delu se bomo 
kajpak tudi motili, kajti greši vsak, kdor 
dela. Vendar pa le z delom lahko prispe
vamo k urejanju razmer na kateremkoli 
področju.

Razprave o družbenem planiranju 
mimo drugega torej pomenijo izziv sindi
katom, naj pokažejo, koliko so sposobni 
prispevati k odpravljanju razlik ali 
nasprotij v interesih, za katerimi pa so 
tudi cilji. Kakorkoli pa že stvari obra
čamo, gre pri načrtovanju vselej za cilje 
- ti pa so konkretni ne glede na to, kako 
visoko si jih postavljamo.

Zapisali smo nekaj misli s posvetovanja 
predsednikov in sekretarjev RO sindi
katov, sekretarjev in direktorjev centrov 
RS ZSS o uresničevanju nalog sindikatov 
pri družbenem planiranju.

M. G.
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KAJ SMO STORILI...

Napredovanje
žensk

Ugotovitve in stališča iz javne razprave o sodobnem družbeno
ekonomskem in tehnološkem razvoju ter nekaterih aktualnih vpra
šanjih družbenega položaja žensk pred dvema letoma so še vedno 
aktualna, vsaj kar zadeva politiko zaposlovanja, izobraževanja in na
predovanja žensk. To nam potrjujejo podatki zadnjih raziskav in 
statističnega spremljanja o izobraževanju in zaposlovanju žensk.

O tem problemu je na 3. seji RK SZDL ob zaključku medna
rodnega leta žen, govorila Tilka Blaha, sekretarka RS ZSS za izobra
ževanje, znanost in kulturo. Podatki kažejo, da se je v desetletju 1961 
do 1971 izboljšala izobrazbena struktura prebivalstva, še vedno pa je 
relativno večji delež žensk, ki se po končani osemletki niso več 
izobraževale, pač pa so se zaposlile kot nekvalificirane delavke. 
Nismo se še tudi otresli tradicionalne delitve poklicev in šol na tako 
imenovane moške in ženske. Zato je tudi absolutno manj deklet v 
poklicnih šolah, več pa v gimnazijah.in v štiriletnih strokovnih šolah. 
Nadaljnja diferenciacija je v tem, da deklet v industrijskih tehničnih 
poklicih skorajda ni, prevladujejo pa v ekonomskih, administrativnih, 
zdravstvenih in terciarnih smereh. Približno enaka je usmeritev na 
višjih in visokih šolah, kjer je sicer deklet več kot 40 %.

Zaradi takih usmeritev, ki se le počasi spreminjajo, so ženske v 
bistveno slabšem položaju pri zaposlovanju in napredovanju. Po po
datkih iz raziskave se 40% do 52% žensk zaposli v industriji brez 
poklicne izobrazbe. Skoraj polovica žensk, ki sicer imajo svoj poklic, 
le-tega ne opravljajo, bodisi ker je že suficitaren bodisi zato, ker 
delovne razmere in delovni čas (gostinstvo, trgovina, zdravstvo) za 
žensko ni primeren, kakor hitro mora opravljati tudi svoje obveznosti 
do doma in otrok.

Tovarišica Blaha je dejala, da moramo v teh dejstvih iskati razlog, 
.zakaj se ženske poklicno manj uveljavljajo in zakaj še vedno ostajajo 
rezerva za manj zahtevna delovna mesta. In ker smo imeli tudi druž
benim potrebam neprilagojeni izobraževalni sistem, je bilo pri- 
učevanje za delovna mesta prepuščeno v celoti OZD in njihovemu 
odnosu do izobraževanja delavcev. Ta odnos pa je zelo različen, 
marsikje še zelo tehnokratski, zlasti tam, kjer je tudi struktura dela še 
zelo neizoblikovana.

Ker ženske nimajo poklicne izobrazbe, ob delu pa se jih zelo malo 
izobražuje, se še vedno dogaja, da ob uvajanju nove modernejše teh
nologije prihajajo na zahtevnejša vodstvena in strokovna delovna 
mesta predvsem moški. Take razmere seveda tudi ne motivirajo žen
ske, da bi se poklicno izobraževale ob delu za proizvodni proces. 
Tiste, ki pa se vendarle izobražujejo, so si izbrale študij družboslovnih 
smeri, kajti vedo, da delavka v upravi in v administraciji še vedno 
hitreje napreduje kot pa delavka v prizvodnem procesu.

Tovarišica Blaha je dejala, da je prav zdaj čas in priložnost, ko je v 
javni razpravi predlog za preobrazbo usmerjenega izobraževanja, da se 
tudi delavke neposredno vključijo s svojimi stališči in predlogi v to 
razpravo. Raziskava je pokazala zelo velik interes žensk za izobra
ževanje ob delu, kljub temu pa sta se v tem času od 613 anketiranih 
žensk izobraževali le dve. Le 2,3 % anketiranih žensk je odgovorilo, 
da OZD posebej stimulira izobraževanje žensk. Ženske so vse pre
malo obveščene o pogojih in možnostih za izobraževanje in napre
dovanje, nimamo kadrovskih evidenc, ki bi spremljale razvoj spo
sobnejših delavk (in delavcev) itd.

Številčna zastopanost žensk v organih upravljanja se res izboljšuje, 
vprašanje pa je, koliko bodo ženske odločne v zahtevah, da bomo 
razreševali tudi njihove žgoče probleme (glede na njihovo dvojno ali 
trojno obremenitev), da bi imele tudi praktične možnosti za lastno 
izobraževanje in napredovanje v poklicu. s G
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LJUBLJANA
V četrtek je bila v Ljubljani seja komisije za 

razporejanje dohodka in za delitev sredstev za 
osebne dohodke pri RO sindikata delavcev v 
prometu in zvezah Slovenije. Seje so se udeležili 
tudi predsedniki skupnih komisij za panožne 
sporazume, kajti prve ugotovitve po zaključnih 
računih kažejo da so nekatere delovne organi- 
zacije (železnica, žičnice, Splošna plovba Piran, 
Letališče) kršile — oziroma prekoračile s samo
upravnim sporazumom določena razmerja. To

pa pomeni, da niso dosegle planiranega do
hodka.

Na sestanku so sklenili, da bodo skupne 
komisije natančneje pregledale „problema- 
tične“ delovne organizacije. Njihove ugotovitve 
pa bodo osnova za razgmvor s prizadetimi, ki 
bo v prihodnjem mesecu. Na seji so tudi pouda
rili, da so sankcije, ki jih predvideva pred 
kratkim sprejeti republiški družbeni dogovor, za 
kršitelje veliko ostrejše, kot pa tiste, ki jih je 
predvidel samoupravni sporazum.

MK ZKS O DELOVANJU KOMUNISTOV V LJUBLJANI

Še veliko nalog
Dobro delo komunistov v sindikatih bo zagotovilo uresničitev dobrš
nega dela nalog pri oblikovanju samoOpravnih odnosov

Na prihodnji seji mestne konfe
rence ZKS Ljubljana, ki bo 23. 
marca, bodo člani obravnavali delo
vanje ljubljanskih sindikatov in 
komunistov v njih. Takrat bodo 
spregovorili tudi o sklepih in stali
ščih, ki naj bi bili napotek v na
daljnjem delu sindikalnih delavcev - 
komunistov v mestnem in v petih 
občinskih sindikalnih svetih.

Danes ljubljanski mestni in občin
ski sindikati združujejo 153.799 
delavcev v 1266 osnovnih sindikal
nih organizacijah, kar je precejšen 
napredek, če te številke primerjamo 
s stanjem pred petimi leti. V sindi
kalnih organizacijah delujejo tudi 
številni komunisti, katerih naloge 
so še posebej opredeljene v sklepih 
5. seje CK ZKS. Vendar pa so marsi
katero od teh nalog sindikalni akti
visti — komunisti opravili že pred 
tem. Nič novega ni več, da v sindi
kalnih organizacijah najbolj delov
ne člane predlagajo za sprejem v 
osnovne organizacije ZK.

Kako je to pomembno, ni treba 
posebej omenjati, saj so tudi na seji

komiteja MK ZKS Ljubljana po
novno poudarili, da v tistih delovnih 
organizacijah, kjer sindikalne organi
zacije ne sodelujejo z osnovnimi 
organizacijami ZK, dosegajo slabše 
rezultate. Zato bo tudi vnaprej med 
prednostnimi nalogami mestnih 
sindikatov, ki nikakor ne morejo 
biti in tudi niso več le spremljevalec 
družbenih dogajanj, okrepitev ka
drovske strukture, seveda ob po
moči osnovnih organizacij ZK in 
drugih družbenopolitičnih dejavni
kov.

V delovnih okoljih, kjer se komu
nisti še niso organizirali, bodo 
prav sindikalni delavci tisti, ki si 
bodo prizadevali za delavsko večino 
v zvezi komunistov, saj so še pri
meri, da so komunisti strnjeni pred
vsem v strokovnih'službah, ni pa jih 
v neposredni proizvodnji. Njihova 
prisotnost v neposredni proizvodnji 
pa je iz dneva v dan bolj potrebna, 
saj nekateri kazalci opozarjajo, da se 
je lanska stabilizacijska akcija v 
letošnji zimi precej ohladila. Zato 
bo nujno potrebna polna zavzetost

sindikalnih delavcev in komunistov, 
da jo oživijo. Hkrati s tem pa jih 
čakajo številne naloge. Samo bežen 
pogled v podatke, kako smo v Ljub
ljani uresničevali in spoštovali druž
beni dogovor o razporejanju 
dohodka in delitvi osebnih dohod
kov, priča, da so mnoge delovne 
organizacije mirno „odkorakale“ 
mimo dogovorov. Kar 25 TOZD, ki 
so lani poslovale z izgubo, si je 
izplačevalo neokrnjene osebne do
hodke, 154 OZD si je izplačevalo 
sicer minimalne OD, vendar pa so 
jih povečali za 27 odstotkov, 131 
OZD je sredstva, namenjena za OD, 
povečalo hitreje kot sredstva za 
reprodukcijo, 371 OZD pa je hitreje 
povečevalo osebne dohodke, kot pa 
je naraščal dohodek. Ob tem pa tudi 
lani nismo dosegli večjega napredka 
pri oblikovanju meril ža interno 
delitev osebnega dohodka.

Zato je tudi tako pomembno 
zagotoviti, da bodo komunisti v sin
dikatih dobro delali in s tem pripo
mogli k oblikovanju in uveljavljanju 
samoupravnih odnosov.

Ž. M.

ZDRUŽEVANJE V SLOVENSKEM GRADBENIŠTVU

ŠE VEDNO V PLENICAH
Delavcem doslej še nihče ni pojasnil, kaj GIPOSS sploh predstavlja

Od posvetov, kijih o združevanju 
v slovenskem gradbeništvu organi
zira republiški odbor sindikata grad
benih delavcev Slovenije, smo bili 
tokrat na sestanku predstavnikov 
GIF Obnova in GP Tehnika iz Ljub
ljane, SGP Ingrad iz Celja, SGP Pio
nir iz Novega mesta, SGP Projekt iz 
Kranja, SGP Sava z Jesenic in SGP 
Stavbar iz Maribora. Omenjene orga
nizacije združenega dela tvorijo 
SOZD GIPOSS, s sedežem v Ljub- 
Ijani.

Sestavljena organizacija združe
nega dela GIPOSS je bila ustanov- 
Ijena pred dobrima dvema letoma, 
prej pa je GIPOSS deloval kot po
slovno združenje. Tudi v zadnjih 
dveh letih, odkar GIPOSS deluje kot 
SOZD, se le-ta s svojo centralo v 
Ljubljani ni kaj prida spremenil. V 
bistvu je ohranil obliko poslovnega 
združenja, samoupravno odmaknje
nega od temeljnih organizacij zdru
ženega dela. V razpravi je bilo med 
drugim rečeno, da v tej sestavljeni 
organizaciji v glavnem odločajo 
direktorji in da se GIPOSS - 
mislimo na centralo v Ljubljani — 
vede kot generalna direkcija in ne 
kot institucija, kjer sedem gradbenih 
podjetij samoupravno združuje svoje 
interese.

Kakšen naj bo GIPOSS in kaj naj 
dela, je zapisano v samoupravnem

sporazumu o sestavljeni, organizaciji 
združenega dela, ki so ga podpisali 
pred dobrima dvema letoma!

Nespoštovanje samoupravnega 
sporazuma - tako v centrali v Ljub- 
Ijani, kot tudi v vseh sedmih priza
detih gradbenih organizacijah zdru
ženega dela - je nujno povzročilo 
zapiranje za lastne plotove. Tako 
dlje od papirnatega dogovora tudi ni 
bilo možno priti. Vsaka organizacija 
združenega dela še naprej sama 
raziskuje tržišče, sama nastopa na 
domačem in tujem tržišču, razvija 
lastno tehnologijo ...

Za takšne razmere so prisotni 
direktorji in vodilni delavci — mimo
grede povedano predstavnikov 
osnovnih sindikalnih organizacij na 
posvetovanju skorajda ni bilo — 
valili krivdo drug na drugega. Res
nica je najbrž v tem, da delavci, 
združeni v GIPOSS, še danes ne 
vedo, kaj pravzaprav GIPOSS pred
stavlja, ker jim tega še nihče ni 
pojasnil. Delavcem tudi nihče ni 
povedal - to pa je bila in je naloga 
vodilnih in vodstvenih delavcev ter 
družbenopolitičnih organizacij - da 
lahko združitev v GIPOSS zagotovi 
številne prednosti. Naj omenimo 
samo skupno nastopanje na tržišču 
doma in v tujini, skupne raziskave 
tržišča, enotno tehnologijo in ne 
nazadnje razreševanje vseh tistih

problemov, ki tarejo slovenske grad
bince. Zdaj se dogaja, da tudi že 
tako velikim podjetjem, kot so 
Ingrad, Tehnika, Obnova in še neka
tera, prav zaradi premajhne poveza
nosti že primanjkuje dela oziroma si 
ga zaradi drage in neenotne tehnolo
gije ne morejo več tako lahko 
dobiti.. .

MILAN ŽIVKOVIC

NAJ OSTANE 
MED NAMI

Izvršni svet skupščine mesta 
Ljubljane je v torek ugotovil, da 
so dosedanja prizadevanja proti 
snežni stihiji uspešna.

Beseda „stihija“ naj bi v tem 
primeru pomenila slepo, nepre
magljivo (od človeške volje 
neodvisno) naravno silo.

Pa naj kdo reče, da Ijubljan- 
čani niso junaki. Res bo trajalo 
precej časa, toda ..nepremagljivo 
naravno silo“ bodo pod dobrim 
vodstvom premagali - in to v 
glavnem z lopatami!

Seveda — če tistega dobrega 
polmetra snega ne bo prej 
pobralo sonce!

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

SLOVENSKA BISTRICA
Na letni konferenci občin

skega sveta ZSS so delegati kri
tično ocenili dosedanje delo 
sveta in tudi osnovnih organi
zacij sindikata. Nova organizira
nost, nov način delovanja in 
zahtevne naloge so nekoliko 
zmedli aktiviste in osnovne 
organizacije, kajti kader, ki jih 
danes vodi, je še mlad. Zato so 
lani v tej občini posvetili veliko 
skrbi organizacijskemu utrjeva
nju vseh organizacij, delo na 
tem področju pa še ni končano.

Letošnji program bistriških 
sindikatov je obširen in bo

zahteval prizadevnost vsakega 
sindikata in tudi sleherne 
osnovne organizacije. V sre
dišču pozornosti bodo na
daljnja stabilizacijska prizade
vanja, realno načrtovanje 
razvoja občine in delovnih orga
nizacij, boljše delovanje delav
ske kontrole, uresničevanje 
sindikalne liste in skrb za tako 
izobraževanje ob delu ter 
štipendijsko politiko, ki bo vse 
delavce oziroma študente spod
bujala,- da bodo po študiju 
ostali v občini.

M. H.

LJUBLJANA

Le po 
dogovoru

Možnosti razvoja usmerjene poli
tike zaposlovanja se tudi v ljubljan
ski regiji razkrivajo zgolj v samo
upravnem sporazumevanju in druž
benem dogovarjanju. Kot so ugoto
vili na zadnji skupni seji medobčin
skega sveta ZSS in predsedstva 
skupščine skupnosti občin širšega 
ljubljanskega območja, je bil lani za 
regijo že izdelan osnutek družbe
nega dogovora o minimalnih stan
dardih o življenjskih in kulturnih 
razmerah delavcev ter pogojih 
zaposlovanja. Še boj pa je razve
seljivo spoznanje, da bodo vse 
občine v regiji že letos dobile 
ustrezne samoupravne sporazume, s 
katerimi se bodo delovni Ij udje v 
združenem delu zavezali za usmer
jeno zaposlovanje.

V regiji se bodo poslej z družbe
nim dogovorom o pogojili zaposlo
vanja in minimalnih standardih o 
življenjskih in kulturnih razmerah 
delavcev sindikati in samoupravna 
skupnost za zaposlovanje skupno 
dogovarjali o temeljih, na katerih 
bodo zaposlovali v regiji in vsaki 
občini' posebej. Letos se bodo 
najprej dogovarjali in sporazumevali 
o osnovah za usmerjeno zaposlo
varje. Le-te pa bodo morali po 
dogovoru medobčinskega sveta ZSS, 
skupnosti občin in samoupravne 
skupnosti za zaposlovanje regije 
dosledno spoštovati v vseh temeljih 
delovnih in drugih organizacijah.

L V.

IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

SINDIKAT DELAVCEV 
STANOVANJSKE IN KOMU
NALNE DEJAVNOSTI SLO
VENIJE: RO je organiziral dvo
dnevni seminar za člane republi
škega odbora in predsedniki' 
občinskih odborov. Na njem so 
se pogovorili o organiziranosti in 
delovanju sindikatov in zveze 
sindikatov, o idejnopolitičnih in 
samoupravnoekonomskih osno
vah zakona o združenem delu, 
razmerah v slovenski stano
vanjski in komunalni dejavnosti 
ter o nalogah sindikata na po
dročju ljudske obrambe in druž
bene samozaščite.

SINDIKAT DELAVCEV GO
STINSTVA IN TURIZMA SLO
VENIJE: Začela so se območna 
p osvetovanja predsednikov 
osnovnih organizacij tega sindi
kata - o nalogah pri ustanavlja
nju poslovnih skupnostih za turi
zem in o uveljavljanju načel de
litve po delu.

SINDIKAT DELAVCEV KE
MIČNE INDUSTRIJE SLOVE
NIJE: Izvršili odbor je raz
pravljal o vključevanju v ob
močne družbene dogovore tistih 
temeljnih organizacij združenega 
dela, ki imajo sedež svoje delov
ne organizacije v drugih republi
kah. Te temeljne organizacije 
tudi niso vključene v samo
upravne sporazume o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov ke
mijske in sorodnih panog. Me 
glede na sedež podjetja bodo 
morali območni družbeni dogo
vori veljati tudi za te temeljne 
organizacije, kar je potrebno 
urediti tudi z dogovorom na zve
zni ravni To je izvršni odbor že 
predlagal zveznim sindikalnim 
organom.

SINDIKAT DELAVCEV KO
VINSKE INDUSTRIJE SLOVE
NIJE: Predsedniki osnovnih sin
dikalnih organizacij ZP Stroje
gradnja so obravnavali samo
upravni sporazum o temeljih za 
plan razvoja v letih 1976 do 
1980.

SINDIKAT DELAVCEV 
TEKSTILNE IN USNJARSKE 
INDUSTRIJE SLOVENIJE: Na
daljujejo se priprave za sejo re
publiškega odbora, na kateri 
bodo obravnavali samoupravno 
delavsko kontrolo in kulturno 
akcijo v sindikatih in za posveto
vanje o produktivnosti v tek
stilni industriji, ki bo v kratkem 
v Tržiču.

SINDIKAT DELAVCEV 
PAPIRNE IN GRAFIČNE IN
DUSTRIJE SLOVENIJE: Inicia
tivni odbor za ustanovitev koor
dinacijskega odbora sindikata 
delavcev v sestavljeni organizaciji 
združenega dela Slovenijapapir 
je končal z delom. V razpravi je 
sporazum o ustanovitvi koordi
nacijskega odbora ter poslovnik 
o organiziranosti in delovanju.

SINDIKAT OBRTNIH DE
LAVCEV SLOVENIJE: Izvršni 
odbor se skupaj z republiško 
konferenco SZDL, Gospodarsko 
zbornico Slovenije in komitejem 
za osebno delo pri izvršnem sve
tu Skupščine SRS pripravlja na 
regionalna posvetovanja o raz
voju mladega gospodarstva. Po
sveti se bodo pričeli po 22. 
marcu, njihov namen pa je, da 
pri vseh dejavnikih razvoja, pred
vsem pa na ravni krajevnih skup
nosti in občin, jo spodbudijo in 
usmerijo njihovo dejavnost v raz
rešitev osrednjih problemov, ki 
zavirajo razvoj. Ti razgovori so 
postavljeni v čas, ko organizacije 
združenega dela, SIS in družbe- 
nopohtične skupnosti oblikujejo 
svoje srednjeročne programe raz
voja. To pa je vzrok več, da 10 
pred tem organizira tudi razgo
vor s predsedniki občinskih 
organizacj sindikata obrtnih de
lavcev, na katerem bo akcija 
usmerjena predvsem v razreše
vanje trenutno najbolj aktualnih 
problemov na področju gospo
darjenja obrtnih organizacij, uve
ljavljanja določil samoupravnega 
sporazuma dejavnosti in samo
upravnega družbenega plani
ranja.
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^ ^°tem ko ga bo sprejela zvezna skupščina, bo - bržkone v aprilu 
' sel v široko javno razpravo v osnovne celice združenega dela in 
_ružbenopolitične ureditve osnutek zakona o združenem delu, za- 

p bednega pomena popularno imenovan tudi „mala ustava". 
^ripravijanje osnutka tega zakona je trajalo več kot leto dni, 

Pobude zanj pa so vznikle že med nastajanjem besedil nove ustave, 
0 so sestavljavci sklenili v posebnem zakonu razviti in obdelati 
stavno gradivo, ki zadeva položaj delavcev v združenem delu, si- 

samoupravnega združenega dela in sestavine, na katerih te- 
"tolji sistem politične oblasti.

Predsednik komisije zveznega zbora skupščine SFRJ za pripravo 
r rt°na- s P0drodja združenega dela Roman Albreht je vodil tudi 
edakcijsko komisijo, kije pripravila osnutek tega sistemskega za- 
°na z več kot 600 členi. Poudariti velja, da so pri pripravi po

membnega zakona sodelovali številni ugledni jugoslovanski strokov- 
jaki z različnih področij pa tudi najvidnejši predstavniki družbe- 

ne!j£ in političnega življenja v državi
, Komisija pod predsedstvom dr. Antona Vratuše, imenovana ob 
°ricu lanskega leta, je z dvotedenskim delom pretehtala osnutek 

j^kona o združenem dolu in ga sklenila v teh dnevih posredovati 
omisiji zveznega sveta skupščine SFRJ za pripravo zakonov s po- 
ročja združenega dela, ki bo oblikovala končno besedilo. Ob tej 

Priložnosti je Roman Albreht v razgovoru, objavljenem v časopisih 
>politika" in JDelo", najprej poudaril, da so ustavne opredelitve o 
mruženem delu terjale nadaljnje razvijanje in obdelavo ustreznih 
.konomskih kategorij, kot so dohodek, minulo delo, svobodna 
^menjava dela ter inštitucij in inštitutov, kakršni so temeljna orga- 
jj acija, zbor delavcev, samoupravni sporazum in drugi, ki so ne- 

vomno institucionalna osnova združenega dela. Ustavne oprede
ne teh in še nekaterih drugih kategorij je bilo treba podrobneje 

°bdelati, jih obravnavati v zakonu o združenem delu.

Z AKON, KI RAZ VIJ A OSNO VE SISTEMA
»Postavili smo se na stališče", pojasnjuje Roman Albreht, „mora 

a zakon obdelati in razviti le osnove sistema, medtem ko naj bi 
^posredno normativno obdelavo posameznih segmentov sistema 
^moupravno organiziranega združenega dela prepustili posebnim 
2akonom, kot so, denimo, zakon o družbenem načrtovanju, o de- 
njUju, kreditih, bankah, zunanji trgovini in kot so, dalje, zakoni, ki 
Jm bodo v mejah svojih pristojnosti sprejemale družbene skupnosti 
v 2Vezi z uresničevanjem družbenega dogovora o temeljih načrta."

»To pomeni", nadaljuje Albreht, „da smo se zavestno izognili 
kdruževanju teh zakonov v-zakonu o združenem delu, ker bi tako 

omii okoren in za prakso težko uporaben zakon."
Kako opredeliti pojmovanje združenega dela, je bila ena izmed 

i ^^em> dokler se, kot pripoveduje Albreht, v svetih ni
izoblikovalo stališče, naj bi združeno delo opredelili kot temeljno 
strukturo narodov in narodnosti ter ga obravnavali v vseh njegovih 
azsežnostih, upoštevaje pri tem tudi krajevne skupnosti, družbe

nopolitične skupnosti, interesne skupnosti ter tudi vse segmente 
povitega sistema združenega dela, potemtakem tudi temelje poli- 
tčne oblasti. Odtod tudi temeljiteje kot prej obdelana funkcija 
tužbenopolitičnih skupnosti kot sestavin združenega dela. 
»Nekatere stvari v osnutku smo razvili dosti naprej, tako da so 

T1mnogo bolj obdelane kot kdajkoli doslej. To velja zlasti za 
ohodkovne odnose, za družbenogospodarske odnose v združenem 

t za družbeno reprodukcijo v celoti. Menim, daje dobro razvita 
udi sestavina o organiziranosti združenega dela", poudarja Albreht 

v izgovoru z novinarjema časnikov ..Politika" in , JJelo".

KAJ JE JEDRO ZAKONA?
. Osnutek ima po sedanjem konceptu pet delov, dejansko pa so 
jedro zakona njegov drugi, tretji in četrti del. V teh delih so obde- 

4116 tri teme j ne sestavine proizvajalnega odnosa in iz njega izpelja- 
nega sistema samoupravno združenega dela.

To so družbenogospodarska sestavina, sestavina organiziranosti

Roman Albreht, 
predsednik ko
misije za pripra
vo osnutka za
kona o združe
nem delu

združenega dela in sestavina samoupravno-sporazumskega odnosa.
To je hrbtenica zakona. Sestavljajo jo omenjene tri komponente 

kot celota. Osnutek zakona obsega poleg uvodnega dela z izho
diščnimi opredelitvami družbenogospodarskih temeljev in inštitu
cij, ki jih nato podrobneje obdeluje, tudi prehodne in kazenske 
določbe. Ni pa še jasno, ali bodo kazenske določbe sestavni del 
tega zakona ali pa bodo vnešene v kazenski zakonik.

,JCar zadeva organiziranost združenega dela," nadaljuje Roman 
Albreht, „smo izhajali iz stališča, da bomo identificirali inštitucije 
oziroma oblike organiziranja združenega dela in obdelali vse bistve
ne sestavine, ki so temelj združevanja dela in sredstev. Zato sta 
zlasti obdelani temeljna in delovna organizacija, obdelane pa so 
tudi vse druge oblike združevanja dela — tako institucionalizirano 
kot sporazumsko. V okviru sporazumske komponente pa so obde
lane vse oblike neposrednega samoupravnega odločanja, od oblike 
osebnega izražanja mnenja do odločanja prek delegatov."

NOVO POJMOVANJE KATEGORIJE DOHODKA
Na vprašanje, katera so najpomembnejša strateška vprašanja za

kona, Albreht odgovarja, da se zakon loteva gradiva in ga obrav
nava drugače kot doslej, da namreč prerašča miselnost, ki seje pri 
nas zakoreninila v zvezi s pojmovanjem dohodka. Doslej, se je poj
movanje dohodka praviloma povezovalo samo z delitvijo, zakon pa 
se loteva tematike dohodka s stališča ustvarjanja vrednosti in odno
sov pri njenem ustvarjanju, pri tem pa ne razlikuje med proizvajal
nim delom združenega dela in združenim delom v drugih družbenih 
dejavnostih.

Roman Albreht v zvezi s tem ugotavlja: ..Sodobnega proizvajal
nega dela si sploh ni mogoče zamisliti brez družbenega dela na 
področju izobraževanja, znanosti, organizacije dela, trženja, zdrav
stva .,. Zato je nujno, da v združenem delu na področju družbenih 
dejavnosti vidimo sestavni del združenega dela kot potrebno delo, 
ki na svoj način prispeva svoj delež k možnostim za ustvarjanje 
vrednosti."

Vendar'pa je dohodek, ki ga ustvarja proizvajalni del združenega 
dela, vir za pridobivanje dohodka delavcev v drugih družbenih de
javnostih.

„Vsako delo, ki je potrebno s stališča ustvarjanja nove vrednosti 
oziroma zadovoljevanja družbeno dogovorjenih družbenih potreb, 
je del celotnega družbenega dela in delavci, ki opravljajo katerokoli 
od potrebnih del v okviru samoupravnih družbenih odnosov v zdru
ženem delu, imajo enak družb negospodarski položaj."

DOHODKOVNI ODNOSI
NE TEMELJE LE NA DELITVI IN PORABI

Albreht ugotavlja, da so s tem presežene vse tiste dileme, ki so 
bile posledica omejevanja dohodkovnih odnosov zgolj na odnose v 
delitvi in posledica izmaličenega pojmovanja družbenih dejavnosti 
zunaj materialne proizvodnje, kar $e je kazalo tudi v poenostav
ljenem omejevanju teh dejavnosti na golo porabo.

Zakon se neposredno loteva tudi nasprotij med organizacijami 
združenega dela, ki kot družbenogospodarski subjekti upravljajo 
družbena sredstva, in nujnostjo združevanja družbenih sredstev, ki 
jih terjajo potrebe po razvoju družbene proizvodnje in družbe. To 
sta nedvomno dve nasprotujoči si sestavini sodobne družbe.

„Oprli smo se na stališče", razmišlja v zvezi s tem Roman Al
breht, „da družbena lastnina postane resnično družbena, ko z njo 
gospodari delavec. To pa pomeni, daje ključni člen odnosov druž 
bene lastnine vendarle družbenogospodarski položaj delavca v zdru
ženem delu, obenem z medsebojnimi odnosi med delavci na pod
lagi družbene lastnine."

Potem spet, na drugem mestu v razgovoru: .Družbenost do
hodka je mogoče najbolj optimalno zagotoviti tako, da se uprav
ljanje z njim prepusti delavcem, s čimer dejansko premeščamo tudi 
družbeno odtujenost sredstev od delavca. To dosegamo prek te
meljnih prganizacij, ki so z ustavo opredeljene kot edini družbeno 
pravni subjekti pridobivanja dohodka."

Toda delavci te svoje funkcije upravljanja z dohodkom ne izva
jajo na podlagi lastništva, marveč jo opravljajo kot družbeno funk
cijo, kijim jo je zaupala družbena skupnost.

Ker je dohodek potemtakem družben in je vedno ne le rezultat 
dela delavcev v temeljni organizaciji, ki ustvarja dohodek, temveč 
tudi rezultat dela drugih delavcev, terja razporejanje na ustrezen 
družbeni način, a predvsem na osnovi samoupravnega sporazume
vanja med delavci temeljne organizacije, katere dohodek se razpo
reja, in delavci v drugih organizacijah, ki s svojim delom kakorkoli 
prispevajo k ustvarjanju tega dohodka.

ZDRUŽENA SREDSTVA SE VRAČAJO . ..
..Sredstva, katera delavci, ki z njimi upravljajo, združujejo v ka

kršnikoli obliki združevanja dela in sredstev, se jim vračajo, razen 
če se jim delavci svobodno odpovedo, ali če z združevanjem sred
stev ureničujejo kak drug interes ...“, med drugim pojasnjuje Ro
man Albreht, ki v nadaljevanju razgovora o poglavju o samouprav
nem sporazumevanju ugotavlja, da bi pomenilo spravljati po'd dr
žavni nadzor ta inštitut, če bi — kot nekateri zahtevajo — izpolnje
vanje samoupravno sprejetih obveznosti sankcio irali z zakonom. 
Namesto zakona naj to funkcijo opravljajo sodišča združenega 
dela! ^

Roman Albreht se nato dotakne tudi vloge sindikatov. Osnutek 
zakona o združenem delu zavezuje samoupravne organe, da pro
učujejo predloge sindikatov in da se o njih izrekajo in, če ocenijo, 
da so sprejemljivi, sprejemajo potrebne ukrepe, če odpovedo nor
malni načini samoupravnega urejanja. Tedaj se sindikat neposredno 
vključi v akcije delavcev, da bi odpravili vzroke, zavoljo katerih so . 
odpovedale vse redne samoupravne poti urejanja zadev.

Kar zadeva prakso, da ponekod prenašajo težišče odločanja z 
delavskega sveta na zbor delavcev, Roman Albreht meni, da ni 
priporočljiva niti ne spodbudna, ker se za tem utegne pogosto 
skrivati tehnokratska manipulacija z delavci. Tako delavski svet 
ponekod potiskajo na stranski tir, ugotavlja Albreht, medtem ko 
delavce silijo v položaj, da brez poglobljenega obravnavanja ponu
jenih rešitev, tako rekoč „na slepo" sprejemajo sklepe.

GRADIMO SISTEM NA NOVIH TEMELJIH
Ob koncu razgovora je Roman Albreht, predsednik komisije za 

pripravo osnutka zakona o združenem delu, poudaril ustvarjalno 
sposobnost naše družbe, ki ji je prav s tem zakonom uspelo odtr
gati se od kategorijskih in institucionalnih rešitev drugih družbenih 
sistemov.

,jPrav tuje tista kritična točka," zaokrožuje svojo misel Albreht. 
.Dokler namreč obstaja upravljanje v imenu delavcev, je mogoče 
ustrezno prilagoditi in uporabljati institucionalne in kategorijske 
rešitve drugih sistemov, ker je pač vse zasnovano na odtujevanju. 
Brž ko prestopimo to mejo, pa je treba v sistemu ustvariti druge 
rešitve, druge temelje."

Taka rešitev in tak temelj je nedvomno zakon o združenem delu.

Samo eno mesto je: med delavci!
Lojzetu Mežnariču ne bi pri 

vainštirideset let. Ne po videz 
Slcer. S pravo mladostno zavzel 
86 loteva tudi uresničevanja : 

ki jih ima kot predsednik 
občinskega sveta zveze sindikat' 
J.jansko regijo. Usklajuje a 
aJe pobude in skrbi za uresniče 
Prejetih sklepov. Pa ne le v 

0 oinskem svetu, temveč tu 
medobčinskih odborih sindikate 
Postajajo vse dejavnejši.
T ■ ut19.48-leta živi Lojze Mežn 
P, Ijani. Tedaj je namreč pri 
baioške vasi Meje v litostrojsko 
tajsko šolo. Izučil seje za mode 

J™2aija. Njegovo šolanje pa se 
ončalo. 1958. leta je obiskova 

e bo partijsko šolo in se nato 
na visoko šolo za politične vede. 

»Moje politično delo se je za< 
adrnski organizaciji v Litos 

ato sem imel najrazličnejše ; 
tve in funkcije v samoupravnih 

bm in družbenopolitičnih org 
C1jah. Po končanem šolanju sem

v kadrovski službi Litostroja, kjer sem 
se največ ukvaijal z analitičnim oce
njevanjem delovnih mest in s sistema
tizacijo. Potem sem bil kadrovik v 
skupščini občine Šiška, kjer sem imel 
mnogo opravka s sindikalno proble
matiko. Do nastanka občinske organi
zacije in občinskega sindikalnega sveta 
Šiška sem delal v mestnih sindikatih, 
nato pa sem se vrnil v Šiško za pred
sednika sveta. Skorajda hkrati so me 
izvolili za predsednika medobčinskega 
sveta ZS za ljubljansko regijo."

Tako nam je v skopih besedah 
orisal svojo pot Lojze Mežnarič, ki je 
lani v oktobru postal poklicni pred
sednik medobčinskega sveta.

»Medobčinski svet ZS za ljubljan
sko regijo ni neka umetna tvorba. 
Sodelovanje med občinskimi sindikal
nimi sveti v ljubljanski regiji je zelo 
dobro, kajti v vseh trinajstih občinah 
se kljub mnogim različnostim sreču
jemo s številnimi skupnimi vprašanji, 
ki jih moramo zato skupno reševati. 
Ne smemo pa pozabiti tudi, da imajo

številne ljubljanske delovne organiza
cije prav v teh občinah največ disloci
ranih proizvodnih enot, kjer je 
potrebna usklajena in enotna akcija 
pri reševanju številnih problemov. 
Tudi oblikovanja srednjeročnega pro
grama razvoja regije, povezovanja in 
predvsem organizirane preskrbe Ljub
ljane se moramo skupno lotevati. 
Rezultati skupnih akcij so že. Moram 
pa ob tem povedati, da smo se pri 
svojem delu povsem otresli forum- 
skega delovanja in da iščemo rešitve 
izključno po poti dogovarjanja."

Lojze Mežnarič je zelo neposreden 
sogovornik. Zato smo mu brez 
zadrege lahko zastavili vprašanje, kdo 
je lahko sindikalni funkcionar.

..Pravega sindikalnega funkcionarja 
lahko dobiš le med delavci. To sicer ni 
najboljše povedano, vendar pa sem s 
tem mislil, da mora imeti sindikalni 
aktivist stalne stike z delavci, ki so ga 
izvolili. Tudi sam si svoj delovni pro
gram tako načrtujem. Vsaj enkrat na 
teden obiščem kakšno osnovno orga

nizacijo sindikata, da bi se v razgovoru 
neposredno seznanil s problemi, ki jih 
teže, in z rešitvami, ki jih predlagajo. 
Hkrati lahko tudi zvem za oceno 
akcij, ki se jih lotevamo v medobčin
skem ali občinskih svetih."

Sedanji predsednik medobčinskega 
sveta ZS ljubljanske regije sodi med 
tiste sindikalne'aktiviste, ki so prešli 
vse faze »zorenja" sindikalnega de
lavca. Bil je delavec, ob delu se je 
izobraževal in opravljal različne funk
cije. „Vsak naleti pri svojem delu na 
odpore in marsikdaj prejme tudi klo
futo. Kljub temu, da tudi meni ni bilo 
prizaneseno s temi pa šeni optimist pri 
vsaki akciji, ki se je lotimo. Predvsem 
je potrebno zaupati v zdravo presojo 
naših delavcev. Ob tem pa jih je 
potrebno sproti seznanjati s tem, kako 
uresničujemo sklepe. To je pogoj za 
uspeh in tudi za zaupanje delavcev v 
sindikat kot njihovo organizacijo."

M. HORVAT

iz albuma
sindikalnih delavcev

1

Lojze Mežnarič. predsednik medobčin
skega sveta ZS ljubljanske regije



DE po sledeh dogovarjanja

Komisija za pripravo in izvedbo akcije za reformo sistema 
vzgoje in izobraževanja pri izvršnem svetu Skupščine SR 
Slovenije je dala v javno razpravo predlog o preobrazbi 
srednjega šolstva v usmerjeno izobraževanje. Hkrati je bil dan 
v javno razpravo tudi predlog za ustanavljanje posebnih 
izobraževalnih skupnosti in izhodišča za ustanavljanje cen
trov usmerjenega izobraževanja. Gradivo je bilo objavljeno v 
prilogi Delavske enotnosti 5. marca letos. Celotno javno 
razpravo, ki bo trajala do 31. maja 1976, vodijo SZDL, 
sindikati pa so nosilec razprav v TOZD.

Javna razprava o celoviti 
problematiki sistema, organi
zacije in družbenoekonomskih 
odnosov na področju vzgoje in 
izobraževanja je priložnost za 
to, da v vseh TOZD in v posa
meznih panogah in področjih 
družbenega dela temeljito 
ocenimo dosedanje razmere in 
probleme izobraževanja kadrov. 
Le na osnovi takšne celovite 
analize bo možno oceniti pred
ložene rešitve o preobrazbi 
sedanjega sistema izobraže
vanja, predlog organizacije in 
mreže šol ter oblikovati kon
kretne predloge za izpopolnitev 
predlaganih modelov oziroma 
rešitev.

Pri analizi dosedanjega 
sistema in slabosti strokovnega 
izobraževanja pa je seveda 
nujno upoštevati perspektiven 
razvoj tehnologije in organiza
cije dela ter naše družbeno
ekonomske odnose, ki v svoji 
zasnovi terjajo splošno, stro
kovno in družbeno bolj uspo
sobljene in razgledane delavce.

Pri iskanju novih rešitev ne 
moremo in ne smemo izhajati iz 
sedanje, marsikje še nerazvite 
strukture dela in ekstenzivne 
politike zaposlovanja. Izobraže
vanje je dolgoročen proces in 
mora biti po svoji vsebini in 
ciljih perspektivno zasnovano 
na najbolj naprednih pogledih 
in smereh znanstveno-tehnolo- 
škega in družbenega razvoja, ne 
pa, da caplja za njim.

Višja raven splošne, stro
kovne in družbene usposoblje
nosti delavcev je hkrati pogoj in 
posledica hitrejše modernizacije 
proizvodnje in razvitejših samo
upravnih družbenih odnosov.

Zakaj to ponovno poudar
jamo ob začetku, javne raz
prave? Predvsem zato, ker 
obstaja objektivna nevarnost, 
da bodo zavoljo nizke strukture 
dela, slabe kvalifikacijske 
strukture zaposlenih in še 
vedno močne ekstenzivne poli
tike zaposlovanja v javni raz
pravi prišli do veljave pogledi, 
ki bodo poskušali tok razprave 
obrniti v drugo smer: v iskanje 
kratkoročnih trenutnih rešitev, 
zadrževanje ali omejevanje 
izobraževanja in ozkih tehno
kratskih pogledov na usposob
ljenost delavcev.

Samo nekaj podatkov za 
ponazoritev.

V družbenem sektorju je bilo

leta 1975 v Sloveniji med vsemi 
zaposlenimi 54,1 % tako imeno
vanih ozkih profilov, to je de
lavcev, ki po končani popolni 
ah nepopolni osnovni šoli niso 
imeli nikakršne verificirane 
strokovne izobrazbe. Po predlo
gih za srednjeročni načrt raz
voja TOZD predvidevajo 
močno povečanje števila za
poslenih, v strukturi pa še 
vedno več kot 50 % delavcev 
ozkih profilov. Takšna struk
tura je pogojena z nizko oprem- k

ZAČENJA SE JAVNA RAZPRAVA O PREOBRAZBI SREDNJEGA ŠOLSTVA V USMERJENO 
IZOBRAŽEVANJE

Kakšno znanje bomo dali 
ljudem, ki jih bomo 

zaposlovali v prihodnosti?
Sindikati so nosilci javne razprave v temeljnih organizacijah združenega dela

Ijenostjo delovnih mest v slo
venski industriji; leta 1972 je 
bilo v strukturi sredstev za delo
41,8 % strojev na ročni pogon 
in mehaniziranih strojev z roč
nim oskrbovanjem ter le 23,2 %, 
avtomatiziranih strojev. Tako 
Slovenija občutno zaostaja za 
drugimi republikami.

Zavoljo nizkega naravnega 
prirastka prebivalstva in opre
deljenosti večine generacije, da 
po končani osnovni šoli na
daljuje izobraževanje na eni od 
srednjih šol, je torej nujno 
iskati rešitve v hitrejšem moder
niziranju našega gospodarstva in 
v odpiranju strokovno zahtev
nejših delovnih mest. Strokovni 
kadri, ki se bodo zaposlovali v 
bodoče, pa morajo biti uspo
sobljeni in motivirani za to, da 
bodo tudi sami pospeševali tak 
razvoj, ne pa ga zaradi ozke 
usposobljenosti še naprej 
zadrževali ali celo ovirah.

Na teh izhodiščih je treba 
voditi razpravo v TOZD in ob 
predvidenih načrtih za moder
nizacijo in tehnološki razvoj

opredeliti tudi strukturo 
kadrov, ki jih bodo posamezne 
panoge oziroma dejavnosti 
zaposlovale v bodoče. Za tako 
načrtovanje, ki vključuje tako 
materialni razvoj kot predvi
dene potrebe po strukturi in 
vrsti kadrov, obvezujejo vse 
TOZD tudi družbeni dogovori o 
kadrovski politiki. In TOZD se 
za tako načrtovanje morajo 
usposobiti tudi zato, da bodo 
lahko prek SIS za usmerjeno 
izobraževanje vplivale na poli
tiko, organizacijo in obseg 
usmerjenega izobraževanja 
izven delovne organizacije.

DOSLEJ Ij JE OBSTAJALO 
LE PET POSEBNIH IZOBRA
ŽEVALNIH SKUPNOSTI

Zato se moramo hkrati z 
razpravo o reformi usmerjenega 
izobraževanja dogovoriti o 
bodoči organiziranosti izobra
ževalnih skupnosti. Sedanja 
organiziranost na občinske in 
republiško izobraževalne skup
nosti namreč ne daje dovolj

KOLEDAR
NALOG

PONEDELJEK, 15. MARCA
— Posvet predsednikov občinskih in medobčinskih svetov ZSS o uresni

čevanju nalog sindikatov na področju družbenega planiranja, sprejemanja 
srednjeročnih planov, razprav in ocen zaključnih računov za leto 1975 in 
glede podpisovanja samoupravnih sporazumov o pokrivanju izpada promet
nega dohodka v železniškem gospodarstvu in v elektrogospodarstvu.

V središču pozornosti v tem 
tednu bosta dva dogodka. V 
ponedeljek se bodo sestah pred
sedniki medobčinskih svetov 
ZSS, da bi se pogovorili o 
nalogah sindikatov na področju 
družbenega planiranja in o 
drugih, trenutno najbolj aktual
nih nalogah. Predsedstvo slo
venskih sindikatov pa bo v 
torek v Mariboru obravnavalo 
načrt letošnje mednarodne 
aktivnosti republiškega sveta ter 
nalog sindikatov s področja 
osnovnega in usmerjenega 
izobraževanja oziroma zdrav
stvenega varstva delavcev.

Pregled sestankov, ki se bodo 
zvrstili v tem tednu — pripravih 
smo ga na osnovi informacij, ki 
smo jih dobili do zaključka 
redakcije — pa kaže, da se v 
sindikatih nadaljuje živahna 
aktivnost na najrazličnejših 
področjih ih da so na dnevnem 
redu vprašanja, ki so tako ali 
drugače zapisana v delovne 
načrte sindikatov za leto 1976.

TOREK, 16. MARCA i
— Razširjena seja predsedstva RS ZSS o načrtu njegove mednarodne 

dejavnosti v letošnjem letu, o nalogah sindikatov na področju osnovnega 
splošnega izobraževanja ter preobrazbe srednjega šolstva v usmerjeno izobra
ževanje in o ukrepih za odpravo problemov, ki ovirajo uveljavljanje zdrav
stvenega varstva delavcev. Seja bo v Mariboru, ker bodo člani predsedstva 
pred njo obiskali nekatere organizacije združenega dela in se s člani 
tamkajšnjih izvršnih odborov pogovarjali o uresničevanju nekaterih nalog 
sindikatov.

— Seja RO sindikata delavcev tekstilne in usnjarske industrije Slovenije, 
na kateri bodo - med drugim - ocenili delovanje samoupravne delavske 
kontrole in se dogovorili o organizaciji posvetovanj o povečevanju produk
tivnosti dela.

SREDA, 17. MARCA
- Posvetovanja predsednikov OOS delavcev v predilnicah in tkalnicah ter

de
grafični dejavnosti o nalogah sindikatov pri povečevanju produktivnosti 
na.

ČETRTEK, 18. MARCA
- Komisija republiškega odbora sindikata delavcev znanosti in visokega 

šolstva za samoupravno sporazumevanje o dohodku in njegovi delitvi bo 
preverila, kako so v samoupravnih sporazumih uveljavljena določila sindi
kalne liste 1976. Obravnavala bo tudi vloge za pridobitev soglasja o izdaji 
vrednostnih bonov za prehrano.

PETEK, 19. MARCA
— Posvetovanje predsednikov OOS delavcev v tovarnah pletenin o nalo

mit sindikatov pri povečevanju produktivnosti dela.
- Seminar za delegate RO sindikata delavcev kemične industrije in za 

predsednike občinskih odborov tega sindikata, na katerem bodo razpravljali 
o zakonu o združenem delu, o delegatskem sistemu, o dohodkovnih odnosih 
ter o družbeni samozaščiti v sindikatih.

možnosti za to, da bi lahko 
združeno delo v polni meri 
izrazilo svoje specifične in 
posebne interese za izobraže
vanje svojih kadrov. Že zakon o 
izobraževalnih skupnostih je 
zagotovil možnost, da delavci 
TOZD kot uporabniki in šole 
kot izvajalci za posamezna 
področja vzgojno-izobraževal- 
nih dejavnosti ah za skupino 
sorodnih področij ustanovijo 
posebne izobraževalne skup
nosti. Vendar smo doslej v 
Sloveniji — razen pobud — še 
zelo malo storili za takšno orga
niziranje izobraževalnih skup
nosti. Doslej je ustanovljenih le 
pet posebnih izobraževalnih 
skupnosti: za gozdarstvo, agro- 
živilstvo, usnjarsko, tekstilno 
ter kemično, farmacevtsko in 
gumarsko industrijo. Možnosti 
za takojšnjo ustanovitev PIS pa 
ima še več panog - pomorstvo, 
PTT, železnica, gradbeništvo, 
grafična, lesna industrija - kjer 
dejansko že delujejo PIS ah pa 
so ustanovljeni iniciativni
odbori ter je potrebno izvesti le 
še formalni postopek za ustano
vitev PIS. Za druge panoge 
gospodarstva in družbene dejav
nosti pa je potrebno v javni 
razpravi dokončno opredeliti 
način organiziranja PIS in usta
noviti posebne odbore, ki bodo 
izpeljali celoten postopek
ustanovitve. Prav bi bilo, če bi 
že v javni razpravi poskušali 
odgovoriti še na- nekatera 
aktualna vprašanja o vsebini 
dela posebnih izobraževalnih 
skupnosti, denimo, ali in kako 
bi PIS vključile v svoj program 
dela tudi tisti del izobraževanja, 
ki je doslej ostajal zunaj skup
nega dogovarjanja in planiranja, 
kot je na primer tako imeno
vano interno izobraževanje, 
dopolnilno izobraževanje ob 
delu, štipendiranje, skrb za 
izgradnjo dijaških domov, itd. 
Ni še v celoti znano, kako zago
toviti vpliv združenega dela tudi 
na sistem, vsebino in obseg 
izobraževanja tako imenovanih 
skupnih kadrov, kot so admini
strativni delavci, ekonomisti, 
pravniki itd. Predlogi, ki bi jih v 
javni razpravi oblikovah v OZD, 
bodo nedvomno lahko prispe
vali k temu, da bomo - že v 
zasnovi PIS zagotovili čimbolj 
celovit in demokratično 
izpeljan sistem planiranja, pro
gramiranja in svobodne menjave 
dela v vzgoji in izobraževanju. 
Samo taKo zasnovane PIS pa so

ZAKAJ JE REFORMA 
USMERJENEGA IZOBRAŽE
VANJA POTREBNA?

Z letošnjim šolskim letom je 
na višji ekonomski in ko
mercialni šoli v Mariboru 
šele prav zaživela tudi štu
dijska čitalnica. V njej je 
prostora za 98 študentov. 
Pri posebno zgrajenih mizah 
lahko mimo študirajo lite
raturo, ki so jo prinesli s 
seboj, dobili v čitalnici ali pa 
v študijski šolski knjižnici- 
Nič ne motijo dmg drugega.

Foto: A. AGNIČ

osnova za to, da bomo reformo 
usmerjenega izobraževanja kva- 
litetno in uspešno ne le načrto
vali, temveč tudi izpeljali.

Najpopolnejšo utemeljitev in 
osnovne smernice za reformo 
usmerjenega izobraževanja je 
sprejel že 10. kongres ZKJ. Na 
osnovi kritične ocene doseda
njega vzgojno-izobraževalnega 
sistema, lo zaostaja za zahte
vami in potrebami naše družbe 
— negativna selekcija in velik 
osip v posameznih stopnjah šol, 
odmaknjenost od dela, pre
natrpanost programov,
neusklajenost med vsebinami 
itd. — so bila že na 10. kon
gresu ZKJ sprejeta osnovna 
načela, na katerih mora te
meljiti bodoči sistem usmerje
nega izobraževanja. Le-ta pa so 
zlasti: vzgoja in izobraževanje 
za delo in z delom, celovita 
vzgoja in usposobljenost za 
sodobno tehnologijo, samo
upravljanje in kulturno živ
ljenje; demokratičnost in enaka 
dostopnost ter vertikalna in 
horizontalna povezanost ‘ pro
gramov; večja prehodnost, ki 
naj temelji na spodbujanju in 
napredovanju po sposobnostih 
in družbenih potrebah; perma- 
nentnost izobraževanja; marksi
stična zasnovanost vzgoje in 
izobraževanja ter samoupravno 
organiziranje življenja in odno
sov na šolah.

Predlog, ki ga daje v javno 
razpravo komisija za reformo 
sistema vzgoje in izobraževanja, 
je konkretizacija teh načel v 
konkretnem modelu preob
razbe srednjega šolstva v usmer
jeno izobraževanje. Temeljna 
izhodišča tega modela so:

— Enotna zasnova skupne 
vzgojno-izobrazbene osnove za 
vse, ki se po končani osnovni 
šoli vključujejo v nadaljnje 
usmerjeno izobraževanje. Ta 
enotna zasnova vključuje pet 
vzgojnoizobraževalnih pod
ročij: jezikovno-umetnostno,
družbenoekonomsko, naravo- 
slovno-matematično, proiz- 
vodno-tehnično in telesno- 
vzgojno in obrambno področje.

— Na tej skupni programski 
osnovi, kr je delno že usmerjena 
glede n bodočo poklicno usme
ritev in sposobnosti učencev, je 
nadalje zgrajen horizontalno in

vertikalno povezan in usmerj®11 
sistem vzgoje in izobraževanj3 
za posamezne smeri in poklice- 

Druga faza ah tako imenO' 
vana finalna pogramska usmeri' 
tev bo po vsebini in trajanj11 
izhajala iz ustreznih profilov in 
poklicev. Zato bodo posamezne 
stopnje finalnega izobraževanj3 
mnogo bolj razčlenjene kot 
doslej. Ne bo več tradicionalne 
delitve na srednje, višje m 
visoko šolstvo, trajanje izobra
ževanja bodo določah pr9' 
grami, ki pa bodo izhajali lZ 
zahtevnosti in vsebine posamez
nih profilov poklicev, in ne 
vnaprej določena stopnja šole- | 
Vsebina in organizacija izobra
ževanja bo zasnovana tako, d3 
bo pb vsakem zaključenem j 
programu — stopnji možna 
vključitev v delo ali pa v nada
ljevanje izobraževanja. S takim 
stopnjevanjem programov, Id 
jih je možno graditi vertikalno 
po zahtevnosti' predmetov 
oziroma profilov ali horizon
talno po dograjevanju in širje
nju znanj glede na posebnosti 
posameznih poklicev oziroma 
delovnih mest so zagotovljene 
tudi širše možnosti za izobraže
vanje ob delu in za perma- 
nentno usposabljanje. V večji 
meri bo možno zagotoviti 
izmenjavo učenja in dela ter , 
upoštevanje znanj in sposob
nosti, ki jih delavec pridobi v 
proizvodnji in družbeni praksi-

NEKAJ O DILEMAH

Ali pomeni splošno izobraže
valni značaj skupnih program
skih osnov prve faze začetek 
desetletne splošno-izobraže- . 
valne šole?

Po predlogu, ki ga daje ko- j 
misija v razpravo, lahko rečemo | 
— ne! Še naprej ostaja osnova 
obvezna splošna izobrazba ; 
osemletne osnovne šole, skupne 
programske osnove v prvi fazi 
pa so že usmerjeno izobraže
vanje. To skupno programsko 
osnovo uvajamo zaradi tega, da 
bi omogočili enak start celotni 
generaciji, ki se bo po osnovni 
šoli odločala za usmerjeno 
izobraževanje. S tem želimo 
odpraviti pomanjkljivosti tako 
imenovanih poklicnih šol, |z 
katerih je bila pot v nadaljnje: 
izobraževanje bolj ah manj 
zaprte, in odpraviti poseben 
položaj tistih šol, ki so preveč 
zanemarjale usposabljanje za 
delo ter izobraževale le za 
nadaljnje izobraževanje.

Druga dilema, ki pa v pred- | 
logu o reorganizaciji šolskega 
sistema ni razrešena, pa zadeva 
tisti del izobraževanja, k-je bil | 
že doslej zunaj rednega verifici
ranega sistema. To je celoten 
sistem tako imenovanega in ter; 
nega izobraževanja, ki ga tudj 
po predvideni preobrazbi 
usmerjenega izobraževanja 
puščamo ob strani. To p3 
pomeni, da še vedno puščamo 
ob strani celotno izobraževanje 
za večino industrijskih proiz
vodnih poklicev, ali kakih 50 % 
zaposlenih. Na ta problem 
bomo morali v javni razpravi ne 
le opozoriti, temveč poskušati 
najti ustrezno rešitev.

TILKA BLAHA



cialistični družbi. Delavke so s posebnim zadovoljstvom pozdravile 
med seboj predsednico jugoslovanskega odbora za mednarodno, 
leto žensk Vido Tomšjč. Največ so ob tej priložnosti govorili o 
zaposlovanju žensk, pomenu gibljivega delovnega časa, o varstvu 
otrok in družine ter o vlogi krajevnih skupnosti.

Foto: A. AGNIC

Mednarodno leto žensk je sicer že mimo, vendar pri nas zaradi 
'koledarskega dejstva14 nismo nehali s poglobljenim obrav- 

vanjem položaja ženske v delu in družbenopolitičnem življenju. 
re torej za priznanje stvarnosti in ugotovitve, da ženske dobro 

poznamo kot delavke (skoraj polovica vseh zaposlenih jih je že v 
oveniji), pri odločanju v družbi, samoupravi in politiki pa smo do 

J111 že bolj rezervirani". Res je, da za tak položaj ne gre iskati

vzrokov samo — če rečemo poenostavljeno — v pripravljenosti, 
temveč se korenine sorazmernega primanjkljaja žensk v družbeno
političnem življenju skrivajo tudi v ostankih preteklosti, ki jih ne 
moremo odpraviti kar naenkrat. Pred dnevi je bilo v zvezi z 8. 
marcem po Sloveniji veliko razprav o položaju zaposlene ženske — 
in še posebej matere delavke. Naša posnetka sta iz ljubljanskega 
Leka, kjer je tek[a razprava o položaju ženske v samoupravni so

PO SLEDEH ANKETE

Proizvajalka govori
Raziskovalni center za samoupravljanje pri RS ZSS je s »sondažno anketo« med deseti
mi slovenskimi OZD, ki imajo skupaj 30.000 zaposlenih, od tega več kot polovico žensk, 
skušal opozoriti na nekatera temeljna vprašanja, ki malce bolj oprijemljivo — in ne 
samo »povprek« — dokumentirajo družbenopolitični položaj, vlogo in vpliv naše ženske.

V______________________________________________________________________________________________________________J

Generalna skupščina OZN je 1975. leto proglasila za medna
rodno leto žensk. Praktično ves svet se je vključil v dogajanje pod 
geslom „enakopravnost — razvoj — mir". Tudi Jugoslovani smo 
,ženske zshteve“ razumeli s polno odgovornostjo — toliko bolj, ker 
imamo za seboj 30 let formalno priznane ženske enakopravnosti, 
obenem pa smo se lahko tudi soočili z izkušnjami, ki jih prinaša 
razkorak med teorijo in prakso. Zavedamo se, da vprašanja družbe- 
riega položaja ženske ni mogoče reševati ločeno od osnovnih vpra- 

i Sanj delovnega človeka v proizvodnji in upravljanju. Popolna afir- 
rnfcija ženske je povezana s procesom spreminjanja delovnega člo
veka v nosilca reševanja splošnih družbenih in tudi lastnih živ- 
jenjskih vprašanj skozi razvoj samoupravljanja.

Delavec in delavka na delovnem mestu in v samoupravljanju sto- 
Jlta z ramo ob rami. Prav tako pa je tudi dejstvo, da dejanski 
dnižbeni vpliv ženske še vedno ni v pravem sorazmerju z njeno 
udeležbo v proizvodnji — pred tremi leti je bilo 42,9 % vseh de- 
jvcev žensk - in s težo njenega glasu pri odločanju v združenem

Raziskovalni center za samoupravljanje pri RS ZSS se je lani 
odločil za raziskavo, ki naj predvsem odgovori na vprašanje, do kod 

| prišli pri vključevanju delavk v družbenopolitično življenje in 
dolo. Raziskava je bila pripravljena na hitro in brez znanstvenih 

| ^bipij - govorimo o ,,pilotskem" ali „sondažnem“ delu - vendar 
Je prinesla številne koristne ugotovitve, ker je ,.zajemala naravnost 

- 12 življenja". Prav te dni je izšla v nakladi 4.000 izvodov knjižica z 
naslovom ..Proizvajalka govori", ki prinaša ugotovitve raziskave, mi 
Pa nameravamo v nekaj priložnostnih sestavkih opozoriti na njene 
nsnovne značilnosti.

IZBRANI KROG
Najprej moramo poudariti, da raziskava ni obravnavala in pro

učevala položaja žensk v vsej slovenski družbi, temveč v krogu 
p branega vzorca, ki ga je sestavljalo deset delovnih organizacij. 
,0g°j za izbor je bil, da imajo med zaposlenimi več kot polovico 
zensk, daje proizvodni program poleg domačega usmerjen tudi na 
zunanja tržišča, da delujejo v kraju, kjer je dosežena več ali manj 
polna zaposlitev prebivalstva in da gre za delovne organizacije s 
Področja primarne industrijske dejavnosti. V raziskavo so bile tako 
yključene delovne organizacije tekstilne, kovinske in usnjarske de
javnosti, in sicer MTT, Maribor, LABOD, Novo mesto, ALMIRA, 
Radovljica, MURA, Murska Sobota, ELEKTROMEHANIKA, 
Rranj, EMO, Celje, GORENJE, Velenje, PEKO, Tržič, PLANIKA, 
Janjin UTOK, Kamnik.

I* Omenjene delovne organizacije imajo skupaj več kot 30.000 za
poslenih, od tega kar 63 % žensk. V raziskovalni ankgeti je sode- 

( l0valo 1.020 delavcev, od tega 407 moških in 613 žensk.
. z-f uvod si bomo danes ogledali odgovore, ki osvetljujejo položaj 
zenske v združenem delu in v družbenopolitičnem sistemu. V zvezi 
z mnenji in ocenami bi kazalo ves čas imeti pred očmi, daje pri nas 

f 1X12, vsemi zaposlenimi kar 43 % žensk. Imejmo to številko za 
»rdečo nit" razmišljanja .. .

DELEGATKE
Ze ves čas vemo, da so ženske sorazmerno malo zastopane v 

voljenih organih dmžbenopolitičnega življenja. Z volitvami v nove 
uelegatske skupščine 1974. leta se je položaj precej izboljšal, 
oeprav ga še ne moremo oceniti za skrajno možnost. Zdaj imamo v 
voljenih delegacijah dmžbenopohtičnih'skupnosti v SR Sloveniji 
-o % žensk, v delegacijah TOZD 35,5 % v delegacijah SIS 38,5 % 
žensk. Med delegati iz gospodarstva je bilo izvoljenih 30 % žensk, v 
prosveti in kulturi 63 %, v zdravstvu 66 %, v državnih organih 42 % 
m v dmžbenopohtičnih organizacijah 33 %.

Kakšne pa so razmere v ,.naših" desetih OZD? “
Skupne številke so dokaj zgovorne: od 18.450 vseh zaposlenih

žensk je 866 delegatk in od 11.811 moških 1.326 delegatov v 
samoupravnih organih, torej v delavskih svetih, odborih za med
sebojna razmerja in v delavski kontroli. Kctzanimivost omenjamo, 
da je prav v organih delavske kontrole sorazmerno še najmanj 
žensk ...

Sicer pa je med posameznimi OZD precej razlik. Tako, denimo v 
Almiri praktično ni razlik med moškimi in ženskami, kar zadeva 
možnost izvolitve za delegata, v celjskem Emo pa imajo moški 
skoraj sedemkrat večje možnosti od žensk. Seveda če primerjamo 
število delegatov po spolu s številom zaposlenih.

Podobna ,,zakonitost" je tudi v sestavah organov družbeno
političnih organizacij in delegacij za skupščine. Najvišji odstotek so 
ženske dosegle med delegati za izvršne odbore organizacij sin
dikata, v konferencah osnovnih organizacij sindikata ter med de
legati sindikata za krajevne skupnosti (52 do 56 %), čeprav je treba 
reči, da je med sindikalnimi delegati nasploh dvakrat več moških 
kot žensk.

Med izvoljenimi delegati v občinske in republiške organe je že 
dvainpolkrat več moških, v sekretariatih OOZKS in svetih ZK v 
OZD pa trikrat do 5,5-krat več delegatov kot delegatk.

BELE VRANE
Kako je z zastopanostjo žensk na vodilnih delovnih mestih v 

proizvodnji, samoupravi, poslovodnih organih in političnih orga
nizacijah?

Kratek odgovor bi bil: slabo! V Sloveniji nasploh ugotavljamo, 
da že tako majhno število direktoric v zadnjem času še celo upada. 
Podatki za deset OZD kažejo, da je na eno vodilno mesto, ki ga 
zaseda ženska, kar štiri moških, čeprav je razmerje v zaposlenosti 
6:4 v korist žensk. Še najbolj ugodno razmerje je v Muri (1:2,4) 
prav katastrovalno pa v Iskri: 1:79!

Zanimivi so odgovori, kako so ženske seznanjene z vsebino sa
moupravnih sporazumov o združevanju dela in sredstev. Tri če
trtine jih trdi, da so seznanjene, od tega 5,4%, ,,zelo dobro", 
11,6% „dobro“ in 59% „je seznanjena". Slaba četrtina trdi, da 
vsebine samoupravnih sporazumov sploh ne pozna .. .!? K temu bi 
kazalo dodati samo to, da se zanimanje za sporazume veča s stop
njo izobrazbe. In še to: manjše je zanimanje žensk, ki nimajo 
otrok! Samo 68% žendc,ki nimajo otrok, je seznanjenih s spo
razumom, medtem ko zanj ve kar 81 % žensk ze enim otrokom, 
75 % z dvema in 76 % s tremi otroki. Rezultati kažejo na družbeni 
interes mater, saj je glede na druge ženske brez otrok celo večji, kar 
govori v prid tezi, da se matere še bolj kot ženske brez otrok borijo 
za reševanje nasprotij med materinstvom in delom.

SAMOUPRAVA
Posebej zanimivo je vprašanje, kako delavke spremljajo delo sa

moupravnih organov. Resje, da se velika večina strinja s konkretno 
sanroupravno organiziranostjo in s kvaliteto dela samoupravnih 
organov, vendar bi se kazalo zamisliti nad podatkom, da se je za 
odgovor ,,zelo dobro" odločila manj kot desetina anketiranih. 
„Sprehod“ med odgovori opozarja tudi na zanimivo ugotovitev, da 
so najbolj „kritične“ delavke pod 20 leti starosti (ali zaradi manjše 
izkušenosti), nakar se porast kritičnosti spet dviga od 40 leta na
prej.

Prav to vprašanje bo moralo biti v prihodnje še predmet kon
kretnejših študij, saj ga kar tako na hitro ne moremo odpraviti z 
dnevnega reda. Za začetek bi veljalo opozoriti na spodbudno ugo
tovitev, da je samo 0,97 % delavk odgovorilo, da jih ne zanima dela 
samoupravnih organov. Prav pri teh odgovorih vidimo, da za
nimanje za samoupravo narašča v sorazmerju z izobrazbo, vendar 
ne docela, saj so najbolj ..negativne" delavke z nepopolno osnovno 
in nepopolno sredno šolo in ne morda tiste brez kakršnekoli šole.

In kakšni so odgovori delegatk?
Nasploh velja ugotovitev, da delegatke bolj kritično ocenjujejo 

delo samoupravnih organov — v odstotkih — kot delavke. Celo 
takih je več, kijih „ne zanima", čeprav so članice sekretariatov OO 
ZK. V zvezi s tem bi bilo vsekakor zanimivo videti, kakšna so 
mnenja moških delegatov...

Kakšne so povezave delegatov s svojo bazo?
Samo 23 % žensk zagotavlja, da so redno seznanjene z delom 

svojih delegatov in 11 % ..pogosto". Kar 32 % je takih, ki pravijo, 
da so le redko ali pa nikoli seznanjene z delom svojih samoupravnih 
organov. Zlasti velja to za delavke v proizvodnji. Velja opozoriti na 
to, da jih je le nekaj odstotkov takih, kijih „ne zanima", kaj se 
dogaja v samoupravi, čeprav je vprašanje, kako si tak odgovor 
lahko privošči kar 4,17 % vodij obratov ali delovodij.

OTROCI KOT OVIRA?
Ali otroci ovirajo matere, da bi se zanimale za delovno pro

blematiko samoupravnih organov? Med materami z enim otrokom 
je nezainteresinraih 2,8 %, z dvema samo 1 %, s tremi ali več otroki 
5%. Najmanj zainteresirane, kaj bodo obravnavali samoupravni 
organi, so ženske brez otrok. Tako se je opredelilo kar 9 % žensk 
brez otrok! V oči bode tudi podatek, da se je za odgovor ,,me ne 
zanima" opredelilo kar 20 % žensk z osebnimi dohodki nad 5.000 
din mesečno.

Vprašanje je, kaj lahko sodimo o seznanjanju delegatk s pro
blematiko, ki bo na sejah samoupravnih organov, če jih le 50% 
izjavlja, da so ,.redno seznanjene" in 22% „nikoli“.Približno ,,pol

pol" so tudi odgovori na vprašanje, ali delegati povprašujejo 
svoje volivce za mnenje, preden se morajo sami odločiti. Povezave 
očitno še ne delujejo tako, kakor bi morale, čeprav je seveda res, 
da nikakor ne gre samo za .žensko vprašanje".

IZOBRAŽEVANJE
Izobraževanje! To je „tema dneva" okoli katere se vrte vsa naša 

prizadevanja za izboljšavo. Kako so ženske pripravljene sodelovati v 
izobraževanju? Ta čas nas zanima pridobivanje za delo v poUtičnih 
in družbenih organizacijah. Gre torej za sodelovanje na seminarjih 
brez materialne stimulacije, toda samo z moralno. Pripravljenost za 
tako izobraževanje je izrazilo 27 % anketirank in 44 % ,,ne“, 30 % 
pa „ne vem". Treba je povedati, da mlajše delavke kažejo precej 
večje zanimanje za izobraževanje kot starejše.

Zanimivo je, da je med materami z otroki do 7 let starosti kar 
30 % takih (največ med anketirankami!), ki bi želele na seminarje. 
Manj pripravljenosti je pri materah z otroki do 15 let starosti in 
najmanj pri tistih, ki imajo otroke, starejše od 15 let. Interes za 
družbenopolitično usposabljanje torej z leti upada. Če bomo želeli 
mlajše ženske, med njimi tudi matere z otroki, vključiti v sistem 
dmžbenopolitičnega izobraževanja bomo vsekakor morah po
skrbeti hkrati tudi za njihove otroke. V poštev pride varstvo otrok 
seminaristk in pododbno!

Povsem v skladu z dosedanjimi ugotovitvami so tudi pro
učevanja, koliko so delavke seznanjene z razporejanjem dohodka in 
osebnega dohodka. Na kratko rečeno - zanimanje narašča z višino 
„plače“. Skrb vzbujajoči pa so podatki, koliko ženske sodelujejo 
pri načrtovanju razvoja. Samo 6 % jih ..sodeluje redno", 63 % pa 
nikoli, ker ,jih ne zanima". Največje zanimanje za načrtovanje 
razvoja je med delavkami, ki so stare od 30 do 40 let.

V prihodnje se utegne primeriti, da bo prišlo do zapletov na 
področju nagrajevanja, saj podatki nazorno kažejo, kako načelo 
„za približno enako delo približno enako plačilo" ni izpeljano. V 
tekstilni stroki bi sicer še šlo, v kovinski in usnjarski p<i so razmerja 
med delavci in delavkami že opaznejša.

MOŠKI GOVORE
Kaj sodijo moški o družbenopolitičnem delovanju žensk v nji

hovem prostem času?
Torej, naj ne govore samo ženske, temveč tudi moški! Kar 38 % 

je takih, ki „so za", 40% .trima nič proti", 18% meni, da bi 
moralo biti to v sporazumu z možem, in samo 5 % moških meni, da 
ženske z družino nimajo kaj iskati v družbenem in političnem živ
ljenju. Najbolj ,.nerazpoloženi" so moški z enim ali dvema otro
koma (bolj kot tisti s tremi in več!), daleč največ pa ločenci.

Drugače je seveda z ocenjevanjem, ali imajo ženske čas za druž
benopolitično delo in rekreacijo. Kar 73 % poročenih jih je reklo, 
da njihove žene ,.nimajo časa".

Ko so anketarji spraševali moške, ali imajo njihove žene čas za 
delo v samoupravnih organih, jih je odklonilno odgovorilo 59 %, 
pritrdilno pa 41 %. O času za rekreacijo pa polovica moških meni, 
da ta čas žene imajo. O času za kulturno razvedrilo možje menijo 
takole: 79% pravi, da se njihove žene lahko sproščajo ob kul
turnem razvedrilu in 21%, da ,,nimajo časa". Pozitivneje odgo 
vorilo 69 % delavcev iz proizvodnje, 74 % delavcev iz uprave, 89 % 
vodij obratov in vsi direktorji oziroma vodje sektorjev.
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Pogled v bodočnost
Nedvomno je v minulih dneh med dogodki, 

ki so dajali težo notranjepolitičnemu življe
nju, izstopalo praznovanje mednarodnega 
praznika žensk. Prvič je bilo to praznovanje 
nekoliko drugačno od prejšnjih let; vsebino 
mu je že dajala akcija žensk, ki je rajala vse 
minulo leto in ki se je z vrsto problemskih 
konferenc in posvetov nadaljevala in stopnje
vala ob letošnjem 8. marcu. Mnogi zastareli 
pogledi, navade in dejanja so prišli na kritično 
rešeto, precej plevela je kritični in ustvaijalni 
dialog tudi odpihal.

Sicer pa so tako zvezni kot republiški poli
tični organi posvetili v minulih dneh precejš
njo pozornost osnutka srednjeročnega načrta 
razvoja Jugoslavije. V odborih zvezne skupšči
ne in v delegatskih zborih so opravih prvi del 
postopka pri usklajevanju stališč o srednjeroč
nem planskem obdobju in nalogah, ki jih je 
mogoče in potrebno opraviti. Stališča so sedaj 
večidel usklajena, vsaj kar zadeva prednost 
nalog, medtem ko bo potrebno za izvajanje 
zastavljenih programov in načrtov še marsikaj 
storiti. Gotovo bo k temu lahko bistveno 
prispevala javna razprava, nič manj pa tudi 
ustrezni zakoni, ki so še potrebni, da bi tako 
samoupravno načrtovanje kot obvadovanje 
dohodka, naložb in medsebojnih odnosov v 
združenem delu dajalo trdno oporo bodo
čemu razvoju.

Prav gotovo sodi med take zakone zdaj že 
dokončno oblikovan osnutek zakona o zdru
ženem delu, ki bo pomenil bistveno prelom
nico v dohodkovnih odnosih in novo oporo za 
samoupravno urejanje razmerij v dohodkovni 
politiki. Prve razprave o novem zakonu so že 
napovedane in nedvomno bo ta dokument že 
kar kmalu v središču pozornosti našega poli
tičnega življenja.

Drugi ukrep, s katerim se je te dni ukvarjal 
tudi izvršni komite predsedstva CK ZKS, je 
prehod na plačano realizacijo. Kljub vsem 
težavam in pomislekom, ki izvirajo iz usta
ljene prakse, pomeni ta prehod enega naj bi

stvenejših dejavnikov stabilnega gospodarjenja 
in protiinflacijskih prizadevanj.

Pogoji gospodarjenja se zaostrujejo in ter
jajo nadaljnje iskanje vseh tistih rezerv in 
možnosti, Id jih imamo v slabo organizirani in 
nepovezani proizvodnji ter trgovini, v pre
majhni storilnosti in v stihijskih tokovih ne
ustrezne gospodarske strukture. Skratka, že 
sedanje uvodne razprave, ki spremljajo nasta
janje novih zakonov in ukrepov, opozarjajo na 
vso resnost, s katero se bomo morali v letoš
njem letu lotiti — z dejanji in ne le z željami — 
stabilizacije in utrjevanja samoupravnih od
nosov v družbi. Brez tega tudi srednjeročni 
program razvoja ne bi dobil svoje prave vse
bine in akcijske vrednosti.

V zvezni konferenci SZDL so te dni sprego
vorili tudi o izseljencih ter o vezeh, osebnih in 
posrednih stikih z njimi. S temi vprašanji se je 
ukvarjala tudi RK SZDL, še posebej pa Slo
venska izseljenska matica, ki se pripravlja na 
svoj letni občni zbor. Glavni poudarek velja 
zlasti krepitvi'stikov in boljšemu obveščanju 
izseljencev, pri čemer bo potrebno tudi zdru
ževati napore, zlasti gmotna sredstva, da bi 
bolje razširili tisk in druge oblike stikov z 
organizacijami naših izseljencev po svetu.

V RK SZDL in v skupnosti za zaposlovanje 
je prav te dni stekla zanimiva razprava o 
slovenskih delavcih, ki delajo na tujem. Naj
več kvalificiranih delavcev in strokovnjakov je 
prav med slovenskimi zdomci, kar zaskrbljuje, 
če primerjamo kvalifikacijski sestav zaposle
nih v našem gospodarstvu. Tudi v tem primeru 
je potrebno boljše obveščanje. Obojestranske 
stike naj bi okrepih v vseh možnih oblikah, da 
se nam zdomci ne bi odtujevali in da bi se 
postopoma vračali in vključevali v naše gospo
darstvo. Morda je za naše neuspehe na tem 
področju krivo tudi to, da smo vse premalo 
vedeli o dejanskih razmerah, v katerih živijo 
naši zdomci. Našo pamet pa moramo dobivati 
nazaj in za to je potrebno tudi več storiti.

-GO K
______________________________________ /

DANICA JURKOVIČ, 
delegatka iz Slovenije, na 
seji zbora republik in 
pokrajin skupščine
SFRJ:

Kaj so 
moralnopolitične 

vrednote?
Videti je, kakor da pri 

oblikovanju plana, 
sistemskih rešitev ter 
ukrepov ekonomske 
politike, pa tudi večine 
poslovnih odločitev v 
organizacijah združenega 
dela nismo upoštevali 
dejstva, da bodo ne
uvrščene države in države 
v razvoju nekoč prešle 
fazo političnega usklaje
vanja in začele bitko tudi

Iz dneva v dan razpravljamo o kadrovski politiki na različnih 
ravneh in pri tem seveda omenjamo moralnopolitične hvalite, ki 
naj bi jih imeli kandidati za posamezna vodilna mesta. Nikjer pa 

jasno ne povemo, kaj so pravzaprav moralnopolitične kvalitete. 
Vendar le-te brez ustrezne razlage mnogi omenjajo v številnih 
razpisih za delovna mesta, posebej še med pogoji za sprejem na 
vodilna mesta. Sicer pa so redke tiste delovne organizacije, ki imajo 
v svojih samoupravnih aktih podrobneje ali vsaj delno izdelana

Komunist -

na ekonomskem pod
ročju — ne samo z dekla- 

| racijami. Teža in dolgo
ročnost te bitke neuvr
ščenih nas niti malo ne 
opravičuje, da smo v 
konkretni politiki in 
ukrepih kot tudi v odlo
čitvah in obnašanju 
nosilcev gospodarjenja, 
pogosto ravnali v korist 
obstoječih mednarodnih 
ekonomskih odnosov, 
oblikovanih in razvijajo
čih se v interesu velikih 
držav, da bi obdržale 
pridobljene privilegije in 
si zagotovile njihov na
daljnji prodor.

merila o moralnopolitičnih vrednotah. V občini Slovenska Bistrica 
je, denimo, le trinajst takšnih delovnih organizacij, medtem ko v 
šestnajstih temeljnih organizacijah oziroma organizacijah združe
nega dela teh meril sploh ne poznajo.

Nekatere delovne organizacije v vsakdanji praksi moralno
politične vrednote celo istovetijo s članstvom v zvezi komunistov. 
To pa ni v skladu s stališči zveze komunistov. Na vprašanje, kaj so 
vrednote posameznika, je jasno odgovorila analiza o izvajanju 
družbenega dogovora o enotnih osnovah kadrovske politike ter 
stališč ZK. Izdelala jo je kadrovska komisija komiteja občinske 
konference ZK Slovenska Bistrica. Analizo te ankete pa je obravna
vah tudi občinska konferenca ZK.

V njej so med drugim zapisali, da imamo, ko govorimo o 
moralnopolitičnih vrednotah posameznika, v mislih člana naše 
družbe, ki je predvsem aktiven borec za uveljavljanje oblasti 
delavskega razreda, samoupravnih socialističnih odnosov ter stališč 
in politike zveze komunistov. Razumljivo je, da je tak član naše 
družbe pripravljen braniti pridobitve revolucije in socialistične 
graditve, je borec za krepitev bratstva in enotnosti jugoslovanskih 
narodov in narodnosti, nacionalno zaveden in ponosen, imel pa naj 
bi aktiven odnos do zunanjepolitične in ekonomske usmeritve 
Jugoslavije. Med moralnopolitične vrednote sodi aktivno zavze
manje za vzajemnost v ožji in širši družbeni skupnosti ter seveda 
družbena in politična aktivnost sploh.

Pri merilih moralnopolitičnih vrednot, ki naj jih imajo kandidati 
za vodilna pa tudi druga delovna mesta, je pomembno, da slednji 
niso obremenjeni z nagnjenji po prevladi nad drugimi, po elitizmu 
itd., temveč da znajo prisluhniti mnenju drugih, hkrati pa argumen
tirano nastopati s svojimi stališči

To je le nekaj najosnovnejših meril, ki sodijo v moralnopolitične 
vrednote posameznikov. Prav bi bilo, da bi jih ob sprejemanju na 
vodilna mesta dosledno upoštevali, ne glede na to, ali je kandidat 
član ZK ali ne. Moralnopolitične vrednote pa bi seveda morali 
podrobneje razčleniti v samoupravnih aktih delovnih organizacij 
oziroma temeljnih organizacij združenega dela. ADI ŽUNEC

I KMALU SVETOVNO I 
I ZNANO ZDRAVILIŠČE š

čateške toplice naj bi postale po vsem svetu znano zdravilišče 
za revmatične bolezni in eno največjih središč zdraviliškega 
turizma pri nas

Lani je minilo deset let, 
odkar je bila v Čateških 
Toplicah ustanovljena nova 
zdravstvena služba in odkar 
je začela delovati nova tera
pija, ki jo od vsega začetka 
vodi dr. Anton Franovič. 
Zdravstveria služba Čateških 
Toplic je požela doslej lepe 
uspehe in dosegla velik ugled 
med pacienti in strokov
njaki.

Dr. Anton Franovič je kot 
specialist za fizikalno medi
cino in rehabilitacijo s svo
jim strokovnim delom in z 
uspehi zaslovel zunaj toplic 
in svojega ožjega kroga delo
vanja, zato morda ni nič 
čudnega, da zdravstvena 
služba pod njegovim vod
stvom tudi doživlja tisti 
vzpon, ki je bil načrtovan za 
obdobje srednjeročnega raz
voja.

Načrt je ambiciozen in 
prvo leto njegove uresničitve 
teče. V bistvenih značil
nostih je načrt,kot pravi dr. 
Anton Franovič, takle:

„Gre za Oblikovanje mo
dernega zdravilišča za rev
matične bolezni in za nadalj
nji razvoj zdraviliškega turiz
ma, ki bo privlačen za vse 
vrste pacientov tako doma 
kot po svetu. Načrt je iz
delan metodološko in stro
kovno. Upošteva ne samo 
dosedanje izkušnje, temveč 
tudi pričakovane in pred
videne potrebe domačega in 
tujega revmatika ter zahtev
nost zdravstvenega turista/1

Letos se bo zdravstveni 
kader Čateških Toplic po
večal za 50% in to pred
vsem zavoljo povečanja 
zdravstvenih storitev. Zdra- 
vilišče bo dobilo še enega 
zdravnika, tri medicinske 
sestre, laboranta, fiziotera
pevta, maserja in kabinsko 
delavko. Odprli bodo zdra
viliško bolnišnični oddelek s 
50 posteljami, uvedb EKG 
diagnostiko in klinični labo
ratorij .

Ko je kolektiv Čateških 
Topbc kot TOZD ljubljan
ske Emone pripravljal zasno
vo nadaljnjega razvoja zdra
vilišča, je upošteval tudi na
daljnji možni razvoj sloven
skih zdravilišč. Izmenjava 
mnenj in izkušenj je trajala

tri leta, preden se je dokonč
no oblikovala usmeritev 
zdravilišča Čateške Toplice.

Dejavniki koncepta raz
voja niso bili le revmatologi 
in turistično-gostinski delav
ci, pač pa tudi pacienti, 
gosti, tujci, družbenopolitič
ni delavci in drugi. Tako se 
je rodil nov koncept zdravi- 
lišča in zdraviliškega kraja, 
ki je integracija želja, potreb 
in možnosti TOZD Zdravi
lišče Čateške Toplice, Emo
ne in naše družbene skup
nosti.

„Našo zdravstveno službo 
moramo razumeti kot inte
gralni del revmatološke in 
rehabilitacijske službe v re
publiki, čeprav je del bal- 
neološkega inštituta, ki pro
učuje revmatske bolezni. 
Prav zaradi tega smo pripra
vili natančen načrt medna
rodne prakse naših fiziotera
pevtov in superspecializacije 
zdravnikov. Zgolj naše fi
nančne zmogljivosti sicer ne 
dopuščajo takšne širine in 
obsega delovanja, vendar je 
naša skupna organizacija 
OZD Emona iz Ljubljane 
dala prehminarno soglasje, 
da bo financirala kakih 70 % 
naših potreb za strokovno 
usposabljanje zdravstvenega 
kadra," pravi dr. Anton Fra
novič, glavni nosilec in 
ustvarjalec nove razvojne 
poti tega našega zdravilišča 
in priljubljene izletniške- 
turistične točke na sloven- 
sko-hrvaški meji.

Letos bo zdravstvena služ
ba Čateških Toplic naredila 
prvi kvalitetni skok po no
vem načrtu, in sicer pred 
vsem v kakovosti storitev in 
storitev zdravilišča Tcot ce
lote. Parametri so naslednji:

S povečanim številom 
zdravnikov bodo izboljšali 
obdelavo bolnika ter se še 
bolj približali najvišjim nor
mam za individualno sestav
ljanje rehabilitacijskih vsebin 
in za teamsko delo. Z uved
bo zdraviliško-bolniškega 
oddelka bodo vse težje bol
nike ločili od drugih pacien
tov in gostov zdravilišča.

Podaljšanje fizioterapije v 
celodnevno in kontinuirana 
dnevna ter nočna služba se
ster bo prispevala k negi bol
nika in k hitrejši ozdravitvi

tako stacionarnih kot ambu
lantnih bolnikov. Mimo tega 
EKG diagnostika in super- 
specializacija v kardiologiji 
nakazuje posebne možnosti 
in prednosti tako s funkcio
nalnega kot z raziskovalnega 
stališča. Tega ni potrebno 
posebej razlagati. Revmato- 
loško usmerjen klinični la
boratorij bo osnova obde
lave in raziskovalnega dela z 
revmatiki.

posebej naj poudarim," 
pravi dr. Anton Franovič, 
„da sem na sestanku revma
tološke sekcije slovenskega 
zdravniškega društva ob
ljubil vse te izboljšave v Ča
teških Toplicah, zato sem 
posebej vesel, da se kolektiv 
tako v TOZD kot v OZD 
strinja s predvidenimi ukre- 
Pi.“ .

Zdravstvena služba Čate
ških Toplic mimo tega zelo 
uspešno sodeluje z brežiškim 
zdravstvenim domom. Gre 
za ,anost“ pri zdravljenju 
ambulantnih pacientov. To 
sodelovanje dobiva vse 
trdnejše temelje v vsesplošno 
zadovoljstvo vseh dejavni
kov, in sicer od pacientov do 
skupnosti zdravstvenega za
varovanja in delovnih organi
zacij. V ta namen so v Čate
ških Toplicah oblikovali celo 
popoldansko izmeno fizio
terapije, da bi tisti, ki niso v 
bolniškem staležu, lahko 
obiskovali terapijo.

Tudi z brežiško bolnišni
co zdravstvena služba Čate
ških Toplic dobro sodeluje. 
Bolnišnica nudi zdravilišču 
predvsem rentgen in interni- 
stične storitve. V zdravilišču 
le menijo, da bi moralo biti 
boljše tudi sodelovanje s 
travmatologijo kimrgije, saj 
bi bolnišnica lahko bolje iz
koriščala storitve zdravi
lišča, ki je le pet minut od
daljeno od bolnišnice in tudi 
oskrbni dan je cenejši.

Čateške Toplice torej sto
pajo na novo pot, na kateri 
bodo nedvomno bolj kot 
karkoli drugega potrebovale 
tudi večji hotel. Po mnenju 
prenekaterih slovenskih 
zdraviliških, gostinskih in 
turističnih strokovnjakov, 
naj bi ta hotel pomenil celo 
eno najrentabilnejših naložb 
v sedanjem času. E. P.

i
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NEZAKO
NITOSTI?

Komite občinske konfe- 
rence ZK Slovenska Bistrica 

i Se je na izredni seji seznanil 
ji i z razmerami v tovarni olja, 

^ so nastale potem, ko so 
0rgani uprave javne varnosti 
Pričeli raziskovati dom- 

! nevno nezakonito posle
dnje in nekatere druge 
negativne pojave v tej OZD. 
Obstaja sum, da gre pred
am za kršitev zakonitosti 
Pri izvozu, kar bremeni 
°dgovornost zlasti vodilnih 
delavcev v OZD. Pri tem gre 
Prav gotovo tudi za zavaja
nje organov samoupravljanja 
in za očiten pojav tehnokra- 
tizma.

Komite je zadolžil 
Snovno organizacijo ZK v 
tovarni olja, naj skupaj z 
osnovno organizacijo sindi
kata takoj objektivno infor
mira vse zaposlene o razme
rah v OZD. Tudi IS skup- 
Sčine občine Slovenska 
Bistrica bo kolektivu po 
Potrebi nudil vso strokovno 
Pomoč, tako da v času, 
dokler traja preiskava, ne bi 
Prišlo do zastojev v proiz
vodnji. V. O.

Pred dnevi je bil na Gospodarskem razstavi
šču v Ljubljani prvi mednarodni sejem strojev in 
opreme za konifekcijo in trikotažo. To je nov 
specializirani sejem, ki ga je Gospodarsko raz
stavišče organiziralo v skladu z željami in potre
bami gospodarstva.

Predstavniki temeljnih orga
nizacij naj ne bi več kupovali strojev po vsem 
svetu, ampak jih bodo lahko naročili na do
mačem sejmu. Kljub temu, da je ta sejem v 
Jugoslaviji novost, je zanj pokazalo zanimanje

veliko število proizvajalcev iz tujine, saj je 
razstavljalo na sejmu kar 61 podjetij iz 8 držav. 
Tudi obisk domačih gostov je bil obetaven, saj 
si ga je ogledalo več kot 2000 strokovnjakov iz 
200 jugoslovanskih podjetij. V sejemskih dneh 
je Gospodarsko razstavišče skupaj z Inštitutom 
za tekstilno tehnologijo, Fakulteto za naravo
slovje in tehnologijo ter Zvezo inženirjev in 
tehnikov-tekstilcev organiziralo posvetovanje o 
sodobnih strojih in opremi za konfekcij&o in 
trikotažno industrijo. - Foto: A. Agnič

Nove perspektive lendavske ine - nafte

DOGOVORJENI CILJI
y lendavski Nafti razširjajo zmogljivosti rafinerije. Surovine bodo zagotovljene z novim naf
tovodom in plinovodom. Razširjajo tudi petrokemične zmogljivosti. Ustvarjajo osnovo za 
razvoj nove industrije

Danes 800-članski kolektiv 
lendavske Nafte, ki se je pred 
11 leti povezal z zagrebško 
INO, predela letno 600.000 ton 
surove nafte, proizvede 60.000 
ton formalina in 50.000 ton 
umetnih lepil in drugih izdel
kov, kjer uporabljajo v proiz
vodnji kot osnovni surovini 
nafto in plin. Že pred koncem 
naslednjega srednjeročnega 
razvojnega obdobja pa se bo 
Podoba lendavske Nafte močno 
spremenila, proizvedene koli
čine bodo mnogo večje in tudi 
ustvarjena osnova za razvoj 

, Industrije plastičnih mas, kjer 
se bo lahko zaposlilo večje šte- 
rilo Pomurcev, ki so danes ali 
nezaposleni doma ali pa so 
zaposleni v tujini.

Medtem ko je zgodovina lendav
ske nafte že zelo stara, saj so prvi 
zapisi o nafti na tem področju že v 
1788. letu, pa pomeni leto 1962 
začetek razvoja petrokemične indu-

Strl^C' Takrat je bila zgrajena prvo 
tovarna sintetičnega metanola v 
Lendavi. Letos pa se je INA Nafta 
lotila gradnje pravega giganta, ki bo 
dnevno proizvedel 500 ton sintetič
nega metanola. Večina priprav za 
gradnjo te tovarne je končana, njena 
vrednost pa bo znašala po sedanjih 
predračunih kakih 720 milijonov 
dinarjev. Poskusno bo tovarna za
čela obratovati že v drrgi polovici 
leta 1978. Ker trenutno v Jugoslaviji 
nimamo lastne proizvodnje sintetič
nega metanola, ki ga lahko uporab
ljamo za proizvodnjo plastičnih

mas, umetnih vlaken, različnih 
zdravil in barvil, za proizvodnjo 
umetnih proteinov, za nadomestek 
in dodatek motornim gorivom, kot 
topilo v gumarski industriji in dru
gih industrijah, ima nova tovarna 
zelo pomemben gospodarski in 
družbeni pomen. Del proizvodnje 
bodo tudi izvozili in tako odplačali 
inozemski kredit, odpadel pa bo 
celoten uvoz metanola.

V Lendavi bodo povečali tudi 
zmogljivosti za proizvodnjo forma
lina; predvidevajo, da bodo letno 
proizvedli 60.000 ton tega izdelka.

Lahko bi rekli, da je kljub manjši 
zamudi tovarna praktično že zgra
jena. Poskusno pa bo začela obrato

vati v začetku naslednjega leta. 
Letos bodo končali tudi z rekon
strukcijo tovarne sintetičnih smol. 
Njene nove zmogljivosti bodo 
100.000 ton.

Skupne naložbe v nove zmoglji
vosti v lendavski Nafti bodo znašale 
1.850 milijonov dinarjev. Če pri tem 
upoštevamo še udeležbo tega kolek
tiva pri gradnji naftovoda in plino
voda, bodo znašale naložbe kakih 
2000 milijonov dinarjev. Že doslej 
so vložili v Nafti blizu 200 milijonov 
dinarjev lastnih sredstev v investi
cije, do 1980. leta pa bodo morali 
vložiti še približno 600 milijonov 
dinarjev lastnih sredstev. Preostala 
sredstva pa bodo dobili pri domačih 
bankah in tudi trgih partnerjih.

M. HORVAT

■\

Teža
podedovanih

težav
Čeprav rezultati iz letošnjih 

prvih dveh mesecev ne morejo 
biti kazalec niti ne merilo za 
gospodarska gibanja, ki jih lah
ko pričakujemo v letošnjem 
letu, vendarle dopuščajo dom
nevo, da bo leto 1976 očitno 
potekalo v znamenju nadalj

njih sprememb v strukturi po
vpraševanja ter tudi v zname
nju nekateriH težav, ki bodo 
kot dediščina preteklosti in 
minulih napak verjetno še več 
let pestile naše gospodarstvo.

Gre predvsem za slabo razvito 
surovinsko bazo in težave pri 
oskrbi z nekaterimi osnovnimi 
surovinami ter tudi za ponov
ne težave pri oskrbi z električ
no energijo, ki so posledica za
nemarjanja graditve novih 
elektroenergetskih objektov v 
minulih letih.

Tudi analiza uresničevanja 
družbenega načrta Jugoslavije 
v minulem petletnem obdobju, 
ki jo je pred-nedavnim obrav
navala zvezna skupščina, ugo
tavlja, „da se nadaljujejo tež
nje neugodne strukture, na
sprotne planskim predvideva
njem".

Te nespodbudne težnje 
so očitne tudi v predhodnih 
podatkih zveznega zavoda za 
statistiko, ki kažejo, da je bila 
letošnja januarja industrijska 
proizvodnja v državi za 4,3 % 
večja kot leto poprej, vendar 
pa da je bila proizvodnja elek
trične energije nižja za 4 %, 
proizvodnja premoga večja za 
5 % in nafte za 7 % medtem 
ko se raven proizvodnje v črni 
metalurgiji ni spremenila.

Januarski rezultati pričajo, 
da se rast industrijskih prede
lovalnih dejavnosti očitno na
daljuje, medtem ko rast neka
terih bazičnih dejavnosti stag
nira ah celo nazaduje.

Kar zadeva investicije, so si
cer usmerjene na odpravljanje 
strukturnih protislovij in ne
sorazmernosti v proizvodnji, 
prispevajo pa svoj delež tudi k 
oživaljanju nekaterih dejav

nosti, ki so doslej zaostajale v 
razvoju. Vendar pa bo prav 
usmerjanje naložb v bazične 
panoge na eni strani spodbu
dilo hitrejšo rast proizvodnje, 
po drugi strani pa povzročilo 
in še zaostrilo probleme pro
daje nekaterih vrst investicij
skih dobrin.

Med značilnostmi gospodar
skih gibanj, na katere opozar
jajo rezultati letošnjih prvih 
dveh mesecev, je sicer v sploš
nem nižja stopnja rasti zapo
slenosti, po drugi strani pa 
skrb zbujajoče visoko narašča
nje števila zaposlenih v ne
gospodarskih dejavnostih.

Izvoz, ki bo po besedah 
predsednika ZIS Djemala Bije- 
diča tudi letos osnova politike 
razvoja in hkrati temelj priča
kovane rasti povpraševanje, se 
je v letošnjem januarju glede 
na isti lanski mesec sicer pove
čal za 8 %, vendar pa je v pri- 
meijavi z lanskim decembrom 
nazadoval za 2 %, Ugoden de
cembrski izvoz je bil, kot po
udarjajo nekateri analitiki, ve
čidel posledica iz prejšnjih me
secev nakopičenih in, v zad
njem lanskem mesecu izvrše
nih naročil blaga Januarski 
padec obsega izvoza ki si ga 
lahko razlagamo tudi tako, 
vnovič opozarja da je eden 
odločilnih dejavnikov pri ohra
njevanju in spodbujanju izvoza 
ekonomičnost proizvodnje 
oziroma - kot je ob utemelje
vanju resolucije o družbenogo
spodarskem razvoju za to leto 
dejal predsednik ZIS — ,,spo
sobnost proizvodnje, da ena
kopravno tekmuje na svetov
nem trgu".

„To tržišče", kot je ob 
omenjeni priložnosti poudaril 
Djemal Bijedič, „ne priznava 
nikakršnih, tako tudi ne naših 
raznovrstnih programov po
rabe, ki se v obliki davkov in 
prispevkov vgrajujejo v cene 
proizvajalcev-izvoznikov ‘.

Ustreznejše gospodarjenje in 
prizadevno obladovanje težav, 
ki so posledica nakopičenih 
nesorazmerij in nestabilnih 
odnosov v reprodukciji ter v 
lastnem poslovanju bo zavoljo 
tega nujnost, ki ji bodo morale 
organizacije združenega dela 
podrediti druge razvojne cilje v 
tem letu.

NANDE ŽUŽEK

V Lendavi razširjajo zmogljivosti 
rafinerije na 1,2 milijona ton nafte 
kino. S tako proizvodnjo bodo 
radostili potrebe po naftnih deriva- 
rih v severovzhodni Sloveniji vse do 
^Ua in Dravograda in tudi delno 
1,3 Hrvaškem. Takšne količine bodo 
Potrebne v tem predelu do leta 
1980. Poleg tega pa bodo v Lendavi 
proizvajali tudi tekoči plin, tako 
anenovahi super bencin in kako- 
vosten primarni bencin, ki ga upo
rabljajo kot surovino v petrokemiji.

Preskrba s surovinami za takšno 
Proizvodnjo bo omogočena s 
Priključkom lendavske Nafte na 
Jugoslovanski naftovod „Adria“ ter 
s slovenskim plinovodom, po kate
rem bo priteklo letno 100 milijonov 
kubičnih metrov plina iz Sovjetske 
rveze. V Lendavi tudi računajo, da 
80 na tem področju večje zaloge 
remeljskega plina, kije sicer v večjih 
globinah.

Razširitev rafinerje je že v pol- 
riom razmahu. Lani so zelo povečali 
skladiščne zmogljivosti, pred 
^ključkom je gradnja moderne 
industrijske ter mo centrale, ki bo 
dejala dovolj energije za previdene 
nove rafinerijske in petrokemične 
zmogljivosti. Celotna rafinerja pa 
bo zgrajena do 1980. leta."

IGM »SAVA« KRŠKO

POSPEŠEN
RAZVOJ

Vse do pred nekaj leti je imela Industrija gradbenega 
materiala IGM „Sava“ Krško velike težave zaradi izrablje
nosti strojne opreme in nezadostne opremljenosti. Leta 
1973 seje kolektiv odločil za večja investicijska vlaganja, s 

»katerimi so do danes že močno povečali dohodek in sklade.

Doseženo Doseženo Doseženo
1973 1974 1975

Celotni dohodek 17,844.272 31,064.027 54,096.115
Dohodek 7.934.814 12,380.340 23,766.595
Skladi 1,727.660 2,454.435 9.374.594

V srednjeročnem obdobju 1976 - 1980 planirajo pospe
šen razvoj; celotni dohodek se bo povečal za dvakrat, 
dohodek za dvakrat in skladi za 2,5-krat, število zaposlenih 
pa 1,5-krat.

Kolektiv dosega uspehe zavojo več dejavnikov: eden je 
prav gotovo samoupravno odločanje po delegatskem načelu.

kjer je prišlo do pomembnih premikov, saj se sleherni 
delavec vedno bolj zaveda svoje pomembnosti pri delu in 
ustvarjanju rezultatov dela.

Lani so v IGM „Sava“ Krško sprejeli poleg mnogih 
samoupravnih aktov tudi pravilnik o inventivni dejavnosti, 
od katerega pričakujejo, da bo še pripomogel k odkrivanju 
notranjih rezerv in k izboljšanju tehnotagije. Kolektiv je 
sprejel tudi številne stabilizacijske ukrepe za boljše gospo
darjenje.

V zadnjem času so se v IGM „Sava“ tudi odločili, da 
bodo bolje poskrbeli za toplo prehrano na delovnem mestu, 
za rekreacijo delavcev na morju pa tudi za stanovanjsko 
gradnjo in za povečanje družbenega standarda. V kolektivu 
je precej razgibana tudi politična dejavnost.

S temi podatki smo želeli opozoriti na prizadevanja sicer 
majhnega kolektiva v Krškem, za katerega pa nihče ne more 
trditi, da je nepomemben, saj ima poleg dobre proizvodne 
usmeritve tudi zelo dobre možnosti za razširitev proizvodnje 
in tudi za izboljšanje tehnologije dela.

Kaj proizvajajo v IGM „Sava“ Krško? Stropne opažno 
betonske plošče po sistemu OMNIA z vgrajeno armaturo za 
stanovanjske objekte in za industrijske objekte in za indu
strijske objekte do 10 metrov dolžine. Ti elementi so lahko 
polne plošče ali rebrasti stropovi za različne obremenitve. 
Če so stavbe že projektirane za klasične strope, nudijo v 
IGM ,,Sava“ predelavo projektov in strokovno pomoč pri 
vgrajevanju. Proizvajajo tudi podstavke za sanacijo dotra- 
jalili lesenih električnih drogov, montažne transformatorske 
postaje (hišice) 20/0,4 KV in moči do 630 kVa (gradbeni 
de!). Mimo tega izdelujejo še drobne betonske elemente.

blokete različnih dimenzij, velike robnike, male robnike, 
tlakovalne plošče različnih velikosti ter mejnike. Ob tem pa 
trenutno lahko postrežejo potrošniku tudi ž različnimi 
betonskimi elementi po naročilu, separiranimi gramozi za 
visokorazredne betone, peski za omete ter z industrijskim 
kamnom. Izdelujejo pa še stropne nosilce po sistemu 
OMNIA za različne razpone in obremenitve kakor tudi 
montažne betonske temelje za transformatorske postaje na 
jeklenih ali aluminijastih drogovih. Po naročilu izdelujejo še 
fasadne elemente za oblogo fasad z vgrajeno toplotno 
izolacijo, pri čemer bo velikost teh elementov prilagojena 
vsakemu objektu posebej. V projektivnem biroju pa izdelu
jejo investicijsko-tehnično dokumentacijo in načrte za svoje 
in tuje potrebe.
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KRŠITEV SAMOUPRAVLJANJA 
- KAZENSKO DEJANJE?!

Zvezni kazenski zakonik v svojem osnutku ozna
čuje kot kazenska dejanja proti samoupravljanju 
samo tista dejanja, ki so usmerjena na vzpostavljanje 
družbenoekonomskih odnosov in so v nasprotju z 
ustavo dorločenim samoupravnin. sistemom ali pa 
zadevajo protiustavno ukinitev z zakonom ustanov
ljenih organov oblasti in samoupravljanja. Vsa druga 
vprašanja s področja samoupravljanja naj bi oprede
lili v republiških in pokrajinskih kazenskih zakoni
kih'.

Na nedavnem posvetovanju pravnikov v Budvi so 
ugotovili, da republiški in pokrajinski osnutki ozna- 
čujejo 28 kazenskih dejanj, ki zadevajo kršitev samo- 
upravljanja. Posamezni zakoniki navajajo več ali 
manj takšnih dejanj, zato pravniki menijo, da je 
potrebno samoupravljanje enotno zaščititi v republi
kah, zaradi česar naj bi osnutke med seboj uskladili 
z dogovorom.

Med najpomembnejšimi novostmi v republiških 
kazenskih zakonikih je kazensko dejanje prepreče
vanja pobude. Po osnutkih kazenskih zakonikov 
Bosne in Hercegovine, Črne gore, Makedonije in 
Slovenije je kršitev pravic pobude v tem, če kdo

onemogoča, da bi predlog ali pobuda prišla do 
organa ali organizacije, kije pristojna za odločitev.

Po vojvodinskem osnutku pa je kazensko dejanje 
tudi neizpolnjevanje sklepov samoupravnih organov. 
Do tega dejanja naj bi prišlo, če bi kdo zavestno kršil 
predpise ali splošne samoupravne akte ali če ne bi 
izpolnjeval sklepov organov samoupravljanja.

Na posvetovanju so predlagali, da bi morali kot 
kazensko dejanje predvidevati tudi širjenje lažnih 
vesti proti samoupravljanju, dajanje netočnih infor
macij, zlorabo skladov za stanovanjsko gradnjo, 
kršitev postopka pri sprejemanju družbenih dogovo
rov in samoupravnih sporazumov, preprečevanje 
dela samoupravni delavski kontroli in izigravanje 
natečaja ob sprejemanju delavcev na delo. Tudi 
kršitev pravic delavcev, da so pravilno in na razum
ljiv način obveščeni o rezultatih svojega poslovanja, 
posebno pa o višini skupnega dohodka ter o stanju 
sredstev in skladov, bi veljalo posebej kaznovati, ker 
so te podatke še ne tako dolgo tega imele v zakupu 
posamezne tehnokratske skupine.

V. K.

r

Najkrajše poti
so predolge

Se zgodi! Nekaterim večkrat, 
drugim redkeje. Prav gotovo so 
izjeme tisti, ki še nikoli niso za
mudili službe. Izgovorov je ne
šteto. Največkrat so „krivi“ 
avtobusi pa vlaki, le neredko 
priznamo dejstvo, da smo pač 
zaspali. Najteže najde izgovor 
tisti, ki ima do službe pet mi
nut, no, ti tudi največkrat za 
mujajo. Lahko bi rekli, da naj- 
večkra ne poznajo zamud tisti, 
ki se vozijo na delo iz oddalje
nejših krajev. Vozni redi so pač 
vozni redi in vlaki oziroma 
avtobusi prihajajo v Ljubljano 
raje pol ure prej kot kasneje. 
Seveda v normalnih razme 
rah...

V našo malo anketo smo „za- 
jeli“ pet delavcev, ki se vozijo 
na delo iz oddaljenejših krajev. 
Kako občutijo urejenost oziro
ma neurejenost prometa? Koli
ko časa izgubijo, da pridejo na 
delo in koliko potnih stroškov 
jim povrne podjetje? In ne na
zadnje, koliko daljši je njihov 
delavnik?

ZALKA BADOVINAC je taj
nica Kartonažne tovarne v 
Ljubljani in se vozi vsak dan iz 
Notranjih goric. Doma je iz Ple
šivice, oddaljene od postaje do
brih petnajst minut. „Za prihod 
na delo imam dokaj ugodno 
zvezo z vlakom. Za povratek pa 
moram čakati po službi še naj
manj eno uro. Ta čas izkoristim

za kosilo v tovarniški menzi in 
še za sprehod po ljubljanskih 
trgovinah. Stroške prevoza — 
75 dinarjev mesečno — plačam 
sama.“

lam od 12. ure pa do 19. ure, 
ko pa je nujno, da potegnem, 
prespim v Ljubljani. V naši kra
jevni skupnosti v Veliki Loki 
smo že zbrali 250 podpisov, da 
bi vlak, ki vozi po 22. uri iz 
Ljubljane samo do Grosupljega, 
,potegnil* še naprej. Doslej naše 
prošnje niso zalegle. Da bi za
menjal službo? Ne! V Rogu 
sem že 19 let.“

JOŽE HAUPTMAN je vodja 
razvojnega oddelka v tovarni 
ROG. Iz Litije se vozi že od leta 
1958. „Moram reči, da imamo 
Litijani, ki delamo v Ljubljani, 
pravzaprav idealne zveze. Vsta
jam ob štirih, do postaje imem 
deset minut in nekaj čez pol še
sto zjutraj sem v Ljubljani. Ker 
delam samo dopoldne, imam 
tudi za povratek z ,Litija 
ekspresom1 zelo ugodno zvezo, 
saj že ob treh popoldne - kljub 
temu, da sem od delovnega me
sta oddaljen 36 kilometrov — 
lahko sedem h kosilu. Stroške

HELENA LENARČIČ dela 
zvečine na lepilnem stroju v 
Kartonažni tovarni. Doma je v 
Bevkah. „Kadar delam dopol
dne, je vse v redu. Le za drugo 
izmeno, to je vsak drugi teden, 
moram z avtobusa, ki vozi na 
Vrhniko, izstopiti na Logu, po-

MARIJA OKOREN dela v 
glavni blagajni veleblagovnice 
Metalke v Ljubljani. ,,Vozim se 
iz Vodic pri Dobrepolju. Vsta
jam pred četrto uro in pridem v 
Ljubljano ob pol šestih. Ker za
čenjamo službo ob pol sedmih, 
porabim tisto urico za kavo. Do 
avtobusa oziroma od avtobusne 
postaje do doma imam uro 
hoda. V časih me pelje z avtom 
brat ali kdo drug. Imam pa še 
drugo možnost, ki jo izkoristim 
vsak drugi teden. Pri tem pa 
zjutraj zamudim službo 15 mi-

tem pa imam še uro hoda do 
doma. Seveda, če me ne pride 
počakat mož z avtomobilom. 
Dnevno plačam za prevoz 11 
dinarjev, mesečno pa mi pod
jetje povrne 170 dinarjev."

BELA, BELA... 
NADLOGA

Smo pač taki, da nismo nikoli zadovoljni. Pritoževali smo se, da 
zime niso več podobne zimam, da smučarji ne pridejo na svoj 
račun, da so otroci prikrajšani za belo opojnost, da smo pač vsi ob 
nekaj lepega, idiličnega ...

In danes. ..? Snega je v dveh dneh naneslo skoraj za meter na 
debelo. Spet se pritožujemo. Avto nam je zamedlo in v službo 
moramo peš ali pa z avtobusom. Pločniki so polni snega, ceste prav 
tako. Strehe se šibijo pod težo „zimskega veselja". Avtobusi in 
vlaki imajo občutne zamude ali pa sploh ne vozijo. Niti v službo ne 
morejo vsi. In kdo je kriv? Sneg? Ne! Ta presneta komunalna 
podjetja so kriva, pravimo, ki že spet niso pripravljena dočakala 
sneg. Ne, sneg res ni kriv!

Kljub temu pa .. . Večina slovenskih cest je bila kar nekaj de
belih ur zaprta. Mestni promet v Ljubljani je dajal podobo izpred 
petnajstili let, ko si na ulici le sem in tja ,.srečal" kak avtomobil 
Delo številnih plugov, buldožeijev in kamionov, ki so te dni ne
nehno razrivali in odvažali sneg, se praktično ni poznalo.

Le še malo je manjkalo, nekaj centimetrov snega več in za Ljub
ljano bi razglasili obsedno stanje in splošno mobilizacijo.

Tekst in slike: 
A. AGNIČ

'v ■ .. «

Za parkirišča poskrbijo pač ^J^adnje, saj ni važno, če najbolj 
neustrašeni vozniki zaradi sneg3 P Klrajo kar na sredi ceste.

/ •*,/ . ....

te?tl x

mam več vlaka. Zato sem se do
govoril v podjetju, da takrat de-

SIBMiHl
H

, i,.; «

V Ljubljani je zapadlo več kot 7 snega. Tisti najštevilnejši lastniki 
avtomobilov, ki ,,garažirajo" o*’ si ob zasneženih konjičkih
lahko le želijo, da bi bila kmalu

SREČANJA Z UPRAVLJAVCI

VEČ STROKOVNOSTI V 
DELAVSKO KONTROLO

Danica Viličnik o delu samoupravne delavske kontrole v tovarni pe
rila in konfekcije PIK Maribor

Že osemindvajset let je za
poslena v tekstilni industriji - 
23 let v MTT in pet let pri PIK 
tovarni perila in konfekcije v 
Mariboru, M v svojih štirih te
meljnih organizacijah združe
nega dela zaposluje 1662 de
lavcev - predvsem žensk. Kljub 
temu, da Danica Vilčnik že od 
leta 1938 živi v Mariboru, še 
vedno ne more pozabiti rodne 
Dolenjske, na katero jo vežejo 
spomini iz otroških let. Še v 
pogovoru jo dolenjščina izdaja.

Naša sogovornicaje ena tistih 
neposrednih proizvajalk v PIK, 
ki je pri svojem delu še posebej 
vestna, zato ni nič čudnega, da 
so jo izbrali za predsednico 
samoupravne delavske kontrole. 
Ta funkcija jo obremenjuje, a 
kljub temu ne zanemarja svo
jega rednega dela v oddelku 
kontrole nogavic.

Začeli pa smo s sklepi delavske
ga sveta. Preverjali smo, če so 
bili ti v resnici uresničeni. Ugo
tovili smo, da so v večini prime
rov res bili."

— Pa pravočasnost pri priha
janju na delo?

risti ter me pri obrazložitvah 
zavede s podatki. Morda bi ka
zalo tudi za druge člane de
lavske kontrole pripraviti vsa'

,,Tudi s tem smo se soočali. 
Zavoljo predčasnega odhajanja 
z dela in zavoljo zamud neka
terih zaposlenih so prihajale pri
tožbe in naša kontrola je takoj 
poostrila nadzor. Še posebej 
smo na to opozorili vodje od
delkov. Nekaj časa je bilo vse v 
redu, kasneje pa so delavci spet 
začeli zamujati."

— Ste naleteli na ovire pri 
svojem delu?

,,Ne! Vrata so nam bila v vse 
oddelke na stežaj odprta. Tudi 
pomoči smoJakLlcležni pri vsa
komur, na kgH^smo se obr
nili

prevoza si s podjetjem deliva na 
pol, vsak po 90 dinarjev meseč-

Naj povemo, da ima v tovarni 
ROG več kot 60. delavcev po
sebno dovolilnico, da v drugi iz
meni zapustijo delo deset do 
petnajst minut prej, da še uja
mejo zadnji vlak proti domu. 
Šestdeset pomnoženo s petnaj
stimi minutami vsak dan ... 
Sami si izračunajte, koliko de
lovnih ur izgubi podjetje!

JANEZ REPOVS je urejeva
lec strojev v tovarni ROG in 
doma v Veliki Loki na Dolenj
skem. „Vstajam pred četrto in 
to zato, ker imam zelo blizu do 
železniške postaje, od koder 
vlak odpelje ob štirih. V Ljub
ljani sem že pred pol šesto zju
traj. In kadar delam dopoldne, 
sem že ob 16. uri doma. Kadar 
delam v drugi izmeni, se vse za
plete, saj po devetnajsti uri ni-

nut, kar nadomestim popoldne, 
vendar potem pridem domov 
ob šestih zvečer namesto ob šti
rih. Za avtobus plačam 450 di
narjev mesečno, od tega da iz 
lastnega žepa 30 dinarjev, drugo 
mi povrne podjetje. Kako lahko 
zjutraj vstanem? Vsega se nava
diš, tudi tega, da za prevoz na 
delo in domov porabiš več kot 
štiri ure in pol!"

Tekst in foto: 
ANDREJ ANGIC

- Samoupravno delavsko 
kontrolo imate že več kot leto 
dni. Ste v tem času veliko sto
rili?

,,Resnici na ljubo naj povem, 
da se z večjimi težavami nismo 
spoprijemali. To pa zavoljo 
tega, ker je prav v tem času 
poslovanje naše delovne organi
zacije kontrolirala služba druž
benega knjigovodstva, ki ni ugo
tovila nikakršnih nepravilnosti. 
Delo nam je bilo s tem olajšano.

— Kaj pa delavnost članov 
delavske kontrole?

,,Naša kontrola šteje devet 
članov. Opažam pa premajno 
prizadevnost posameznih čal- 
nov."

— In strokovna usposoblje- 
nost članov delavske kontrole?

,,Že večkrat sem opozaijala 
na to, naj predsednika delavske 
kontrole ne bi izbirah iz nepo
sredne proizvodnje. Sama se ne 
spoznam na številne zadeve in 
ne nazadnje lahko kdo to izko-

enotedenski seminar. Saj za 
predsednike je bil, a v nekaj 
urah se nismo uspeh pogovoriti 
o vsem."

Tekst in slika: R- K-

Pred dnevi so v Opatiji 
razpravljali o uveljavljanju 
beneficirane delovne dobe. 
Udeleženci posvetovanja so 
bili enotni v oceni, da na 
beneficirani staž gledamo 
Papačno. Marsikje celo iz- 
■gravajo to obliko delavske 
s°lidamosti. Gre za to, da se 
D v zadnjih tridesetih letih 
stalno širil krog delovnih 
roest, ki jim je bila priznana 
beneficirana delovna doba, 
vendar doslej ta pravica še 
nikomur ni bila odvzeta 
Mjub temu, da se v vsej Ju
goslaviji stalno podaljšuje 
življenjska doba, skrajšuje 
delovni čas in uvaja nova 
tehnika in tehnologija. 
Tako, denimo, v frafični in
dustriji od delavcev z bene
ficiranim stažem nihče ni 
finel trajnih posledic zaradi 
škodljivega učinka svinca,

ŽELEZNA
SRAJCA

kar dokazuje, da so dosegli 
znaten napredek pri varstvu 
Pn delu. Zaradi tega se za
stavlja vprašanje, ali je v gra
fični industriji še potreben 
beneficiran staž, ki ne stane 
malo denarja. Delovne orga
nizacije samostojno izdelu
jejo finančne elaborate, s ka
terimi dokazujejo potrebo 
P° beneficiranju delovne 
dobe za svoje delavce in j ih 
Pošiljajo skupnosti za pokoj
ninsko zavarovanje v prouči
tev in sprejem. V Bosni in 
Hercegovini so zato sklenili, 
daje treba dejstva, pomemb
na za sprejetje sklepa o po
večanju staža, zbirati tudi v 
sodelovanju s strokovno 
službo skupnosti za pokoj- 

V. B.^ninsko zavarovanje.

POMEN ZDRAVSTVENEGA VARSTVA 
V CESTNEM PROMETU

KAKO 
NAJ BI

ZMANJŠALI
KRVNI

DAVEK?
Razgovor z dr. med. Samom Modicem, 
predstojnikom Inštituta za medicino dela, 
prometa in športa v Ljubljani

Pred dobrim tednom se je v poreškem hotelu ,,Delfin" 
zbralo več kot 100 slovenskih zdravnikov, ki se v delovnih 
organizacijah največ ukvarjajo z medicino dela. Tokrat so se 
na seminarju v Poreču lotili ene od vej medicine dela, in sicer 
zdravstvenega varstva v cestnpm prometu. Na seminarju, ki 
ga je organiziral inštitut za medicino dela, prometa in športa 
pri ljubljanskem kliničnem centru, so predavali znani stro
kovnjaki s tega področja, med njimi tudi predstojnik inšti
tuta dr. med. SAMO MODIC, ki smo ga zaprosili za krajši 
pogovor.

,,Kaj vas je pravzaprav spod
budilo, da ste se slovenski zdrav
niki v tako širokem krogu pogo
varjali o zdravstvenem varstvu v 
cestnem prometu? “

..Predvsem velik krvni davek 
na naših cestah in njegove zdrav
stvene, družbene in ekonomske 
posledice. Zato je nujno, da tudi 
zdravniki nekaj rečemo o tem."

„Lahko ta ,davek* ponazorite 
s številkami? “

,,Lani smo imeli v Slovengi že 
več kot 384.000 motornih vozil, 
šoferjev in traktoristov pa že več 
kot 400.000. Vsi ti vozniki in 
drugi udeleženci v cestnem pro
metu so povzročili več kot

34.000 prometnih nezgod. Pri 
tem je bilo blizu 7.000 ljudi laže 
poškodovanih, blizu 4.000 hudo
poškodovanih in kar 596 mrtvih. 
Se huje pa m bo v Sloveniji 
čez čob4HIH|let že blizu 
600.000 ^MBBv motornih 
vozil. Neskladje med dinamiko 
ustvarjanja pogojev za varen 
cestni promet - gre za gradnjo 
avtomobilskih eest in za ureditev 
sedanjih cest - in med dinamiko 
naraščanja cestnega prometa je 
vse večje in kaže, da bo tako še 
nekaj let."

,,In kaj storiti. . .? “
,,Kadarkoli so objektivni 

pogoji težki, slabi, moramo 
posvetiti vso pozornost oseb
nemu dejavniku. Menim, da pri 
zdravstvenem varstvu v cestnem

prometu ne bomo udarili žeblja 
na glavo samo s selekcijo, z na
tančnimi zdravniškimi pregledi, 
marveč bo treba biti bitko na 
celotni fronti aktivnega zdrav
stvenega varstva v prometu. 
Domnevam, da je osveščanje 
osebne odgovornosti vseh udele
žencev cestnega prometa, huma
nizacija odnosov med njimi sicer 
dolgoročno, vendar pa uspešno 
področje naših prizadevanj. 
Vemo namreč, da so občasna 
nagnjenja k prometnim nesre
čam, ki jih ob preventivnem 
zdravstvenem pregledu ne 
moremo ugotoviti, prevladujoč 
člen v verigi epidemije promet
nega travmatizma, kot so pre- 
h odne akutne bolezni, utruje 
nost, frustriranost, alkoholizem, 
mamila, psihoaktivna zdravila in 
podobno."

„So prometne delovne organi
zacije storile vse, da bi olajšale 
delo poklicnim šoferjem? “

,,Prometne delovne organi
zacije so vsekakor zahtevale in 
tudi uspele v svoji zahtevi za 
beneficiranje zavarovalne dobe, 
pri tem pa niso poskušale odpra
viti naporov in škodljivosti s 
splošnimi in posebnimi varstve- 
limi ukrepi. Tehnično varstvo v 
teh delovnih organizacijah je 
pomanjkljivo, prav tako je slabo 
zdravstveno varstvo, neurejena je 
družbena prehrana. Namesto 
skrajšanega delovnega časa imajo 
poklicni šoferji podaljšan de
lovni čas. Skoraj devet odstot
kov šofetjev avtobusov in tovor
njakov sploh nima letnega do
pusta, vozni redi avtobusov so 
taki, da šoferji sploh ne morejo 
izkoristiti potrebnih odmorov. 
■Večina jih je po tedenskem po- 
(čitku kronično utrujenih, neure
jene imajo stanovanjske in dru
žinske razmere, saj so zvečine le 
enkrat na teden doma. In še bi 
lahko našteval."

,,Še vprašanje: katere bodo 
torej glavne naloge zdravstvene 
službe pri izvajanju aktivnega 

•zdravstvenega varstva v cestnem 
prometu? “

,,Na seminarju v Poreču smo 
.se med drugim dogovorili, da 
bomo zdravniki, ki se posebej 
ukvarjamo z zdravstvenim 
varstvom v prometu, v nasled
njem petletnem obdobju sodelo
vali tudi pri oblikovanju vozil, 
cest, prometnih znakov in pravil 
v cestnem prometu. Pripravili 
bomo tudi analizo in strokovno 
oceno delovnih mest v prometu, 
pri čemer bodo sodelovali: 
specialist medicine dela - pro
meta, ekolog, psiholog in 
prometni inženir. Se naprej 
bomo bolj sistematično prouče
vali zdravje voznikov motornih 
vozil, in sicer na osnovi preven
tivnih zdravstvenih pregledov in 
na osnovi ravni in dinamike 
negativnih kazalcev zdravja voz
nikov motornih vozil. Pozornost 
bomo posvetili tudi organizaciji, 
izvajanju in kontroli prve 
pomoči, zdravstvena prosveta in 
vzgoja pa bosta še naprej se
stavni del prometne vzgoje."

MILAN ŽIVKOVIČ
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Proizvodnja debeloslojnih hibridnih uporov, znanilec prihodnosti

Z VELIKIMI KORAKI
HITE

PO POTEH NAPREDKA
ISKRA, TOZD Upori Šentjernej izvozi 85% svoje proizvodnje (1,5% 
svetovne). Poskusna proizvodnja debeloslojnega hibridnega vezja

Šentjernej ska Iskra oziroma 
TOZD Upori zaposluje 1020 
delavcev, med njimi 70 % 
žensk, izdeluje pa, že ime pove, 
upore in potenciometre. Hkrati 
z razvojem tovarne je rastel tudi 
Šentjernej pod Gorjanci, saj je 
njegov življenjski utrip hkrati 
tudi utrip tovarne. Gre za za
vest, da življenjski standard de
lavcev ni odvisen zgolj od njiho
vih dohodkov, temveč od njiho
vega družbenega standarda. Ko
lektiv šentjernejske Iskre je vse 
od nastanka pa do danes zato 
vneto sodeloval in po svojih 
močeh pomagal Šentjerneju na 
noge: zdravstveni dom, šola, 
ceste, vodovod, stanovanja, itd., 
vse to je Šentjerneju v dobršni 
meri prinesla tudi Iskra kot naj
močnejša delovna organizacija. 
In to sodelovanje bo v prihod
nje bržčas še bolj učinkovito, 
saj so tako interesi Iskre, kraja
nov kot občine enaki.

Inštitut za elektrozveze v 
Ljubljani je leta 1952 postavil v 
Šentjerneju obrat za proizvod
njo uporov. Tovarna je začela 
delati v opuščeni garaži za trak
torje in v preurejenih hlevih. 
Vsa proizvodna oprema je bila 
za začetek izdelek domačih
rok. Z upori se je sprva spopri
jelo devet delavcev, ki so izde
lali po 1000 kosov na dan.

Za osvajanje novega elektron
skega elementa — upora — je 
bilo značilno, daje v celoti, in 
sicer od proizvodne opreme do 
konstrukcije nastal doma, na 
osnovi lastnih prizadevanj. 
Sprva je delo teklo ročno, izde
lek pa je bil za današnje pojme 
zastarel. Zatem je prišla na 
vrsto mehanizacija in pomanjše
vanje izdelka. Naslednji korak. 
je bila temeljita modernizacija 
in mehanizacija celotnega de-

v rokali svojo tovarno, je pri
vedla do gradnje novih proiz
vodnih prostorov. Za dosego 
tega cilja so šentjernejski iskrani 
vložili več kot 10.000 prosto
voljnih delovnih ur, strokovnja
ki pa so se hkrati zagrizli v novo 
tehnologijo in v modernizacijo 
proizvodnega procesa.

Rodil se je potenciometer. 
Zanj je značilno, da zahteva 
izredno potrpežljivost pri izde
lavi in veliko pridnih delovnih 
rok. Prav zaradi tega je bil in je 
zelo iskan na svetovnem trgu.

Šentjernejska Iskra danes iz
važa 85 % svoje proizvodnje, 
kar predstavlja 1,5 % vseh sve
tovnih potreb po uporih. Ambi
cije ljudi iz Šentjerneja pa njso 
skromne: danes ali jutri bodo 
za štirikrat povečali proizvod
njo in zadostili 6 % svetovnih 
potreb po uporih. Kako?

Ne gre toliko za sicer stalno 
povečevanje produktivnosti kot 
za novo tehnologijo, ki že do
biva dober glas domala po vsem 
svetu. Ne gre samo za doseganje 
svetovne ravni pri določenem 
izdelku, temveč tudi za prese
ganje. Da bi to dosegli, so se 
povezali z inštitutom Jožef Ste
fan v Ljubljani in z institutom 
za elektronsko in vakuumsko 
tehniko. Z inštitutom Jožef 
Stefan so osvojili nov keramični 
potenciometer. Ta izdelek je po 
tehnični ravni uporaben v naj
zahtevnejših profesionalnih 
elektronskih napravah. Najno
vejša tehnologija keramičnih 
potenciometrov pa hkrati od
pira neslutene možnosti osva
janja hibridnih elektronskih ve
zij, ki so že sredi poskusne pro
izvodnje.

Splošno znano je, da tehno
logija v svetu izredno hitro na
preduje. Slej ko prej bodo šli

lovnega procesa ter usmeritev v klasični upori in potenciometri 
izvoz. In že smo pri osvajanju v zaton in pozabo, vendar pa 
profesionalnih elementov za šentjernejska Iskra ne meče 
elektroniko na osnovi načrt- puške v koruzo, temveč hitijo 
nega vlaganja. Pridnost in odpo- naprej. Novi elektronski ele- 
vedovanje, ki sta tako značilni ment hibridno debeloslojno 
lastnosti za slovenskega delavca vezje je tisto, ki predstavlja naj
in delavko, ter zavest, da imata novejši tehnološki dosežek in

napredek. Poskusna proizvod
nja in prodaja tega izdelka lepo 
uspevata. Gre za 50-krat manjši 
upor, kot je bil klasičen. To je 
mini izvedba klasičnega upora, 
ki odpira neslutene možnosti. 
Takole na prvi pogled se zdi v 
primerjavi s klasičnim kot kaka 
moderna značka, ki simbolizira 
delo elektronske industrije.

Šentjernejska Iskra največ iz
važa v Zahodno Nemčijo, ki je 
njen glavno odjemalec, v Skan
dinavijo in v Veliko Britanijo. 
Potem je na vrsti Vzhod, pred
vsem Sovjetska Zveza, s katero 
se dogovarjajo za gradnjo po
dobne tovarne uporov, z zmog
ljivostjo 500 milijonov uporov, 
kakor pravi direktor šentjernej
ske Iskre Ludvik Simonič.

In metal film upor, po kate
rem je veliko povpraševanje po 
svetu! Tudi ta sodi v poglavje o 
inovacijah. Gre za 500 in več 
milijonov uporov letno ter za 
naložbo 7 starih milijard. V na
slednjih štirih letih predvidevajo 
proizvodnjo v višini 35 starih 
milijard, od tega za 18 milijo
nov dolarjev izvoza.

Osnovna usmeritev je bila 
vseskozi vztrajanje in opiranje 
na lastne sile in znanje — tehno
logijo. Hkrati z elektronsko teh
niko elementa, kot je upor, so 
morali razvijati izvirno tehnolo
gijo od izdelka do proizvodnih 
naprav. To omogoča Iskri, da 
prodaja na tuji trg ne le kvali
teten izdelek, temveč tudi svojo 
pamet in znanje.

Hkrati z razvojem tovarne, 
tehnologije in produktivnosti se 
je razvijala samouprava in poli
tična zavest, da je tovarna last 
delavca — proizvajalca. Družbe
nopolitična zavest proizvajalcev 
je poskrbela za razvito samo
upravo, za sprejemanje stališč 
in ukrepov in odločitev, pri ka
terih sodelujejo vsi zaposleni. In 
to dejstvo se odraža tudi v raz
voju Šentjerneja, zakaj Iskra je 
Šentjernej in Šentjernej je Iskra, 
kar se je v razvoju kraja v zad
njih 25 letih močno poznalo.

E. P.
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novice iz organizoci/
ZLATARNA CELJE

PRAZNOVANJE 
DNEVA ŽENA

Sindikat v Zlatarni Celje je pripravil dober kulturni program 
praznovanja dneva žena. Na ta dan so si delavke ogledale razstavo 
NOB v Muzeju revolucije v Celju, kasneje pa so jim pioniiji I. osnovne 
šole v Celju priredili proslavo z bogatim kulturnim programom. 
Zlatarna je namreč pokroviteljica te osnovne šole.

Delavke v tej delovni organizaciji so dobile darilni bon v vrednosti 
300 dinarjev, od česar so 100 dinaijev darovale splošni bolnišnici 
Celje za nakup aparata za zgodnje odkrivanje raka na dojki, za 
preostali znesek pa so prejele album za fotografije in šopek cvetja.

Srečale so se tudi z zaposlenimi delavkami 1. osnovne šole v Celju. 
Srečanje je bilo v Zlatarni, kjer so si zaposlene v šoli ogledale potek 
proizvodnje in se tudi pogovorile o življenju in delu žensk.

PROMETNA SEKCIJA LJUBLJANA-MOSTE

KRVODAJALSKA
AKCIJA

Ko je občinski odbor Rdečega križa Ljubljana Moste-Polje razpisal 
krvodajalsko akcijo za delovne organizacije v tej občini (akcija je bila 
v februarju) je sindikalna konferenca ŽG-ŽTP Ljubljana TOZD 
Prometna sekcija Ljubljana Moste takoj pozvala svoje člane k akciji. 
Krvodajalske akcije seje udeležilo 136 delavcev ali 19 odstotkov vseh 
zaposlenih v tej temeljni organizaciji.

ZDRUŽENE ORGANIZACIJE PTT SLOVENIJE

NOVA KONFERENCA
Na letni konferenci sindikata Združenih organizacij PTT Slovenije 

so največ pozornosti posvetili stabilizacijskim prizadevanjem, samo
upravni organiziranosti in družbenemu standardu. To so tudi osnovne 
naloge nove sindikalne konference in osnovnih organizacij v naslednji 
mandatni dobi. Za novo predsednico sindikalne konference ZO PTT 
so izbrali Julko ŽiberVki jo delavci poznajo kot vestno in izkušeno 
sindikalno delavko. Nova konferenca je sestavljena po delegatskem 
načelu. Sindikalni delavci, ki so se zbrali na konferenci, so še posebej 
opozorili, da je potrebno bojevati odločen boj z vsemi nosilci 
podjetniške in tehnokratske miselnosti v ptt prometu.

JEKLO, RUŠE

NALOGE SINDIKATA
Pred nedavnim je bila letna konferenca sindikata v Jeklu Ruše. 

Lani je bilo dejavnost sindikata čutiti na skoraj vseh področjih 
življenja in dela delavcev v tej organizaciji. Na konferenci so člani 
sindikata opozorili, da niso pravočasno sprejeli stabilizacijskega 
programa, čeprav so v praksi skozi vse leto uveljavljali stabilizacijska 
načela. Veliko pa bo potrebno storiti tudi na področju stanovanjske 
gradnje in oddiha in rekreacije delavcev.

GORENJE, VELENJE

DELOVNI NAČRT
Lani in letos se osnovne organizacije sindikata v Gorenju največ 

ubadajo s samoupravno organiziranostjo, stabilizacijo in povezova
lcem. V poročilu, ki so ga posredovali na letni skupščini osnovnih 
organizacij sindikata v Gorenju, so med drugim opozorili, da je še 
posebno skrb treba posvečati nadaljnjemu razvijanju delegatskih 
odnosov, izboljševanju življenjskih in delovnih razmer delavcev in 
rekreaciji in kulturni dejavnosti. Delegati so na skupščini sprejeli tudi 
delovni načrt za letošnje leto.
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Sindikat v Leku — čedalje pomembnejši dejavnik v življenju tovarne

Pravijo, da za ljubljanski Lek 
res velja načelo - nič mimo sin
dikata! Vsi po vrsti, od vodstva 
prek sindikalnih delavcev in ti
stih, ki delajo v samoupravnih 
organih in družbenopolitičnih 
organizacijah, pa do „zadnjega“ 
delavca v proizvodnji tako za
trjujejo.

„Da je sindikat resnično de
lavski, velja brez hvalisanja za 
našo delovno organizacijo!"

Na tej ugotovitvi Bojana 
Košmrlja, predsednika sindi
kalne konference tovarne far
macevtskih in kemičnih izdel
kov Lek, je temeljil ves naš po
govor, ki so se ga udeležili še 
Boris Žiberna, obratni inženir v 
obratu za organske sinteze 
TOZD Kemija in podpredsed
nik sindikalne konference ter 
Meta Rigler, vodja tajništva sa
moupravnih organov in pred
sednica izvršnega odbora sindi
kalne organizacije delovne 
skupnosti skupnih služb.

Najprej smo skušali ugotoviti, kaj 
je prinesla reorganizacija sindikatov.

Se pred leti je 1700 delavcev 
Leka tvorilo eno samo osnovno 
organizacijo. Izvršni odbor sindi
kalne organizacije je sprejemal tako 
imenovana sindikalna stališča, kijih 
je potem bolj ali manj uspešno zago
varjal na sejah delavskega sveta. 
Članske sestanke pa so sklicevali 
zgolj zato, da bi delavce po najhi
trejši poti obvestili o sklepih, ki so 
jih sprejemali sindikati, vodstva 
družbenopolitičnih organizacij in 
tovarniški delavski svet.

„Takoj po celjskem kongresu," 
pripoveduje Bojan Košmrlj, „smo na 
konferenci sindikata ocenili oprav
ljeno delo in ugotovili, da smo se 
organizirali tako, kot so od nas za
htevali sklepi 8. kongresa slovenskih 
sindikatov in statutarni dogovor o

novi organiziranosti in delovanju 
sindikata."

V Leku so ustanovili 11 osnovnih 
organizacij sindikata, v zaključke pa 
med drugim zapisali:

„Osnovne organizacije so temelj 
sindikalne aktivnosti in imajo v no
vih ustavnih razmerah pomembne in 
odgovorne naloge. Letne delovne 
načrte, ki smo jih sprejeli, bomo do
sledno izvajali in skušali, da se bodo 
v njihovo uresničevanje vključili vsi 
delavci. To še zlastijzato, ker ima 
delavsko samoupravljanje v naši de
lovni organizaciji dolgoletno tradi
cijo."

„Med opravljenimi nalogami," je 
posegel v pogovor Bojan Žiberna, 
„velja predvsem opozoriti na 
dejstvo, da je bila lani naša sindi
kalna konferenca vseskozi tvorno 
vključena v delo pri samoupravnem 
konstituiranju temeljnih organizacij. 
Ob tem smo pripravili analizo samo
upravne organiziranosti, vendar 
kljub temu doslej nedorečeni eko
nomski odnosi med temeljnimi orga
nizacijami in delovno skupnostjo 
skupnih služb pomenijo nalogo, ki 
jo bomo morali hitreje razreševati 
kot doslej. V sindikatu namreč so
dimo, da mora ta odnos dejansko 
predstavljati odraz opravljenega 
dela, delo skupnih služb pa. ne more 
biti zgolj strošek. Predvsem si priza
devamo, da bodo poslovni načrti 
taki, da bo ta odnos docela jasen in 
seveda realen. Zato je dolžnost vseh 
sindikalnih delavcev v podjetju, da o 
vsem tem pravilno informirajo zapo
slene. Zavedamo se, da smo izvajalci 
poslovnih načrtov vsi delavci, zlasti 
še, ker so tudi ti načrti dogovor 
vseh, kako bomo delali"

Morda smo nekoliko zašli, vendar 
ne toliko, da pri opravljenih in bo
dočih nalogah sindikata v Leku ne 
bi mimogrede še omenili, da so se v 
tej delovni organizaciji odločili, da 
bo poslej 1700 delavcev organizira
nih v 85 sindikalnih skupinah, v 11

osnovnih organizacijah in v konfe
renci na ravni podjetja.

„Konferenca osnovne organiza
cije sindikata," dodaja naš tretji so
govornik Meta Rigler, ,je imela v 
svojem zadnjem delovnem obdobju 
kar osem sej. Od tega smo tri organi
zirali skupaj s svetom ZK in drugimi 
družbenopolitičnimi organizacijami 
v tovarni. Tako smo dokaj uspešno 
koordinirali delo družbenopolitič
nih organizacij, predvsem pri sprem
ljanju poslovnih rezultatov, prizade
vanj za gospodarsko stabilizacijo in 
ukrepov za varčevanje."

Ob tem moramo opozoriti na Le
kovo svojevrstno sindikalno organi
ziranost znotraj delovne organiza
cije. Zakaj pravzaprav gre? Prepusti
mo spet besedo Bojanu Košmrlju:

„V okviru sindikalne konference . 
imamo organizirane posebne aktive, 
kar nam omogoča načrtovanje in 
usklajevanje akcij na ravni delovne 
organizacije. Po potrebi pa se sesta
jajo tudi vsi predsedniki izvršnih od
borov osnovnih organizacij, da bi 
pred začetkom dali svoja mnenja in 
pripombe na načrtovanje skupnih 
akcij pod okriljem tovarniške sindi
kalne koordinacije."

V tej tovarniški sindikalni koordi
naciji pa je zastopano tudi vodstvo 
podjetja in samoupravna delavska 
kontrola. Poleg koordinacije imajo v 
vsakodnevni samoupravni praksi naj
več dela poverjeniki sindikalnih sku
pin - sestavlja jih 20 do 25 delavcev 
- ki kot delegati ..prenašajo" na 
višjo sindikalno ,,raven" vsa vpra
šanja, pripombe in stališča delavcev.

„Tako danes povsod tam, kjer se 
sestajamo kot samoupravljavci," 
pravi Bojan Žiberna, „in odločamo 
o svojih življenjskih in poslovnih te
žavah, občutimo tudi sindikat. To 
smo pričakovali od nove sindikalne 
organiziranosti in naši upi so se tudi 
uresničili."

IVAN VIRNIK

Bojan Košmrlj: »Na tovarniški 
koordinaciji in poverjenikih sin
dikalnih skupin sloni vse naše 
delo.«

Inž. Bojan Žiberna: »Letni de
lovni načrt je sindikalna konfe
renca v podjetju sprejela pred 
kratkim.«

NAŠI PRIJATELJI CITA TRAMPUŠ, EMONA, LJUBLJANA

NEPOGREŠLJIV PRIPOMOČEK 
PRI SINDIKALNEM DELU

V domala slehernem, najbolj pa v 
velikem kolektivu, skoraj vsak dalevec 
ve, kje boš našel tistega, ki ga iščeš. 
Seveda, če gre za človeka, ki se je leta 
razdajal, sindikalno tvorno deloval in 
bil povsod tam, kjer so reševali zaple
tene probleme. Natanko tako je bilo 
pred dnevi tudi v ljubljanski Emoni, 
točneje v njenem Supermarketu na 
Ajdovščini, ko smo iskali „našega pri
jatelja".

Ko smo preverjali napotke, smo 
kmalu ugotovili, da v resnici iščemo 
starega znanca iz sindikalnih vrst Cito 
Trampuš, ki je že dobrih 11 let 
zaposlena v tej naj večji ljubljanski 
trgovski hiši. Lani, ko je odložila tajni
ško delo v direkciji Supermarketa, se 
je „preselila“ nadstropje niže in pre
vzela odgovorno mesto vodje etaže 
konfekcije. Sicer pa je Cita Trampuš 
tudi predsednica osnovne organizacije

sindikata Emone TOZD Supermarketa 
in sekretarka sindikalne konference v 
tej delovjii organizaciji.

„Polna tri desetletja, tam od osvo
boditve naprej, že dela v sindikatih. 
Če se samo spomnim na prva leta po 
vojni... Skrbeli smo za vse, kar je 
bilo tedaj ljudem najbolj potrebno. V 
prvi vrsti za hrano. Za drugo so se 
sami že nekako znašli.. . Danes je 
docela drugače. Sindikat, če govorim 
za našo delovno skupnost, prihaja 
vedno bolj do svoje veljave: Od 
preskrbovalca ozimnice se je spreme
nil v resnično delavsko organizacijo. 
Zato so tudi vsi predlogi, pripombe, 
pritožbe, ki prihajajo iz sindikalne 
baze, upoštevani z naj večjo pozor
nostjo na razpravah vodstva podjetja, 
na sejah samoupravnih organov in 
družbenopolitičnih organizacij, s kate
rimi tvorno sodelujemo pri razvršča

nju poslovnih in življenjskih vprašanj 
delavcev.

Ko je naša sogovornica spoznala, da 
se nismo našli na isti ..valovni dol
žini", je kar sama obrnila pogovor na 
temo, zavoljo katere smo jo pravza
prav tudi obiskah.

,,Ker Delavsko enotnost redno 
berem, mi ni težko povedati nekaj 
svojih osebnih, s tem pa ni rečeno 
tudi najbolj objektivnih mnenj. Sprva 
se mi je zdelo, da se DE ukvarja bolj s 
splošnimi problemi, veliko premalo pa 
se poglablja v delo sindikalnih organi- 

izacij. Še manj sem pred leti zasledila 
člankov o delavčevih problemih. To je 
moja površna ocena.,. Sicer pa je bil 
list najbrž tak Še do pred letom. Zdaj 
je popolnoma spremenil svoj videz. 
Najbolj sem vesela, da je postal 
pestrejši, vsebinsko bogatejši, skratka

DE postaja resnično delavski časopis. 
Spremembe so očitne ..."

Pripovedovala nam je, da je po 
njenem mnenju nova vsebinska 
zasnova DE korak naprej v kvaliteti. 
Dejanje, ki terja od uredništva in novi
narjev veliko več naporov, kakor pa 
jih zahteva splošno poročanje.

..Najbolj pa je razveseljivo, da zdaj 
v našem sindikalnem časopisu sprego
vori precej več ljudi kot prej. V tem je 
njegova vrednost in bistvo. Če boste 
nadaljevali s takšno zavzetostjo, sem

prepričana, da bodo ljudje — ne s^mo 
v Emoni, pač pa tudi v drugih delov
nih kolektivih - radi segali po Delav
ski enotnosti."

V Emoni dobivajo Delavsko enot
nost vsi člani izvršnih odborov osnov
nih organizacij, v svojem delovnem 
krogu pa je Cita Trampuš med najbolj 
vnetimi pobudniki za popularizacijo 
sindikalnega lista.

,,Ne samo, da smo zdaj bolje infor 
mirani o dogajanjih v slovensken 
sindikalnem članstvu, marveč nam je 
DE postala tudi dragocen pripomoček 
za delo v sindikalni organizaciji. Sicei 
ne vem, kako mislijo drugje, toda zase 
in za druge sindikalne delavce v Super
marketu in Emoni sem prepričana, de 
si dela ne morem več zamisliti brez 
Delavske enotnosti."
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poverjeniki DE
3. TINKA SAJOVIC
4. JELICA KRISTAN
5. VERA STROPNIK
6. STANE KEBLlC
7. STANKO PIPA
8. ELICA ROGELJSEK
9. EDO SIKERIC

10. CITA TRAMPUŠ
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OD TU IN TAM
VELENJE: Prva prire

ditev v okviru proslavlja
nja stoletnice rojstva Iva
na Cankarja v Velenju je 
bil petkov že tradicional
ni kulturni večer v knjiž
nici Velenje. Koncert go
jencev glasbene šole iz 
Kranja se je prepletal z 
recitalom iz odlomkov 
del Ivana Cankarja.

Občinska zveza kultur- 
no-prosvetnih organizacij 
pripravlja še nekaj takih 
prireditev. Stoletnici roj
stva bo posvečena letoš
nja ,,Naša beseda 76“, 
odbor za klubsko dejav
nost pa bo v svoj pro
gram uvrstil večer Can
karjevih črtic.

V počastitev letošnje
ga dneva žena pa bo v 
dneh 13. in 14. marca v 
Velenju in v Šoštanju že 
tradicionalno srečanje 
otroških in mladinskih 
pevskih zborov občine 
Velenje. Nastopilo bo 14 
zborov, med njimi kar 9 
zborov otrok iz vrtcev in 
osnovnih šol. Občani se 
tega dogodka veselijo, saj 
pesmi otrok in mladine 
vedno radi prisluhnejo.

ŠOŠTANJ: Že zadnjič 
smo poročali o razstavi 
„Likovni svet otrok 
1976“, ki so jo odprli na 
osnovni šoli Karla De- 
stovnika-Kajuha v Šošta
nju. Danes objavljamo 
eno izmed 135 razstavlje
nih risb, ,,Družina“ Irene 
Kurinčič, štirinajstletne 
učenke OŠ Most na Soči. 
Na razstavi sodeluje 69 
šol, ki so poslale za izbor 
več kot 1.800 risb.

ZDRUŽEVANJE SREDSTEV ZA GRADNJO DOMOV ZA UČENCE 
IN ŠTUDENTE: KAKO LANI, KAKO LETOS, KAKO DO LETA 1980?

ZAKONSKA 
INTERVENCIJA 
- DA ALI NE

Samoupravno združevanje sredstev za gradnjo domov v Kopru, Mari
boru in Ljubljani lani v celoti ni uspelo, kljub temu pa lahko računamo 
na prispevek dosedanjih podpisnikov sporazumov v višini 70 milijonov 
din O Rekli bi, da je zakonska intervencija v letošnjem letu nujna # 
Sredstva za uresničitev srednjeročnega programa gradnje domov pa 
bi morali združevati po poti samoupravnega sporazumevanja, saj se je 
velika solidarnost delavcev doslej že potrdila pri združevanju sredstev 
za solidarnostne štipendije 9

Tretjega marca je bil pod
pisan družbeni dogovor o raz
porejanju dohodka v letu 1976 
v SR Sloveniji. Ta med drugim 
v svojem 6. členu določa, da 
bomo tudi letos za stanovanj
sko graditev namenili v temelj
nih organizacijah združenega 
dela najmanj 6 % od bruto OD, 
v tej stopnji pa 0,3 % za gradnjo 
domov za učence in študente, 
kolikor zakon ne določa dru
gače.

Med podpisniki tega družbe
nega dogovora je tudi republiški 
svet zveze sindikatov Slovenije 
in zgoraj citirana določba dogo
vora o zbiranju sredstev za 
domove je enaka stališču, ki je 
zapisano v sindikalni listi za 
leto 1976. Sindikati so namreč 
že lani predlagali, da se v za
konu o programiranju in finan
ciranju stanovanjske gradnje 
opredeli tudi namembnost teh 
sredstev za gradnjo domov za 
učence in študente. Seveda pa 
se je treba vprašati, zakaj letoš
nji družbeni dogovor o razpore
janju dohodka govori tudi o 
tem, da je možno združevanje 
teh sredstev z zakonom določiti 
drugače.

Povrniti se moramo v leto 1975, 
ko je bila gradnja teh domov vklju
čena v republiško resolucijo med 
prioritetne naloge in ko smo v maju 
lani v družbenem dogovoru zapisali, 
da bomo za zgradnjo domov zbrali 
100 milijonov din. Zbrali jih bomo 
po stopnji 0,3 % od bruto OD bodisi 
iz skladov skupne porabe, iz do
hodka ali iz neto OD, čeprav smo se 
v sindikatih prav temu tretjemu viru 
hitro odrekli, saj so delavci že delali 
dva dni za Kozjansko. Dodaten vir 
sredstev za gradnjo domov pa naj bi 
bile tudi anuitete nekdanjih občin
skih stanovanjskih skladov.

In kako smo uspeli po poti samo
upravnega sporazumevanja? V 
celoti seveda ne, saj smo z akcijo

zelo zamujali, družbeni dogovor 
podpisali šele v maju, sporazume- 
vanje ni bilo pohtično dovolj dobro 
usmerjano, zamujala pa sta s svojo 
akcijo tudi gospodarska zbornica in 
izobraževalna skupnost Slovenije. 
Kljub vsemu temu pa le lahko 
rečemo, da smo dosegli relativno 
dober rezultat in da je k sporazumu 
za leto 1975 pristopilo toliko pod
pisnikov, da bomo zbrali skupaj z 
anuitetami nekdanjih občinskih 
stanovanjskih skladov kakih 70 mili
jonov din. Seveda pa je toliko zbra
nega denarja premalo, če hočemo 
začeti graditi samo tri najnujnejše 
domove: v Kopru s 480 posteljami, 
prav takšnega v Mariboru in v Ljub- 
Ijani z 240 posteljami dom za 
medicinske sestre. Za to potrebu
jemo 130 milijonov din, torej 
zmanjka skoraj polovica sredstev. 
Seveda je logično vprašanje, zakaj 
na 70 milijonov din ni mogoče 
dobiti tudi bančnih sredstev. Slišati 
je, da nekateri predpisi slabijo moč 
družbenega dogovora, saj ne velja 
kot poroštvo za bančna sredstva.

Ker zbiranje sredstev za domove 
po poti samoupravnega sporazume
vanja lani ni uspelo v celoti, z grad
njo pa moramo začeti, je izvršni svet 
skupščine SR Slovenije dal pobudo, 
da bi sprejeli zakon, ki bi za srednje
ročno obdobje urejal zakonsko 
zbiranje sredstev za gradnjo domov. 
Tak zakonski predlog pa je izvršni 
svet umaknil, ko se je izoblikovalo 
skupno stališče socialistične zveze, 
sindikatov, gospodarske zbornice, 
izobraževalne skupnosti in izvršnega 
sveta, da je zakonska intervencija 
sicer nujna, ker je problem domov 
res skrajno pereč,' vendar naj bi 
zakon veljal le za leto 1976 in 
seveda le za tiste, ki niso podpisali 
sporazuma za gradnjo domov iz leta 
1975. In tak je bil novi predlog 
zakona o zagotovitvi dela sredstev 
za gradnjo domov za učence in štu
dente za leto 1976, ki gaje izvršni 
svet posredoval skupščini. Ta zakon
ski predlog je skupščina obravnavala 
10. marca letos in ga .sprejela po 
hitrem postopku.

KAJ DOLOČA 
ZAKON?

Da ponovimo: Predvsem bo za
kon veljal le za tiste temeljne organi
zacije združenega dela in druge 
družbene pravne osebe, ki do dneva, 
ko je zakon začel veljati, niso pod
pisali samoupravnega sporazuma o 
združevanju sredstev za gradnjo 
domov za učence in študente za leto 
1975. Vsi ti bodo zakonsko dolžni 
izločiti in obračunati sredstva za 
gradnjo domov za učence in štu
dente v višini 6 % od skupne vsote, 
zbrane po stopnji 6 %k»t najnižjem 
odstotku sredstev, namenjenih za 
stanovanjsko gradnjo. Ta sredstva 
bodo v času od 1. januarja do 31. 
decembra 1976. leta uporabljali za 
gradnjo domov, zbirala se bodo na 
prehodu:h zbirnih računih SDK v 
občinah, njihovo uporabo pa bo 
določala izobraževalna sk upnost SR 
Slovenije, seveda po že sprejetem 
prednostnem programu gradnje 
domov. Po oceni bi po tej poti 
zbrali nadaljnjih 100 milijonov din.

Intervencijski zakon torej - da ali 
ne. V teh težkih razmerah vsekakor 
— da. Toda letošnje leto bi morali 
hkrati zelo dobro izkoristiti za to, 
da bi v razpravah o srednjeročnem 
programu in o celoviti izobraževalni 
politiki do leta 1980 še razširili 
samoupravne sporazume za zbiranje 
sredstev za gradnjo domov za 
učence in študente, tudi v vseh 
tistih samoupravnih sredinah, ki se 
doslej tej skupni družbeni akciji niso 
odzvale. Seveda bo treba bolj kot 
doslg prihajati z živo besedo pred 
delavce in jim obrazložiti, kakšno je 
stanje v slovenskih domovih za 
mladino ih kakšen je prioritetni 
načrt gradnje novih domov glede na 
naše potrebe. Delavci so doslej 
pokazali veliko solidarnost pri pod
pisovanju sporazumov za združe
vanje štipendijskih sredstev in prav 
gotovo bodo razumeli tudi stano
vanjske potrebe, kijih ima mladina 
ob študiju.

SONJA GAŠPERŠIČ

STE NEMARA PREZRLI

Na dogodek, ki [e šel neopazno mimo nas, nas je opozoril 
France Bogolin iz Šentvida pri Ljubljani Takole piše:

Trinajstega februarja so se zbrali v Festivalni dvorani pevci 
osmih ljubljanskih delovnih kolektivov. Na tem srečanju naj 
bi se širši krog občinstva seznanil s pevskimi zbori, ki so 
nastali in delujejo v tovarnah in ustanovah. Srečanje naj bi 
spodbudilo nastajanje novih zborov.

Organizatorja srečanja sta bila mestni sindikalni svet in 
mestna zveza kulturno-prosvetnih organizacij Ljubljana 
Njima gre vse priznanje za uspešen nastop zborov. Vsak zbor 
je bil posebej predstavljen, v kratkih besedah je bi) orisan 
njihov nastanek, delovanje in uspehi. Manifestacija sindikal
nih pevskih zborov je lepo izzvenela. Tudi izbor pesmi je bil 
pester. Polna dvorana je bila dokaz, da pevci le niso osam
ljeni in aplavz občinstva, Jci je zavzeto sledilo dogajanju na 
odru, jim je edino plačilo za trud, za ure pevskih vaj, ki 
pomenijo hkrati odpovedovanje marsičemu drugemu. Tega 
so pevci že vajeni.

Zgodilo pa se je - v našem kulturnem življenju se to vse 
prevečkrat ponavlja - da je ta dogodek šel neopazno mimo 
nas. Ne mimo udeležencev in tistih, ki so jih prišli poslušat. 
Bila pa je to za širšo javnost skoraj ilegalna prireditev. Je bilo 
na tem srečanju kaj doseženega? Tega nihče ni povedal! Je 
bila raven kvalitete tako nizka, da ni omembe vredna? Zveni 
naziv ,,sindikalni pevski zbor" tako slabo, da ni vreden širše

NEOPAZNO 
MIMO NAS

publicitete? Ne mislim samo na omenjeni dogodek, ampak 
na pevski amaterizem celotne ožje domovine. Kdaj bo delo 
tisočev in tisočev amaterjev bolje javno obravnavano in vred
noteno, če že plačano ni nikoli? To sprašujem tiste, ki 
usmerjajo sredstva javnega obveščanja Pevci pojo povsod — 
je že na V. kulturnem tednu v Šentvidu pri Stičr\i dejal 
tovariš Radovan Gobec — in ne vprašajo za plačilo. Ama
terski pevski zbori so nosilci tistega dela kulture, ki je do
stopna in lahko razumljiva vsakomur, le da je premalo spo
štovana Zrasla je med nami, med našimi predniki, našimi 
materami in očeti, živi pa še med nami, tudi med delavci. Pri 
poplavi popevk in glas be z Zahoda je vprašanje, kako dolgo 
bo to še ostala Veliko je tistih, ki znajo zabrundati skoraj iz 
sleherne popevke nekaj taktov, če že ne daljši odlomek, ne 
vedo pa da je v eni izmed naših pesmi stavek: ,,.. . tako 
mati je dejala ko me je dete pestovala.. .“ Ne zamerim jim; 
ker smo jim nudili preveč tujega, niso slišali domačega. . .

Koliko strani naših časopisov je odmerjenih športu in raz
ličnim športnim in ,,nešpormim" dogodkom? Slika sončne 
nedelje s komentarjem najde mesto na prvi strani. O pretepu 
na igrišču je napisanih še in še besed. .. RTV Ljubljana 
prenaša programe drugih TV hiš v Jugoslaviji, v katerih je 
zastopana njihova narodna pesem. Jo pač z veseljem gojijo in 
posredujejo javnosti. Koliko časa RTV Ljubljana odmeri 
domači pesmi?

Tudi naša pesem je lepa. Če izvajanje pesmi amaterskih 
zborov ni na zadovoljivi ravni ali celo ni kvalitetno, kaj smo 
storili, da bi bilo drugače? S kakšnimi težavami se ubadajo 
amaterski pevski zbori, ki delujejo v neprimernih prostorih, 
vedo tisoči pevcev in njihovih pevovodij, ko ob pomanjkanju 
kadrov, rekvizitov in najnujnejših finančnih sredstev pri
pravljajo svoje programe. Radijski zbori in nekateri drugi, ki 
bi jih lahko imenovali poklicni, naj se ukvarjajo z zahtev
nejšimi glasbenimi stvaritvami, naj s svojimi šolanimi glasovi 
pokažejo, kaj zmorejo. Toda zaradi tega še ne bi smeli spre
gledati razvoja in rasti amaterskih pevskih zborov ...

AMATER

KAJ Ml POMENI KULTURNO DELO?

Sadovi neutrudnega 
dela z mladimi

Franc Goljevšček iz Kopra, devetin
tridesetletni profesor telesne vzgoje, 
se v prostem času intenzivno posveča 
amaterskemu gledališkemu delu mla
dine. Kakšno navidezno nasprotje! 
Pozabljamo pa, kako tesna je vez med 
telesno kulturo in odrsko kulturo 
gibanja.

— Telesna vzgoja pogojuje odrsko 
Sproščenost. Pri učnih urah opazujem 
gibanje dijakov in že v telovadnici 
lahko izberem tiste, ki bodo na odru 
znali oživiti dramski tekst s pomočjo 
svojih gibalnih sposobnosti, ki_ veljajo 

j za močno izrazno sredstvo. Še tako 
dobre glasovne sposobnosti ne bodo 

j odtehtale pomembnosti dobrega teles- 
| nega gibanja.

Francu Goljevščku je bilo komaj 
deset let, ko je že lahko pokazal svojo 
prvo zbirko pesmi in ko je tudi prvič 

; nastopil na odru. Na gimnaziji je sode- 
l loval v dramskem krožku, kot študent 

pa je nastopal na odru Šentjakobskega 
gledališča v Ljubljani. Ves ta čas pa je 
Prav tako gorel za telesno kulturo in

se z njo ukvarjal, dokler ni pod vpli
vom zunanjih okoliščin postala tudi 
njegov poklic.

— Za študij telesne vzgoje sem se 
odločil zato, ker je bila na voljo šti
pendija. Doma ni bilo denarja, da bi 
me lahko vzdrževali kot študenta. 
Tako sem moral opustiti misel na 
katerikoli drug študij in se posvetiti 
ponujenemu. Toda s tem ni zamrla 
želja po gledališču. V Ljubljani sem 
kot igralec nastopal v Šentjakobskem 
gledališču in ob tem obiskoval semi
nar za igro in režijo.

Kako neprecenljivo je Goljevščkovo 
kulturno delo na obalnem območju, 
nam pričajo podatki o njegovem vse
stranskem kulturnem delovanju. Na 
Ekonomsko-administrativnem šol
skem centru v Kopru, kjer je zaposlen 
kot profesor telesne vzgoje, že deset 
let vodi dramsko skupino, ki je do
segla lepe uspehe.

— Naše gledališko delo na šoli je 
doslej potekalo v neustreznih razme
rah, ki tudi zdaj še niso bistveno

boljše. Poleg težav, ki jih imamo 
zaradi pomanjkanja ustreznega pro
stora, imamo težave tudi zaradi 
pomanjkanja moškega kadra, časovnih 
stisk in pomanjkanja odrskih tekstov 
za mladino. Zato zdaj že ni nič več 
čudno, če ustvarim iz moške vloge 
žensko, če črtam iz teksta cele od
lomke ali kaj pripišem, da bi delo na 
odru sploh lahko zaživelo.

Franc Goljevš 'ek mi je pripovedo
val, s kakšnimi težavami se srečuje ob 
interpretaciji tekstov.

— Dijakom manjka sproščenosti, 
na osnovnih šolah ni pedagogov, ki bi 
uvajali moderno gledališko izražanje, 
kulturna vzgoja nasploh je zelo zasta
rela, kar vse ima lahko usodne posle
dice, saj se pojavijo dijaki z veliko 
nadarjenosti in sposobnosti, vendar z 
napako nenaravnega, napihnjenega 
recitiranja, kar se, žal, velikokrat ne 
da odpraviti ali vsaj omiliti.

Kljub težavam pa tovariš Goljev
šček neutrudno dela in uspehi nikoli 
ne izostanejo. Njegova dramska 
skupina tradicionalno sodeluje na re
viji Mavrica, ki poteka v okviru prire
ditve Naša beseda na obalnem ob
močju. Lani so bili na reviji Mavrica 
izbrani za končno srečanje v Novi 
Gorici, kar pomeni že velik uspeh; 
Predstavili so se z delom Lope de

Vega „01ive“. Gre za zahteven tekst, 
pri katerem je bila priredba nujna. Pri 
tem so se pokazale velike zmogljivosti 
veščega pedagoga in kulturnega de
lavca.

Franc Goljevšček pa je bil tudi med 
pobudniki za ustanovitev mladinskega 
kulturnega centra v Kopru.

— Ta center naj bi združeval vse 
mlade v Kopru — tako tiste iz srednjih 
šol kot iz delovnih organizacij. Zasta
vili smo si lepe in širokopotezne 
načrte, ki pa jih doslej zaradi velikih 
težav nismo mogli v celoti uresničiti. 
Prizadevamo si, da bi bilo kulturno 
delovanje mladih pod eno streho in 
enim vodstvom. V centru deluje več 
sekcij. Najbolj aktivna je dramska, 
sledita ji lutkovna in fotosekcija, 
nastaja pa tudi likovna sekcija.

Prispevek Franca Goljevščka k 
nastanku in dvoletnemu delovanju 
tega centra je zelo velik. Kot mentor 
pomaga odboru mladincev, ki se še 
niso postavili toliko na lastne noge, da 
bi lahko center sami upravljali. Priza
deva pa si tudi, da bi zaživelo kul
turno življenje v okoliških vaseh. Sam 
pravi, da se je kulturna akcija marsikje 
začela, ker pa ni bilo nikogar, ki bi 
pomagal, svetoval, usmerjal, je pro
padla.

KATJUŠA ROJAC
Prof. Franc Goljevšček, kulturni mentor 
mladih v Kopru
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INDUSTRIJA PAPIRJA IN CELULOZE

HUDI APETITI
SINDIKAT DELAVCEV DRUŽBENIH DEJAVNOSTI JUGOSLAVIJE

BANKE V ROKAH 
ZDRUŽENEGA DELA

Z novim zakonom postaja interna banka osnovna celica bančnega 
sistema

Pred nedavnim so člani med- 
panožnega odbora za celulozo 
in papir zveznega odbora sindi
kata delavcev industrije in ru
darstva razpravljali o danskih 
rezultatih gospodarjenja v pa
nogi. Opozorili so predvsem na 
močno kopičenje zalog gotovih 
izdelkov. Vzroke za slab 
gospodarski položaj celulozne 
in papirne industrije paje treba 
po njihovem mnenju iskati v 
neugodnih pogojih gospodarje
nja.

Na seji so se člani odbora 
tudi seznanili s podatkom, da 
predvidevajo delovne organiza
cije vložiti v investicije 9,3 mili
jarde dinarjev. Ta številka pa je 
v očitnem nasprotju s predvide
vanji osnutka družbenega plana, 
ki predvideva da bomo v naši

Pred začetkom dopustov v 
Bosni in Hercegovini vse bolj 
opozarjajo na nevarnosti, ki jih 
prinaša napačno pojmovana po
litika oddiha in rekreacije de
lavcev.

Za kaj gre?
Vse močnejše so težnje „pre- 

vzemanja“ obstoječih počit
niških domov, saj v nekaterih 
mestih ob Jadranu celo posku
šajo družbenopolitične skup
nosti pod pretvezo ustavnega 
organiziranja teh domov spre
meniti njihovo namembnost. 
Konkretno: na Hvaru je počit
niški dom, katerega solastnika 
sta sindikata delavcev družbe
nih dejavnosti in sindikat delav
cev storitvenih dejavnosti Jugo
slavije. V zadnjih nekaj letih so 
v tem letovišču modernizirali 
stare objekte in zgradili nove; 
nekajkrat je bil obnovljen in
ventar, uredili so centralno 
ogrevanje, poskrbeli za toplo 
vodo v sobah, zgrajena je bila 
moderna kuhinja, sodobna pral
nica perila .„. Soustanovitelja 
sta sodelovala tudi pri financi
ranju komunalne infrastrukture 
na Hvaru, svoja sredstva pa sta 
vložila tudi v akcije, ki jih je 
organizirala krajevna skupnost 
itd.

Kaj se dogaja?
Delovna skupnost tega delav

skega počitniškega doma je ne
nadoma pretrgala vsak stik s

državi v naslednjih petih letih 
vložili v gozdarstvo, lesnoprede
lovalno industrijo, celulozno in 
papirno industrijo le 7 milijard 
dinarjev. Ta razkorak med 
potrebami in možnostmi opo
zarja, da je potrebno takoj 
izoblikovati merila za izdelavo 
prioritetne liste investicij. To je 
nujno tudi zato, ker že sedaj 
uvažamo kar 65 odstotkov 
surovin za celulozno industrijo. 
Poleg tega delovne organizacije 
lahko zagotovijo za investicijske 
naložbe le 30 odstotkov potreb
nih sredstev. Člani odbora so se 
zato zavzeli za realnost pri pla
niranju bodočih proizvodnih 
zmogljivosti, ki jih seveda ne 
smemo graditi na osnovi kazal
cev dveh ali treh konjunkturnih 
let.

svetom ustanoviteljev ter se sa
movoljno organizirala v delovno 
organizacijo. Postavila je visoke 
cene za penzion. Da bi bilo še 
huje, se je skupščina občine 
Hvar proglasila za ustanovitelja 
počitniškega doma in ga regi
strirala pri okrožnem gospodar
skem sodišču v Splitu kot orga
nizacijo za gostinske storitve za 
domače in tuje goste-.

Ta dogodek jasno kaže, kako 
nekateri poskušajo odtujiti pra
vico delavcem, ki so združili 
svoja sredstva, da z njimi razpo 
lagajo. Posledice takšnih teženj 
pa so hude. Predvsem je jasno, 
da v takih odnosih delavci niso 
stimulirani za nadaljnje združe
vanje sredstev pri gradnji delav
skih turističnih zmogljivosti.

Sindikat ob takih pojavih ne 
bo ostal neprizadet, so rekli 
pred kratkim na zasedanju Sve
ta zveze sindikatov Bosne in 
Hercegovine. Izvršni odbor re
publiškega odbora sindikata de
lavcev storitvenih dejavnosti pa 
meni, da se je potrebno odloč
no postaviti po robu sedanjim 
in prihodnjim poskusom takš
nega obnašanja. Nesmiselno je 
sprejemati odločitve, kot so to 
storili na Hvaru, in se pri tem 
sklicevali na ustavo in samo
upravljanje, kajti tako se uresni
čuje le ožji interes neke družbe
nopolitične skupnosti...

ESAD NJEMČEVIČ

IZ
SINDIKALNEGA
TISKA

Glasilo pokrajinsjega sveta 
Zveze sindikatov Vojvodine 
DOLGOZOK (»Delavci"), ki 
izhaja v madžarskem jeziku, 
je skoraj vso zadnjo številko 
posvetilo dnevu žena - 8. 
marcu.

Iz zadnje številke Dol- 
gozoka ne izvemo samo, da 
je vsak tretji delavec v Vojvo
dini ženska, ampak še prene- 
katero drugo zanimivost. V 
novosadski Nivi je, denimo, 
zaposlena mlada žena z otro
kom, ki je edini oficir v 
vrstah vojvodinskih gasilcev, 
nemara pa bo tudi prva žen
ska v Jugoslaviji z dokon
čano srednjo gasilsko šolo.

V intervjuju „Od gospo
dinje db združene delavke" 
Marija Zvekič-Mi Školči, pred
sednica komisije za vas pri 
pokrajinskem komiteju ZK 
Vojvodine, govori o utemlje- 
nem pričakovanju malodane 
400.000 vojvodinskih žensk, 
da bo njihova prihodnost 
lepša. Pri tem poudarja, da 
bodo sčasoma postale zdru
žene delavke tudi tiste žen
ske, ki so zdaj „le“ gospo
dinje na vasi.

„Od kuhalnice do kolesa" 
je naslov reportaže o Tovarni 
koles Partizan v Subotici. 
Tam dela veliko žensk, ki so 
zaposlene na takih delovnih 
mestih, za katera nimajo kva
lifikacij, vendar pa tako do
bro opravljajo svoje delo, da 
se lahko merijo tudi z najbolj 
izkušenimi delavci.

Je lahko srečna mati še
stih otrok, ki je v stalnih 
skrbeh, kako jih bo prehra
nila in ki zato poprime za 
vsako delo, ki je na voljo? 
Lahko je srečna! Kdor tega 
ne verjame, naj prebere zad
nji Dolgozok ali pa obišče 
Srbobran in poišče Matildo 
Senci. Srečna je vedno, ka
dar dobi delo ali kadar s^ 
ozre po sinovih, kako rastejo 
in napredujejo v šoli.

Glasib vojvodinskih sindi
katov v zadnji številki piše 
tudi o ženskah med režiserji. 
Med drugimi zanimivejšimi 
sestavki pa opozarjamo še na 
članek »Eta, perpetuum mo- 
bile", ki nam predstavlja Eto 
Kizur, znano osebnost vojvo
dinskega ženskega gibanja in 
družbeno delavko, ter na čla
nek »Ženske s feredžo in 
brez nje", ki bralce popelje v 
Alžir.

LASLO MAG OSI

Sindikat delavcev družbenih 
dejavnosti Jugoslavije je orga
niziral posvetovanje predstavni
kov gospodarskih organizacij in 
bank o osnutku zakona o osno
vah bančnega sistema.

Na posvetovanju, ki je bilo 
prejšnji teden v Beogradu, je 
bilo zelo jasno povedano, kaj je 
novega v predlaganem zakonu 
in kakšen bo po novem položaj 
združenega dela v bančnem si
stemu.

Osnovno vprašanje — kdo 
upravlja z bankami? - ki je 
bilo dolgo časa sporno, kot vse 
kaže, ni več problematično. 
Medtem ko so prej z bankami 
upravljali tisti, ki imajo v njih 
vložena sredstva, osnutek zako
na predvideva, da z njimi uprav
ljajo vsi, ki imajo z njimi kakrš
nekoli poslovne odnose. Usta
novitelji banke podpišejo samo
upravni sporazum, ki ureja vse 
obveznosti in pravice. Nata na
čin pa združeno delo tudi 
upravlja s svojimi sredstvi, kar 
je osnovna značilnost novega 
zakona o bančnem sistemu.

IZHODIŠČE JE INTERNA 
BANKA

Drugo vprašanje, ki je bilo v 
središču pozornosti, je pove
zano s sistemom bank. Danes 
imamo interne, temeljne in 
združene banke.

Kljub temu, da so v javni raz
pravi veliko govorili .o (ne
potrebnosti internih bank, je 
ta nova institucija dobila svoje 
mesto tudi v zakonu. Ustavno 
izhodišče je, da mora s sredstvi 
za razširjeno reprod kdjo 
upravljati združeno delo. Če
prav gre za denar, ki so ga »pri
gospodarile" temeljne organiza
cije združenega dela, imajo ta 
sredstva širši družbeni značaj. 
Nobena temeljna organizacija 
združenega dela ni sama sebi 
namen in zato mora združevati 
sredstva. Ker so TOZD pove
zane v procesu proizvodnje, je 
logično, da združujejo sredstva 
v interni banki, ki posluje na 
delegatskih načelih. Ker je prav
na oseba, njen obseg dela zaje
ma le tisto poslovanje, za kate
rega so jo pooblastile temeljne 
organizacije združenega dela. 
Interna banka ne more obliko

vati lastnega kreditnega poten
ciala na vpogled niti ne veljajo 
zanjo kreditno monetarni ukre
pi Narodne banke.

Če pa imajo organizacije 
združenega dela večje potrebe, 
ki jih interna banka ne more za
dovoljiti, se lahko vključijo v 
temeljne banke. Temeljna ban
ka je v bistvu edina celovita 
banka v sistemu, kar pomeni, 
da lahko opravlja vse bančne 
posle. Njeni ustanovitelji so 
lahko poleg organizacij združe 
nega dela tudi samoupravne in
teresne skupnosti in interne 
banke, če tako določijo njeni 
ustanovitelji. V temeljni banki 
so tudi predvideni drugačni od
nosi med poslovnim in organi
zacijskim delom. Tako ta banka 
ne bo mogla imeti podružnic s 
kompletnim bančnim poslova
njem, pač pa le poslovne enote,

ki imajo pravico opravljati le 
natančno določene posle te
meljne banke.

BANKA MORA SKRBETI ZA 
LIKVIDNOST

Tretji del novega bančnega 
sistema predstavlja združena 
banka. Ne glede na to, ali je 
oblikovana po teritorialnem ali 
reprodukcijskem načeluje višja 
oblika združevanja sredstev in 
dela in predvidena za širše re
produkcijske procese. Vanjo se 
vključujejo temeljne banke in 
po delegatskih načelih z njo 
upravljajo. Zato združena ban
ka tudi opravlja le tisti del po
slovanja, za katerega jo po
oblastijo ustanoviteljice, torej 
članice združene banke. Zdru
žena banka je sicer pravna 
oseba, vendar pa podobno kot

interna banka ne sprejema de
pozitov na vpogled. Lahko pa 
opravlja finančne posle doma in 
na tujem.

Bančni konzorcij, ki ga že 
zdaj poznamo pri opravljanju 
določenih zadev, bo v bodoče 
prav tako organiziran na dele; 
gatskih načelih, vendar pa zanj 
ni predviden status pravne ose
be. Vendar pa za vse oblike 
bančne organiziranosti velja, da 
morajo temeljiti na dohod
kovnih odnosih, pri čemer je 
upravljanje in odločanje opre
deljeno s samoupravnimi spora
zumi. Posebnost, ki je v osnut
ku deležna posebne pozornosti, 
pa je določilo o obveznem pla
niranju. Plan banke mora biti 
usklajen s plani njenih članic. 
Prav tako pa velja tudi obvez
nost, da je plan oblikovan za 
srednjeročno obdobje. O osno

vah srednjeročnega plana se s 
samoupravnim sporazumom 
sporazumejo člani banke in kot 
tak predstavlja ta sporazum 
tudi osnovo za se druge akte 
poslovne politike banke.

V vseh samoupravnih spora
zumih je tudi zelo jasno postav
ljena zahteva o likvidnosti ban
ke. Narodna banka je zato dolž
na ne le stalno spremljati likvid
nost bank, ampak tudi predla
gati republikam in pokrajinam 
sprejem dopolnilnih, za banke 
obveznih ukrepov, če se katera 
med njimi približuje nelikvid
nosti.

Osnutek zakona so udele
ženci posvetovanja pohvalili in 
dejali, da tudi v gospodarstvu 
ne bo težjih problemov z neli
kvidnostjo, če ga bomo v praksi 
dosledno uresničevali.

Z. V.

Oklofutana
prizadevanja

Od sarajevskega dopisnika

------------;--------------------------------------------------------------------N

Analiza rezultatov
IO RO sindikata delavcev prometa in zvez Srbije je pred kratkim 

analiziral »sedanji trenutek" sporazumevanja o skupnih osnovah 
pridobivanja in delitve dohodka ter sredstev za osebne dohodke. 
Ugotovil je, da so se v kolektivih in v sindikatu lani posvečali 
predvsem analizi prakse in normativnemu urejanju dohodkovnih 
odnosov. Zaradi tega pomeni snovanje čimbolj praktično uporabnih 
rešitev dohodkovnih vprašanj eno najpomembneših nalog. Pozornost 
naj bi še posebej namenili dohodku, ki je ali bi bil rezultat posebno 
igodnih tržnih razmer, pravicam delavcev iz minulega dela ter 
uresničevanju politike skupnega dohodka.

V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ ___ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ -J

GNJAVIM, GNJAVIŠ
Piše: Azra Kristančič, dipl. psihologinja

,,Kako lepo bi bilo pri nas, 
ne bi bilo tistih nekaj gnjave- 

žev! Morijo in mrcvarijo te ob 
vsakem času, daje joj! Raje bi 
ga nosil, kot prenašal!"

Stavek, ki ga lahko marsikdaj 
in marsikje slišimo.

Ti ljudje ne vedo mnogo o 
medčloveških odnosih. Morda 
se niso naučili umetnosti sožitja 
z drugimi ali pa morajo delati in 
-živeti z ljudmi, s katerimi je so
žitje težko. Prvi poskušajo pred 
problemom zbežati tako kot 
deček iz šole, ker mu učitelj ni 
všeč, drugi pa imajo radi svoje 
delo in svoje osebne dohodke, 
všeč pa jim niso ljudje, s kate
rimi morajo delati.

Dobro je, da v življenju čim- 
prej spoznamo: med desetimi je

po navadi eden, s katerim — kot 
pravimo — težko, zelo težko 
»pridemo do konca“. Teh pre
občutljivih, popadljivih in ne
prijetnih ljudi ne moremo po
praviti tako lahko, kot popra
vimo pokvarjene stroje. Niti 
najmanj ne pomaga, če jih gra
jamo. Moramo se naučiti sožitja 
z njimi. Nekje sem prebrala, da 
je treba z njimi ravnati tako kot 
s pokvarjeno uro: če kazalca 
kažeta pol šestih, hkrati pa bije 
štiri, potem je ura natanko de
set! Pri tem bomo laže uspeli, 
če bomo ugotovili, zakaj so 
takšni. Gledati jih je treba kot 
zanimive primerke človeških 
značajev, ne pa kot osebne so
vražnike.

Nekateri menijo, da so krivi 
sami, kadar pride do konfliktov

■ ■ ■

z ljudmi, s katerimi je težko 
»priti do konca". Ne dovolite, 
da vam omajajo vaša objektivna 
stališča. Različni ,,morilci" ne 
usmerjajo svojih napadov samo 
proti vam, ampak mnogo bolj 
proti sebi, ker sebe najteže pre
našajo. In čeprav se takšnih 
ljudi skušajo povsod znebiti, jih 
boste kljub temu našli povsod.

Na svetu so ljudje vseh vrst. 
Vsak dan lahko srečate pre
pirljivce, diktatorje, sumljivce, 
nevoščljivce, lažnjivce, kriti- 
kastre itd., ljudi, ki jih ima v 
oblasti njihovo razpoloženje in 
ki mučijo okolje.

Če pa takšen človek zares 
postane kamen spotike v vašem 
kolektivu, potem spregovorite 
na ustreznem mestu.

kdaj brez odpovednega i Kupon
roka in

Piše: Mija Lipužič

VPRAŠANJE: Zaposlen
sem pri zasebnem delodajalcu 
— obrtniku; z njim sva se v 
pogodbi o delu dogovorila, da 
bom imel pri njem hrano in 
stanovanje, vendar mi tega ni 
zagotovil. V . pogodbi imava 
tudi dogovorjeno plačilo do 
5. v mesecu, toda doslej mi še 
ni plačal celotnega dohodka 
do tega dneva, temveč mi 
osebni dohodek izplačuje 
vsak mesec v dveh ali treh 
obrokih. Zato sem deloda
jalcu že povedal, da bom ne
hal delati, vendar mi preti, da 
me bo tožil za odškodnino, če 
ne bom ostal še tri mesece, 
kolikor znaša moj odpovedni

ne v škodo 
delavca

rok. Ali moram kljub takšne
mu nerednemu plačevanju in 
neizpolnjevanju pogodbenih 
obveznosti še cele tri mesece 
delati pri njem?

M. L. - MARIBOR

ODGOVOR: Če so vaše 
trditve o nerednem plačeva
nju osebnega dohodka o ne
izpolnjevanju prevzetih obvez
nosti glede v pogodbi zagotov
ljene hrane in stanovanja res
nične in dokazljive, imate po 
zakonu možnost, da izstopite 
z dela, ne da bi bili dolžni 
ostati na delu ves odpovedni 
rok. Zakon predvideva mož-

PRAVIMIK SVETUJE

nost, da delavec v takšnem 
primem, kot je vaš, brez po
prejšnje odpovedi izstopi z 
dela in ima v tem primem za 
čas odpovednega roka tudi 
pravico denarnega nadome
stila v višini skupnega zneska 
osebnega dohodka. Torej lah
ko štejete, kot da bi vam delo
dajalec odpovedal delovno 
razmerje. Poudarjamo, da vse 
to velja le, če lahko dokažete 
svoje trditve; sicer boste mo
rali dati odpoved in ostati na 
delu ves čas odpovednega 
roka. V nasprotnem primem, 
če bi torej šlo za samovoljno 
prenehanje, pa bi lahko od
škodninsko odgovarjali.
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kdo je kdo
LEONID BREŽNJEV

generalni sekretar CK KP SZ

Na XXV. kongresu Komunistične partije 
Sovjetske zveze so Leonida Iliča Brežnjeva 
znova izvolili za generalnega sekretarja, prvega 
moža sovjetske politike. Brežnjev je prišej na 
krmilo sovjetske partije oktobra 1964. leta, 
po odhodu Nikite Hruščova s političnega pri
zorišča. Že pred tem je bil pomembna oseb
nost v sovjetskem političnem življenju, od 

kongresa naprej eden izmed sekretarjev 
CK in nato tudi član prezidija (kasneje polit
biroja) CK KPSZ.

Brežnjev se je rodil leta 1906 v delavski 
družini v vasi Ramensko, ki je medtem zrasla 
v mesto Dnjeprodžeržinsk v Ukrajini. Delal je 
v tovarni kot kurjač in kovinostrugar, nato pa 
so ga poslali v partijsko-gospodarsko šolo, kjer 
je kot najboljši v razredu doštudiral za inže
nirja. Nekaj časa je delal v podjetju, nato pa 
s° ga premestili v partijski aparat v Dnjepro- 
petrovsku. Med vojno se je boril na fronti in 
zmago dočakal kot generalmajor in načelnik 
politične uprave četrte ukrajinske fronte. Po 
vojni se je nadaljeval njegov politični vzpon. 
Med drugim je bil tudi prvi sekretar partije v 
Moldaviji na Kazahstanu.

Že več kot enajst let je Brežnjev kot vodja 
ene izmed dveh najmočnejših sil sodobnega 
sveta tudi osebnost prve vrste v svetovni poli
tiki. Neposredno je sodeloval v prizadevanih 
za izboljšanje sovjetsko-ameriških odnosov, ki

kljub vsem nihanjem v napredku vendarle pri
spevajo k boljšim razmeram v svetu, k po
puščanju in sporazumevanju Nedvomno ima 
tudi Leonid Brežnjev, seveda skupaj s partij
skim in državnim vodstvom zasluge tudi za 
druge .uspehe sovjetske zunanje in notranje 
politike. In to je bila ena izmed pogostih misli 
v razpravah delegatov in tudi nekaterih gostov 
iz tujine na XXV. kongresu sovjetske komu
nistične partije.

V. BARABAŠ

'NTEGRACIJSKA BLAGAJNA V ITALIJI

VISOKA CENA 
ZA RECESIJO

italijanski delavci so lani »zapravili« 349 milijard delovnih ur, ker niso 
bili polno zaposleni. Izpraznjena integracijska blagajna

Lani je italganska integracijska 
agajna v svoje breme zabeležila 

!zdatke, ki jih je povzročilo 349 
milil onov delovnih ur v primerjavi z 
■f milijoni ur, kolikor so jih 
italijanski delavci „zapravili“ v letu 
JU4 zato, ker so bili le delno za
posleni. To pa je tudi vzrok, da 

nski dohodki integracijske blagaj- 
be še zdaleč niso zadoščali za po- 
~ntje izredno naraslih izdatkov. V 

,nci te blagajne je nastal velik 
Primanjkljaj, težak nekaj milijard lir, 
d1 tih namerava vlada zbrati z odlo- 
°m. To pomeni, da se bo še zvišal 

Prispevek italganskih podjetij za in- 
cgracijsko blagajno. Ta prispevek 

morajo, kot je znano, podjetja po- 
ravnati ne glede na to, ali črpajo 
sredstva iz integracijske blagajne ali

, h° dokončnih podatkih za leto 
^ je mogoče predvideti, da bodo 

P°djetniški prispevki za te namene v 
etu 1976 narasli od sedanjega 1 % 

b* 2,5% izplačanih delavskih za- 
užkov. To pomeni, da bo delodaja- 

ec moral, v integracijsko blagajno 
'Pečati po 25 lir na vsakih 1.000 lir

izplačanih mezd. Gre torej za velik 
skok, če upoštevamo, da je ob kon
cu leta 1974 ta delež znašal le 
0,20 % izplačanih mezd.

Financiranje in delovanje integra
cijske blagajne ureja sporazum med 
industrijsko konferderacijo in sindi
kati. Ta sporazum zagotavlja delav
ske mezde. Ob tem pa je treba 
omeniti še zakon lanskega maja, ki 
predpisuje redno upravljanje s sred
stvi blagajne in v obdobju 12 mese
cev zagotavlja 80 % zaslužka vsem 
delavcem ne glede na to, kolikšne so 
omejitve delovnega časa.

Obstaja pa tudi izredno in poseb
no upravljanje integracijske blagajne 
za gradbeništvo. Prvo predvideva 
80 % ustreznih plačil zaslužkov za 
kakršnokoli omejitev delavnika. Od 
rednega upravljanja sredstev blagaj
ne se razlikuje le v tem, da zajema 
tako delavce kot uslužbence ter da 
je njegov mehanizem podrejen med
ministrskemu odloku, ki razlikuje 
med sektorskimi in lokalnimi kri
zami ter strukturnimi in drugimi 
industrijskimi spremembami. Poseb
no upravljanje za gradbeništvo pa se

od siceršnjega razlikuje le v toliko, 
da časovno omejuje intervencije v 
primeru prekinitev dela.

Redno upravljanje bremeni dr
žavo, ki namenja 20 milijard lir let
no za financiranje blagajne. Pri
manjkljaj morajo kot svoj delež pri
spevati podjetja. Podjetja, ki so pri
morana skrajševati delavnik, plaču
jejo višje prispevke, ki v nekaterih 
primerih dosežejo tudi 8 % vseh iz
plačanih zaslužkov. Nekaj ugodnejši 
je le položaj podjetij z manj kot 50 
delavci, katerih delež ne presega 
4%.

Lani je pod redne izdatke integra
cijske blagajne sodilo 230 milijonov 
delovnih ur, medtem ko jih je bilo v 
letu 1974 le 53 milijonov. Če upo
števamo poprečni strošek „integri- 
rane ure“, je integracijska blagajna 
lani delavcem izplačala nadomestila 
v skupni vrednosti 186 milijard lir, 
medtem ko so njeni dohodki znašali 
komaj 60 milijard lir. Razliko 126 
milijard lir bodo, kot rečeno, mo
rala doplačati podjetja.

N. Ž.

KRIZA V ARGENTINI

MED KLADIVOM 
IN NAKOVALOM

Sindikati terjajo hitro rešitev krize, delodajalci pa se bore, da to ne 
bi pomenilo večje oblasti delavcev

Vsi argentinski dnevniki so v 
začetku prejšnjega meseca obja
vili, da je novi gospodarski mi
nister Emilio Mordegli že šesta 
osebnost na tem položaju v zad
njih 32 mesecih. Ta novica, do
polnjena s podatkom, da je nje
gova najvažnejša naloga boj 
proti inflaciji in izboljšanje raz
mer v gospodarstvu, je v jav
nosti vzbudila veliko zanimanje.

Poznavalci razmer se strinja
jo, da bo uresničitev teh dveh 
nalog izredno težka. Kakor po
udarja pariški „Le Monde“, 
argentinsko gospodarstvo že 
dve desetletji preživlja ciklične 
krize. Po podatkih tega časo
pisa je stopnja inflacije v Argen
tini lani dosegla 350 %, medtem 
ko so zadolžitve v tujini pre
segle osem milijard dolarjev. 
Vrtoglavo povečanje cen je ju
lija lani povzročilo val stavk, ki 
so Lopeza Rego, tedanjo „moč- 
no roko“ argentiskega režima, 
prisilile k ostavki in odhodu v 
izgnanstvo.

Po podatkih uradne statistike je 
bila kupna moč delavcev v decem
bru lani za 50 % nižja kot pet mese
cev poprej, cene pa To samo v ja
nuarju letos poskočile za 18 %. 
Tako je zgolj to povečanje cen prak
tično razvrednotilo vladno odloči
tev o povečanju cen za 18 %, spre
jeto ob koncu januarja. Prav zaradi 
tega bi se Mordegli moral odločiti za 
zelo odločne ukrepe, da bo sploh 
lahko karkoli storil za izboljšanje 
gospodarskih razmer.

Voditelji vplivne Generalne kon
federacije dela - CGT, ki so pod
pirali prejšnjega ministra, tokrat 
niso pokazali nikakršne potrpežlji
vosti, ampak so že organizirali prve 
stavke. Verižno reakcijo so sprožili 
delavci podzemeljske železnice v 
Buenos Airesu, njihovemu zgledu pa 
so sledili delavci letalske družbe, 
peki in še mnogi drugi. Skupna zna
čilnost vseh teh akcij je zahteva, da 
je treba zavoljo nenadzorovanega 
naraščanja cen povečati tudi mezde. 
Ob tem sindikati navajajo podatek, 
da se je v samo dveh tednih podvo
jila cena mesa, ki v tej deželi pred
stavlja eno osnovnih živil.

Nezadovoljstvo delavcev je po
vzročila tudi neodločnost vlade pri 
uresničevanju „dekreta 2.720“, ki 
predvideva ustanovitev nacionalnega 
inštituta za nagrajevanje, produktiv
nost in participacijo. Ta zamisel se 
namreč le stežka uresničuje, saj de
lodajalci nasprotujejo temu, da bi se 
mezde gibale skladno z življenjskimi 
stroški, ampak predlagajo, naj bi se 
omenjeni inštituti ukvarjali le s po
večevanjem produktivnosti

Delavci protestirajo tudi zavoljo 
terorja skrajne levice in skrajne des
nice, ki se stopnjujeta. Trdijo, da 
skoraj ne mine dan, ko argentinska 
protikomunistična akcija (,,Tri A“) 
ne bi umorila ali ugrabila kakšnega

sindikalnega voditelja ali političnega 
aktivista. Samo lani pa so registrirali 
vsaj 900 ,,političnih ubojev"!

Tudi delodajalci združeni v dveh 
organizacijah (Generalni federaciji 
mejhnih in srednjih podjetij - CGE 
oziroma v Stalni generalni skupščini 
podjetij - APEGE), niso zadovoljni 
z dosedanjimi ukrepi vlade. Na se
znamu njihovih zahtev so „red in 
varnost" na delovnih mestih, izvaja
nje zakona o delu, zmanjševanje 
davkov in večja pomoč pri izvozu. 
Pri tem poudarjajo, da se je zaradi 
zapiranja trga Evropske gospodarske 
skupnosti izvoz argentinskega mesa 
zmanjšal od štiri na manj kot tri mi
lijarde dolarjev. Kapitalisti pa hkrati 
opozarjajo, da prihaja čas „dikta- 
ture sindikatov", kar bi po njihovem 
izrazoslovju pomenilo večjo oblast 
delavcev. Edini izhod pred to ,,ne
varnostjo" vidijo v strnjevanju last

nih sil saj bi tako laže nasprotovali 
naraščajočim zahtevam delavcev.

Če upoštevamo, da se sindi
kati nikakor nočejo pomiriti s 
sedanjimi razmerami in da terja
jo hiter izhod iz krize, oziroma 
da narašča pritisk delodajalcev 
in desnih sil, je jasno, da polo
žaj vlade nikakor ni lahek. Zara
di tega je tudi realno opozorilo 
komentatorjev, da je vlada stal
no med kladivom in nakovalom 
in da je njen obstoj odvisen od 
tega, ali bo imela dovolj moči, 
da bi brez odlašanja začela 
uveljavljati učinkovite ekonom
ske ukrepe, obenem pa našla 
tudi politične rešitve, ki bi 
omogočile izhod iz sedanje 
krize.

V. V.

TA TEDEN V ZARISCU
Predsednik republike Josip 

Broz Tito je v torek s posebnim 
letalom odpotoval v Latinsko 
Ameriko na uradni in prijateljski 
obisk v Mehiko, Panamo in Ve
nezuelo. S predsednikom Titom 
so odpotovali tudi podpred
sednik ZIS in zvezni sekretar za 
zunanje zadeve Miloš Minič, 
predsednik predsedstva Vojvo
dine Radovan Vlajkovič, član 
izvršnega komiteja predsedstva 
CK ZKJ Dobrivoje Vidič in zvez
ni sekretar za zunanjo trgovino 
Emil Ludviger.

Pred tem je bil na delovnem 
in prijateljskem obisku v naši 
državi kubanski partijski in vlad
ni voditelj Fidel Castro. S pred
sednikom Titom sta se na 
Brionih pogovarjala o nekaterih 
aktualnih vprašanjih iz medna
rodnih odnosov in medna
rodnega delavskega gibanja ter o 
krepitvi jugoslovansko-kuban- 
skega sodelovanja na vseh pod
ročjih. Državnika sta z zado
voljstvom poudarila, da se od
nosi med partijama in državama 
uspešno razvijajo, posebej sta 
opozorila na pomembne mož
nosti in obojestransko željo za 
nadaljnje širjenje in bogatitev so
delovanja na vseh področjih.

Pred odhodom v Mehiko je 
predsednik Tito na Brionih spre
jel komentatorja mehiške tele
vizije Lopeza Moctezumo in v 
daljšem intervjuju odgovoril na 
več vprašanj o svojem obisku v 
Mehiki, o mednarodni vlogi La
tinske Amerike in o nadaljnjem 
razvoju na tem območju, o zna
čilnostih sedanjih mednarodnih 
razmer ter o vlogi neuvrščenosti 
in pripravah na konferenco v Co-

lombu. Predsednik Tito je med 
drugim poudaril, da je neuvršče
nost danes najbolj dinamična gi
balna sila pozitivnih gibanj v 
svetu in da je po zaslugi te po
litike veliko število držav uspelo 
dobiti in utrditi svojo neodvis
nost. Predsednik Tito je tudi dejal, 
da je vedno visoko cenjl revolu
cionarno preteklost Mehike in 
njena današnja hotenja ter pri
zadevanja v notranjem razvoju in 
na mednarodnem prizorišču.

Predsednik Tito je uradni in 
prijateljski obisk v Mehiki začel 
v mestu Vera Cruz, največjem 
mehiškem pristanišču, ki leži na 
obali Atlantika. Jugoslovan
skemu voditelju, ki ga v Mehiki 
štejejo med najvidnejše držav
nike sodobnega sveta, so v Vera 
Cruzu pripravili veličasten spre
jem. Prvi ga je pozdravil mehiški 
predsednik Luis Echeveria Alva- 
rez, ki je bil pred dvema letoma 
na obisku v Jugoslaviji. Pred
sednika sta se iz Vera Cruza od
peljala v letovišče Cancun naju- 
govzhodu Mehike, kjer sta za
čela uradne pogovore. Raz
pravljala sta o problemih, ki so 
zdaj v ospredju političnega do
gajanja v svetu, ter o vprašanjih s 
področja mednarodnih gospo
darskih odnosov, posebno po
zornost pa sta namenila jugoslo- 
vansko-mehiškemu sodelovanju, 
ki se zelo dobro razvija na mno
gih področjih, so pa še pre
cejšnje možnosti za povečanje 
sodelovanja, tako bilateralnega 
kot tudi na mednarodnem pri
zorišču, kjer sta Jugoslavija in 
Mehika že doslej uspešno sode-
lovah. VLAD0 BARABAS

STROKOVNJAK opozarja na pravice in dolžnosti

KONSTRUKTORJI IN PROJEKTANTI 
PREMALO VEDO O VARNOSTI

Projektanti in konstruktorji 
^ pogosto srečujejo z vpraša- 
Pjcm, ali je v objekt ali pripravo 
>>vgrajena" varnosi Zato bi pri
kovali, da obstaja veda s tega 

področja, ki jo po obsegu in na- 
^Snosti lahko primejamo z 

danostjo temeljnih ved, kot so 
rcjehanika, kemija in druge. Ob
stajajo seveda tudi preizkusi in 
poiskusi s področja varstva pri 
elu o tem, kako zagotoviti var- 
ost pri delu. Konstruktorji pa 

s® predvsem s pomočjo pravilni- 
. ov o varstvu pri delu seznanja- 
]o z ugotovitvami teh raziskav.

onstruktorji to upoštevajo kot 
s smente znanja pri svojem 
vft Yentiar glede na ugoto- 

ve ni splošne vede, ki bi vse
kala znanstvene pristope k

obravnavanju varstva pri delu. 
Konstruktorju in projektantu 
tako ostane na voljo poznavanje 
naravnih ved, ki jih ovrednoti s 
sistematiko in metodiko tako, 
da ob upoštevanju predpisov 
dobi določena pravila kon
struiranja. Za vgraditev tehnike 
varnosti zahtevamo natančno in 
dobro sistematiko, zgrajeno na 
osnovi ovrednotenih pojavov 
delovne psihologije, varnosti pri 
delu, humanizacije dela, da lah
ko objekt ali delovno pripravo 
in napravo ustrezno zgradimo. 
V nasprotju z varnostnim inže
nirjem ali pooblaščeno osebo v 
TOZD, ki uspeh svojega znanja 
lahko stalno in neposredno 
spremlja, se morata projektant 
in konstruktor zanesti na svoje

obzorje, ki pa po navadi ni za
dostno, kar zadeva varsto pri 
delu. Zato pogosto opazimo, da 
objekt ali konstrukcijo projekti
rajo, ne da bi upoštevali analizo 
delovnega mesta in metodolo
gijo dela vgrajevanja tehnike 
varnosti.

S stališča varstva pri delu se 
tako pomanjkljivo obzorje 
odraža tudi v objektih ali kon
strukcijah. Delavci so ves čas 
ogroženi ker ni varnosti vgra
jene v delovne priprave. Za za
gotovitev varnih delovnih raz
mer je treba storiti kaj več, kot 
samo upoštevati pravilnike o 
varstvu pri delu. Zagotoviti je 
treba, da so v delovni pripravi

ali napravi ukrepi tehnike var
nosti tako organsko povezani v 
konstrukcijo, da zavarujejo de
lavca Znano -je, da kasnejše 
vgrajevanje varnosti v strojne 
vodi k optimalnemu uspehu. Da 
zagotovimo ustrezno stopnjo 
varnosti, je treba projektante in 
konstruktorje že med študijem 
dodobra seznaniti s sistematiko 
in metodiogijo vgrajevanja teh
nike varnosti. Le tako bo prišel 
do veljave 5. člen zakona o var
stvu pri delu, ki pravi, da mora 
projektantska ali druga organi
zacija združenega dela izdati 
pismeno izjavo in v njej navesti, 
kateri predpisi in splošno pri
znati varstveni ukrepi in norma
tivi so bili upoštevani

sprašujete -^idgovar/amo

Odgovorite prosim, ali gre delavcem regres za prehrano, če 
delajo polovičen delovni čas? Se drugo vprašanje: v katerih 
primerih delavcem, učencem v gospodarstvu in dijakom ter 
študentom na praksi ne pripada regres za prehrano?

P. C. GORNJI GRAD

Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno sporazumevanje o 
delitvi dohodka in osebnih dohodkov odgovarja:

Po zakonu o medsebojnih razmerjih delavcev v združenem delu 
imajo delavci, ki delajo skrajšani delovni čas, sorazmerno enake 
pravice kot delavci s polnim delovnim časom. V večini primerov, ko 
delavci delajo skrajšani delovni čas, vzroki niso subjektivni, ampak 
delajo tak čas, če so bolani, matere-porodnice ali pa delajo tak čas 
zaradi narave delovnega mesta, na katerem je delo zdravju škodljivo. 
Regres za prehrano je namenjen za organizirano prehrano med delom 
vsem, ki so na delu v temeljnih in drugih organizacijah združenega 
dela, torej tudi tistim, ki delajo krajši delovni čas od rednega 
delovnega časa.

Do regresa za prehrano po 21. točki sindikalne liste niso upravi
čeni delavci, učenci z učno pogodbo in učenci poklicnih šol ter 
študenti in dijaki na praksi ter drugi, ki delajo deljen ali skrajšani 
delovni čas v primeru dopustov, bolniškega staleža, službenega 
potovanja in prostih dni. Regres je namreč namenjen za regresiranje 
organizirane prehrane med delom.
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PROGRAMIRANA REKREACIJA V PLAVI LAGUNI

UGODNE IZKUŠNJE
Poleti in pozimi obilo možnosti za aktivno razvedrilo

Minulo nedeljo so člani sindikata jeseniške železarne tekmovali v sankanju. Pomerili so se na novi sanka
ški progi pod Mežakljo, ki je dolga 914 m in ima 166 m višinske razlike. Tekmovanja se je udeležilo 123 
članov sindikata

B. B.

PLODNA TLA ŠPORTNIKOV JESENIŠKE SAVE

Prednost, ki spodbuja
Množična športna rekreacija — sestavni del sindikalnega dela

Jeseničani, posebno zapo
sleni v SGP „5>ava“, z velikim 
zadovoljstvom in s ponosom še 
danes, dobre tri tedne po letoš
njih zimskih športnih igrah 
gradbenih delavcev Slovenije, 
zatijujejo, da je bilo letošnje 
kranjskogorsko srečanje najbolj 
množična zimskošportna pri
reditev organizacij združenega 
dela na Gorenjskem. Tega ne 
pravijo kar tako, saj so bili de
lavci „Save“ premočni zmago
valci dvodnevnega smučarskega 
tekmovanja gradbenih, projek- 
tanskih in industrijskih delov
nih organizacij. Prireditev so 
vzorno organizirali in izvedli 
prav ob 25-letnici svoje delovne 
skupnosti, še bolj ponosni pa so 
na to, da so na letošnjih zim
skih športnih igrah slovenskih 
gradbincev osvojili prehodni po
kal v trajno last. In to kar med 
1073 tekmovalci iz 70 orga
nizacij združenega dela grad
beništva!

Toda pustimo ob strani igre 
in oglejmo si, kako v jeseniški 
„Savi“ skrbijo za množično 
športno rekreacijo zaposlenih. 
O tem smo se pogovarjali s 
Francem Vončino, pred
sednikom sindikalne konfe
rence v tej delovni organizaciji.

„Pri nas je zaposlenih veliko nek- 
danjih znanih slovenskih športnikov. 
Med njimi prednjačijo seveda smu
čarji. Jesenice so namreč pred leti 
veljale za enega najmočnejših zim
skošportnih centrov v naši republiki; 
znane so bile po odličnih alpskih 
smučarjih in skakalcih, ki so nič- 
kolikokrat segli tudi po naslovih 
državnih prvakov. Imen skoraj ne 
kaže naštevati. Prav iz ..alpske

trdnjave”, kakor smo ji včasih rekli 
na Jesenicah, so prišle generacije od
ličnih tekmovalcev. Toda leta so 
minevala, fantje in dekleta so raz
mišljali o svojem življenjskem po
klicu in prenekaterega med njimi je 
po končanem študiju popeljala pot 
v naš kolektiv. Blaž Jakopič, Janez 
in Ciril Čop, Mrko Klinar, Romana 
Kleindinst,... to je samo nekaj 
imen, ki so v jeseniški „Savi“ pre
dramila športno in rekreacijsko 
aktivnost. Do njihovega prihoda pa 
smo bolj ali manj .životarili . . .“

„ln vendar segajo začetki organi
zirane množične rekreacije pri vas 
že v leto 1962? “

„Res je. S športno dejavnostjo 
smo se prvič srečali v tistem času, 
vendar so bfli tole skromni začetki. 
Z leti pa je množična športna re
kreacija precej zaživela. Redno smo 
se začeli udeleževati letnih in zim
skih športnih iger slovenskih grad
bincev, sindikalna organizacija je 
pripravila več srečanj s športniki 
avstrijskih sindikatov gradbenih in 
gozdarskih delavcev . ..- Skratka, 
prireditve so sc vrstile druga za dru
go in danes z zadovoljstvom ugo
tavljamo, da se aktivno ukvarja s 
športom v naši delovni skupnosti, ki 
šteje 900 delavcev, čedalje več za
poslenih."

„Med poletnimi meseci smo manj 
dejavni, kar je razumljivo, saj imamo 
gradbinci takrat največ dela. Toda 
to še ne pomeni, da docela zane
marjamo šport. Sodelujemo na let
nih športnih igrah gradbincev, se
veda pa tudi na drugih sindikalnih 
tekmovanjih, ki jih organiziramo 
bodisi sami ali pa jeseniški sindikati; 
Pozimi pa smo, kajpak, najbolj 
uspešni. Se posebej smo ponosni na 
to, da smo bili doslej med orga
nizacijami združenega dela slo
venskega gradbeništva največkrat 
ekipni zmagovalec zimskih športnih

iger gradbincev in tako zadnja leta 
nimamo enakovrednih tekmecev. 
Vendar s tem ne mislim, da bomo še 
naprej dajali v podjetju prednost 
zirngki športni rekreaciji naših de
lavcev. Približno enake, ali vsaj ne
koliko manjše uspehe bi radi poželi 
tudi na letnih igrah gradbincev. Se
veda pa ne razmišljamo samo o 
uspešiost športne rekreacije. To na
logo smo si zastavili tudi v letošnjem 
delovnem načrtu sindikalne konfe
rence."

1. VIRNIK

Nedavni posvet, ki so ga 
organizirali slovenski zdravniki 
v Plavi laguni pri Poreču, so iz
koristili udeleženci tudi za 
ogled športnih naprav tega na
šega največjega in obenem naj
bolje organiziranega turistično- 
rekreacijskega centra. Ob tej 
priložnosti so se seznanili tudi z 
vsemi možnostmi programirane 
rekreacije gostov in vsemi dru
gimi možnostmi aktivnega od
diha.

Zanimivo je, daje lahko spre
jel Poreč pred vojno le blizu 
300 turistov, danes pa se julija 
in avgusta mudi na obalah tega 
istrskega mesteca tudi po 
70.000 gostov! To je natanko 
štirinajstkrat toliko, kolikor je v 
Poreču vseh prebivalcev.

Seveda ljudje ne hodijo v Po
reč na počitnice le zaradi morja 
in lepih počitniških naselij ozi
roma hotelov in počitniških do
mov, temveč predvsem zato, 
ker imajo tu res vse možnosti za 
zdravo in prijetno razvedrilo. V 
vseh letnih časih so tu na voljo 
gostom številni športni objekti, 
tu lahko na počitnicah obisku
jete tudi najrazličnejše tečaje, 
denimo za tenis, potapljanje ali 
jadranje, lahko se_ odločijo za 
vsakodnevno programirano re
kreacijo pod vodstvom stro
kovnjakov. Tu so tudi zdrav

IZBERITE PRIMERNO KNJIŽNO DARILO

Vinko Trinkaus

VELIKA STAVKA

V založbi ČZP Delavska enotnost lahko takoj dobite 
knjigo — delavski roman Vinka Trinkausa VELIKA 
STAVKA. Roman zajema značilne dogodke prve velike 
stavke zasavskih knapov leta 1889. Se pred to stavko 
leta 1883 so stavkati samo ojstriški knapje, a samo tri 
dni, ker je oblast in uprava rudnika ta osamljeni upor 
približno 300 knapov v treh dneh zatrla. Blizu 100 kna
pov je bilo takrat odpuščenih ...

Ti dogodki so piscu le okvir, v katerem razpleta usode 
veseljaških, trmastih knapov, na videz grobih, a ponos
nih, tovariških. Pisec slika njihovo bedo, veselje, kljubo
vanje gospodi, v kateri vidijo svojega nasprotnika. 
Knjiga je vezana v platno in opremljena s ščitnim ovit
kom. Format je 15 X 22 cm, obsega pa 372 strani.
Cena za izvod knjige je 150 din.
Naročila pošljite na naslov: CZP Delavska enotnost, 
Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana.

niki, ki na željo posameznika 
povedo, kako je z njegoyo te
lesno kondicijo.

Za sodoben športni center v 
H a vi laguni skrbi več kot sto 
poklicnih strokovnjakov, sredi 
sezone pa še več. Njihova na
loga je, da pridejo gostje z naj
različnejšimi željami na svoj ra
čun. Zato tudi ni čudno, da so 
lani iztržili v Plavi laguni več od 
športnih objektov kot od svojih 
številnih lokalov, bistrojev in 
točilnic! Kjer so možnosti za 
razvedrilo, se ljudje zlahka od
povedo kozarčku. Seveda, kjer 
so...

Zato ni čudno, da razmero
ma zelo hitro narašča interes za 
počitnice v Poreču. In vse več 
je delovnih organizacij, Id skle- 
pajo pogodbe s Piavo laguno in

pošiljajo zaposlene na oddih u1 
programirano rekreacijo v 
Poreč. Rezultati raziskav, ki so 
jih izvedli v Plavi laguni, nan> 
reč le potrjujejo staro ugotovi
tev, da je aktivni oddih, še po
sebno, če je strokovno progra
miran, veliko več vreden od 
sivnega preživljanja prostih dm-

Tudi nekatere slovenske de
lovne organizacije so se že odlo
čile, da pošljejo svoje delavce 
na oddih v Piavo laguno. 1^' 
kušnje so dobre, zato lahko pri
čakujemo, da bo v prihodnje 
več naših ljudi izkoristilo počri' 
niče na obalah Poreča, še pc 
sebno zato, ker so cene storitev 
v Plavi laguni, zlasti mimo glav
ne sezone, zelo dostopne.

A. UL

VII. SINDIKALNO TEKMOVANJE LJUBLJANE 
V VELESLALOMU

LOVORIKA 
ZA ISKRAIME

Na startu 1353 smučark in smučarjev

Pravijo, da je bilo VII. sindi
kalno tekmovanje Ljubljane v 
veleslalomu, ki je bilo minulo 
soboto na smučiščih Kranjske 
gore, eno najbolj množičnih, če 
ne sploh najbolj množično sin
dikalno smučarsko tekmovanje 
doslej. Za omenjeno tekmova
nje pod Vitrancem se je namreč 
prijavilo več kot 1600 ljubi
teljev belega športa, na start pa 
je vendarle prišlo 1353 tekmo
valcev. Podatek je vsekakor raz
veseljiv, saj priča o tem, da je 
smučanje pri nas vse bolj pri
ljubljeno razvedrilo in da zapo
slenim ni žal denarja za razme
roma drago opremo.

Množično smučarsko tekmo
vanje v Kranjski god so odlično 
organizirali Mestna zveza teles- 
nokultumih organizacij, TRIM 
servis in smučarska kluba Sne
žinka in Novinar. Glede na veli
ko število nastopajočih so po
skrbeli organizatorji za sedem 
tekmovalnih stez, saj so se odlo
čili kar za devet tekmovalnih 
kategorij. In prav je tako. Zakaj 
ne bi ljudje tekmovali s pri
bližno sebi enakimi, zakaj se 
organizatorji ne bi odločili za

tak sistem tekmovanja, ki spod
buja k še večji množičnosti, k 
še številnejši udeležbi?

Kljub dejstvu, da vreme mi
nulo soboto ni bilo najbolj n* 
klonjeno smučarjem v Kranjski 
gori, je VII. sindikalno tekmo
vanje Ljubljane v veleslalomu 
lepo uspelo. Bilje mraz, po ma
lem je snežilo, proge pa so bile 
zelo trde, za rekreacijsko- smu
čanje kar preveč, vendar pa so 
imeli tekmovalci zelo izenačene 
pogoje. Tudi tisti z visokimi 
startnimi številkami se niso 
mogli pritožiti, proge so 
vzdržale!

Po končanem tekmovanju so 
najboljše ekipe in najhitrejši po
samezniki prejeli zaslužena pri
znanja. Smučarji Emone si to
krat niso priborili najvišje lovo
rike. Morah so se zadovoljiti s 
tretjim mestom in priznati pre
moč smučarjev Iskre (Inštituti), 
Id so se uvrstili na prvo mesto 
in ekipe Ljubljanske banke, ki 
je zasedla drugo mesto. Slede: 
4. Elektro Ljubljana, 5. Kolin
ska, 6. Jugotekstil itd.

A. UL
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KOPER

Množično 
v kegljanju

V počastitev dneva žena je komi
sija za šport in rekreacijo pri Kra- 
ško-obalnem svetu ZSS Koper spet 
organizirala športne jgre za ženske. 
Predstavnice delovnih kolektivov so 
tekmovale v streljanju, šahu, namiz
nem tenisu in kegljanju ter ekipno v 
mini golfu.

Tekmovanja se je udeležilo 136 
tekmovalk, od tega največ v keglja
nju - kar 90! Zelo slaba pa je bila 
udeležba v mini golfu, saj sta nasto
pili le ekipi Agrarie in Elektro Ko
per, čeprav se je za tekmovanje pri
javilo 6 ekip.

V kegljanju je zmagala Marija Go
renc (414 kegljev), v streljanju pa 
Živka Golja (133 krogov).

-a

RAVNE

Rudarji
najhitrejši

Te dni je bilo zaključeno prven
stvo sindikalnih organizacij občine

Ravne v veleslalomu, ki se ga je 
udeležilo 90 tekmovalcev iz desetih 
temeljnih in drugih organizacij zdru
ženega dela. Tekmo vanje sta zelo 
dobro pripravili zveza telesnokultur- 
nih organizacij in Smučarski klub 
Črna.

Največ prvih mest so si prismu- 
čali športniki Rudnika Mežica, ki so 
osvojili tudi prvo mesto v ekipni 
konkurenci, in delavci gradbenega 
podjetja Gradis - TOZD Ravne.

M. P.

LJUBLJANA

Gradis pred 
Konstruk

torjem
V nadaljevanju republiškega 

v kegljanju j
ga mo

štvenega prvenstva v kegljanju je pri 
moških Branik premagal Ljubljano 
in Rudar Triglav. Konstruktor pa je 
vgosteh premagal moštvo Aero in se 
taco obdržal na drugem mestu.

Vrstni red: 1. Gradis, 2. Kon
struktor, 3. Triglav, 4. Ljubljana, 5. 
Branik, 6. Rudar, 7. Slovenija ceste, 
8. Celje in 9. Aero.

Najprej
košarka

Občinski sindikalni svet Lenart se 
je tudi v letošnjem letu odločil za 
organiziranje sindikalnih športnih 
iger. Z igrami so že pričeli.

Najprej so bila na sporedu tekmo
vanja v košarki. Sodelovalo je pet 
ekip. Najboljša je bila združena ko
šarkarska ekipa Agrokombinata in 
Alme pred združeno ekipo osnovne 
šole Voličina in Zgornja Ščavnica.

Vse tekme so bile odigrane v telo
vadnem domu osnovne sole v Zgor
nji Ščavnici in so bile dobro obi
skane.

JANEZ LORBER

LENART

Aktivni
planinci

. Planinsko društvo Lenart, ki zelo 
aktivno deluje pod vodstvom pred
sednice Elizabete Senekovič, je ime

lo pred dnevi letni občni zbor, ki se 
ga je zdeležilo veliko števUo planin
cev. Med njimi večinoma mladi. Naj
aktivnejšim desetim članom so po
delili priznanja, trem najzaslužnej
šim pa knjižne nagrade. Na občnem 
zboru so med dragim sprejeli tudi 
program za letošnje obdobje.

J. L.

ŽALEC

BLED

Zmaga livarne
V okviru Ferralitovih športnih 

iger je bilo tekmovanje v streljanju z 
vojaško puško. Ekipno je zmagala
livarna s 146 
(140), modelarno ( 
obratom (115).

krogi pred upravo 
136) in strojnim

Posamezniki so dosegli naslednje 
rezultate:

Člani do 35 let: 1. Janko Založ
nik 38 krogov, 2. Anton Kač 36,.3. 
Vlado Klinc 35.

Člani nad 35 let: 1. Ivan Kuder, 
2. Vinko Volavšek, 3. Martin Kun- 
stič - vsi po 38 krogov.

Ženske: 1 . Marija Gorišek.
IVAN JURHAR

Za člane 
in otroke

Na pobočjih Vitranca v Kranjski 
gori je bilo tekmovanje v veleslalo
mu za člane in njihove otroke 
osnovnih organizacij sindikata GG 
Bled.

Tekmovarpe je bilo v več katego
rijah, končni vrstni red pa je nasled
nji: 1. Skupne strokovne službe
(296 točk), 2. TOZD Gozdarstvo - 
Bohinj (-256), 3. TOZD Gozdno 
gradbeništvo Bled (228), 4. TOZD 
Gozdarstvo — Pokljuka (224) itd.

SEŽANA

V počastitev 
dneva žena

V počastitev dneva žena so dekle
ta in žene priredile v Sežani tekmo
vanja v odbejki, namiznem tenisu, 
streljanju in kegljanju.

Ekipa Iskre, tovarne radijskih 
sprejemnikov je ekipno zasedla tri

prva mesta in to v odbojki, namiz
nem tenisu in streljanju, ekipa želez
niške postaje pa je zasedla prva 
mesta v kegljanj u.

CAFL

Ekipa železniške postaje Sežana
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Razcep v evropskem 
delavskem gibanju

Leta 19n je bil izvoljen v Idriji prvi slovenski socialistični župan Ivan 
Stravs

Franc Rozman

VELIKA STAVKA 
RUDARJEV

Dokončno se je delavsko gi
banje kot politično dejstvo uve- 
yavil0 p0 letu 1889. Takrat je 
b*la namreč na ustanovnem 
kongresu v Heinfeldu, ki so se 
8a udeležili tudi slovenski dele- 
8a!i> ustanovljena avstrijska 
Socialnodemokratska stranka, 
boleti 1889, leta je v Trbovljah 
Phšlo do velike stavke rudarjev, 
ki nakazuje začetek novega ob
dobja v delavskem gibanju pri 
povencih. Stavka sicer ni uspe- 
la - deloma zavoljo slabe orga
nizacije - bila pa je uvod v širši 
razmih delavskega gibanja pri 
nas.

Potem ko je dunajska cen- 
hala opustila svoje centrali
stično načelo in se organizirala 
P° nacionalnostih, je poleti 
1896. leta prišlo do ustanovitve 
Jugoslovanske socialnodemo
kratske stranke (JSPS), ki naj 
bi organizirala vse jugoslovan
sko delavstvo v avstrijskem delu 
nionarhije, torej tudi v Dalma
ciji in Istri. Zaradi različnih ob
jektivnih in subjektivnih težav

JSDS šele po letu 1900 raz
krila svojo agitacijo tudi v Istro 
in Dalmacijo, v glavnem pa je 
°stala omejena na osrednjo Slo
venijo. JSDS je postala tretji 
politični tabor na Slovenskem, 
ki sicer v primeijavi z liberalci 
in zlasti klerikalci še ne pred
stavlja pomembne politične 
tnoči, vendar je bilo očitno, da

Ppstaja vse bolj močna. JSDS je 
: bila kot del skupne avstrijske 
j stranke seveda vseskozi odvisna 

°d političnega programa dunaj- 
i ^ega vodstva, kar je slovenske 
i socialne demokrate v taktiki 
1 večkrat utesnjevalo, neprecen- 
i Jjiv pa je njen pomen za bodočo 
J krepitev delavske zavesti in de

lavskega gibanja nasploh.

Kljub temu, da je socialna 
demokracija neprestano po
darjala svoj internacionalizem 
m upanje, da se bo v Avstriji 
tako pereče nacionalno vpraša- 
nje rešilo samo od sebe z zmago 

i socializma, pa je bilo to v njeni 
i vsakodnevni politiki še kako 
| ^tualno, saj se je vsa avstrijska 
; Politika vrtela v bistvu okrog 

tega nerešenega vprašanja. S 
; tem se je srečalo tudi delavstvo 

ua Slovenskem, ki je bilo zaradi 
i kronovinske razcepljenosti raz

deljeno na več deželnih social- 
: demokratskih organizacij. Že 
; °b ustanovitvi JSDS 1896. leta 

je bilo sicer določeno, da se šta
jerski del južno od Celja z re
viji, priključi JSDS, vendar je 

, n*st*l med JSDS in štajersko

deželno organizacijo spor in 
šele 1911. leta je bila odločitev 
dunajskega strankinega vodstva 
dokončno sprejeta, vsa Štajer
ska seveno od Celja pa je ostala 
v rokah graške deželne organi
zacije in ne tako majhen del slo
venskih delavcev je v nemški 
socialni demokraciji izgubil svo
jo nacionalno zavest in se po
nemčil. Enako velja za sloven
ski živelj na Koroškem in delo
ma v Trstu, kjer je sicer bilo do 
kaj močno slovensko delavstvo, 
še močnejše pa italijansko.

TIVOLSKA
RESOLUCIJA

V začetku 20. stoletja je ju
goslovansko vprašanje postajalo 
vedno bolj aktualno in po krizi 
ob aneksiji Bosne ih Hercegovi
ne je bila novembra 1909. leta v 
Ljubljani konferenca'socialnih 
demokratov različnih avstrij
skih narodov. Udeležili so se je 
poleg Slovencev še Hrvati, Bo
sanci, Srbi, Čehi in Nemci. 
Konferenca je sprejela resolu
cijo, ki je po kraju zasedanja 
imenovana tivolska in je kot 
programatična izjava stranke o 
nacionalnem vprašanju bila in 
ostala program JSDS do konca 
monarhije. Resolucija, ki je 
delo voditelja JSDS Etbina Kri
stana, je zahtevala popolno na
rodno združitv vseh jugoslovan
skih narodov ne glede na vero, 
jezik ali imena ter kulturno 
avtonomijo. Redki posamezniki 
v stranki, kot denimo, Ivan 
Cankar, so razmišljali tudi bolj

daljnosežno. Tik pred izbruhom 
prve svetovne vojne se je Can
kar v svojem znanem predava
nju v Trstu že izrekel za federa
tivno republiko Jugoslovanov, 
kar je predstavljalo največ v po
litični misli o nacionalnem 
vprašanju na Slovenskem pred 
prvo svetovno vojno.

Po ustanovitvi stranke se je 
delavsko gibanje živahno širilo. 
V tako rekoč slehernem mestu 
so nastajale delavske politične 
in strokovne organizacije. Zlasti 
močna središča so bila Trst, 
Ljubljana, Idrija, revirji, Jese
nice, Maribor. Žaradi neugodne 
socialne sestave in pomanjkanja 
politične tradicije je stranka na 
volitvah doživljala le relativne 
uspehe in je na Kranjskem do
bila do 7 % glasov, nikoli pa ni 
imela svojega poslanca. Le v in
dustrijsko bolj razvitih, narod
nostno mešanih področjih v 
Trstu in na Štajerskem, je delav
ska stranka uspela poslati v de
želne zbore ah v dunajski parla
ment svoje predstavnike. V 
Maribom je bil, denimo, 1907. 
leta izvoljen v državni zbor zna
ni delavski voditelj Johann

Resel, v štajerskem deželnem 
zbom pa je sedelo tudi do šest 
socialnih demokratov. Delavska 
stranka je napredovala tudi na 
občinski ravni in leta 1911 je 
bil v Idriji izvoljen prvi sloven
ji socialistični župan Ivan 
Štravs.

Vedno več je bilo mezdnih 
gibanj in vedno več se jih je 
uspešno končalo. Številne stav
ke so kazale, da se delavstvo če
dalje bolj zaveda svojih pravic 
in tudi svoje moči. Med naj
večjimi takšnimi gibanji mora
mo omeniti tridnevno general
no stavko slovenskih in italijan
skih delavcev v Trstu v februar
ju 1902. leta, ko je v spopadu z 
vojsko padlo 14 žrtev, 65 pa je 
bilo ranjenih. Pomembne poli
tične manifestacije so postala 
tudi vsakoletna prvomajska 
zborovanja, ki sojih delavci pri 
nas praznovah že od 1890. leta 
dalje.

PROTI VOJNI!
Zelo pomembno orožje poli

tičnega boja je bil tisk. Vse do 
90 let so bili slovenski delavci 
odvisni od nemškega tiska. Več
kratni poskusi, da bi ustanovili 
svoj list, so propadli bodisi za
radi finančnih ali organizacij
skih težav, bodisi zaradi šikan 
oblasti. 1898. leta je začel red
no izhajati Rdeči prapor. Pri- 
družili so se mu še drugi, kot 
denimo, Naprej, Zarja, Želez
ničar, Kamnarski delavec itd. 
Stranka se je trudila, da bi član
stvu dala v roke čim več dobre 
politične literature, toda zaradi 
različnih težav uspehi niso bili 
najboljši. 1908. leta je v Idriji 
izšel prevod Komunističnega 
manifesta kot eno redkih del iz 
zakladnice marksističnih klasi
kov.

Kljub temu, da je število čla
nov stranke naraščalo, da so se 
krepile tudi ženske, kulturne, 
mladinske in športne delavske 
organizacije, je mnogo sloven
skih delavcev vstopUo v ne- 
marksistične delavske organi
zacije, med katerimi so zlasti 
naraščale krščansko socialne, ki 
jih je ustanavljal Janez Evange
list Krek.

JSDS je med svojimi člani 
imela tudi nekaj pomembnih 
intelektualcev: Etbina Kristana, 
Henrika Tumo, Ivana Cankarja, 
Zofko Kvedrovo in tako imeno
vane masarDcovce (Albin Pre
peluh, Dragotin Lončar), ki so 
vstopili po letu 1900 v JSDS, 
kljub nekaterim pridržkom in 
so se zavzemali za nekakšen re- 
formizem in tudi po letu 1918 
šli po različnih političnih po
teh. Izdajali so prvo slovensko 
socialno revijo Naši zapiski.

Ob izbruhu prve svetovne 
vojne se je JSDŠ izrekla proti 
vojni, čeprav res ne tako do
sledno kot srbska. Vladaje pre
povedala ves njen tisk, članstvo 
pa je zvečine moralo na fronto 
in politično življenje je za tri 
leta praktično zamrlo. V drugi 
polovici 1917. leta seje stranka 
razdelila na ,,mladine“ in ,,stari- 
ne“ okrog Napreja. Mladi so za
čeli izdajati list Demokracija 
(Lojzka in Anton Štebi, Milan 
Lemež, Dragotin Gustinčič) in 
so se ob majski deklaraciji 
usmerili bolj nacionalistično in 
pritoavstrijsico ter zavrgli pro
gram tivolske resolucije, pri ka
terem so še vztrajah „starini“. 
Kmalu nato je prišlo do veli
kega razcepa v evropskem de
lavskem gibanju, ki je nekdanjo 
socialdemokratsko stranko raz
delil na komuniste in socialiste.

Brez besed

Kaj si kupil ženi za 8. marec?
Novo sekiro, da bo manj utrujena pri sekanju drv! Karikatura I. Antič

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 18. 3. 1976 na naslov: CZP De
lavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s pripi
som na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. Nagra
de 200,150 in 100 din.
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REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE IZ 
PREJŠNJE ŠTEVILKE

AVANTURISTKA, VOJKO ČER
NELČ, IKAR, KASETA, TA, UTA, 
KLAST, ALAMO, PAL, IK, MILANKA, 
UFA, IZOHIPSA, RIN, NAJ, SITO, AKI, 
OCENA, RENAN, ZI, KIRETA, CA, AJD, 
LENASSI, ARDENI, TEJO. AIR, GOR

JAN, KAVA, MLIN, E, OTIRAČA, VILI, 
LEDINA, FENOL, OK, JED, KRAAL.

Izžrebani reševalci iz prejšnje številke: 1. 
nagrada, 200 din: Metka Podlesek, Koclje
va 6, 69000 Murska Sobota; 2. nagrada, 
150 din: Vilma Roš, Keršičeva cesta 23 a, 
61420 Trbovlje; 3. nagrada, 100 din: Ma
rija Cvijič, Brunov drevored 29, 65220 Tol
min. Nagrade bomo poslali po pošti.



Lakirnica za šasije tovornjakov

SOP KRŠKO, SPECIALIZIRANO PODJETJE 
ZA INDUSTRIJSKO OPREMO

DOBER GLAS 
SEGA V 

DEVETO VAS
SOP Krško je specializirano 

podjetje za industrijsko opre
mo, ki v treh TOZD zaposluje 
kakih 300 delavcev. TOZD 
oprema združuje inženirski biro 
v Ljubljani in obrat za površin
sko zaščito kovin in lesa v 
Krškem, TOZD oprema za za
ščito okolja v Kostanjevici na 
Krki ima tudi manjši inženirski 
biro v Zagrebu, TOZD storitve 
v Krškem pa sestavljajo steklar
ji, soboslikaiji in kleparji.

SOP Krško se torej ukvarja v 
prvi svoji dejavnosti s površin
sko zaščito kovin in lesa, pred
vsem pa tovornjakov, ki so, kar 
zadeva lakiranje, najzahtevnejši. 
Razvili so opremo za lakiranje 
več sklopov v proizvodnji to
vornjakov, in sicer od sestavnih 
delov do finalnega izdelka. Tež
ka cestna vozila lakirajo po za
ključni montaži, zato je potreb
no v tehnološkem postopku 
končnega lakiranja poskrbeti za 
pranje, nanašanje lakov in su
šenje na temperaturi, pri kateri 
še ne nastajajo poškodbe na ob
čutljivih delih vozila, kot so 
pnevmatike, električna oprema 
m podobno.

V tej temeljni organizaciji la
kirajo še poljedelske stroje, raz
lične armature, električne apa
rate in opremo ter drobno 
embalažo. Pomembna veja nji
hove dejavnosti je tudi lakiranje 
lesnoindustrijskih izdelkov. V 
splošnem to proizvodno loču
jejo na lakiranje masivnega, plo
skovnega in gradbenega po
hištva. Tehnološki postopek pa 
sestavljajo kombinacije potap
ljanja, brizganja, forsiranega su
šenja s potrebnimi vmesnimi in
ternimi transporti.

V TOZD oprema proizvajajo 
individualno in standardno 
opremo. Komorne konvekcijske 
peči, ki jih SOP Krško proizvaja 
za najrazličnejše potrebe kup
cev, se odlikujejo po preprosti 
izvedbi in zanesljivosti v obrato
vanju. Izdelujejo jih v standard
nih velikostih od 1 do 14 kub. 
metrov delovne prostornine in 
za obratovalno temperaturo do 
250 stopinj. Ogrevanje peči je 
možno z elektriko, s kurilnim 
oljem in s plinom. Za varnost 
teh peči so poskrbeli z ventila
cijskim sistemom, ki zagotavlja, 
da je koncentracija topil vedno 
v dopustnih mejah. Prav tako so 
predvidena varovala pri odvodu 
zraka iz peči in na vratih. Vrata 
se po želji oziroma naročilu 
lahko odpirajo ročno, elektro- 
mehanično, pnevmatsko ali hi
dravlično.

Kikor pravi dipl. inž. Vital 
Kovačič, direktor inženirskega 
biroja v Ljubljani, prav ta biro 
pripravlja tehnične rešitve in 
kompletno dokumentacijo za 
obrate v Krškem in Kostanjevici

na Krki. SOP Krško ima zelo 
obsežno referenčno listo za ko
vinsko in lesno industrijo ter je 
po svojem kvalitetnem delu 
znan po vsej Sloveniji in Jugo
slaviji.

Pri površinski zaščiti se SOP 
Krško opira na lasten razvoj in 
izkušnje, pri izdelovanju opre
me za zaščito okolja pa sode
luje z zahodnonemško tvrdko 
Handte, ki jo odlikuje zelo mo- 
d erna tehnologija. Gre za dolgo
ročnejšo kooperacijo, pri čemer 
oba partnerja drug za drugega 
izdelujeta posamezne izdelke. 
Pri opremi za zaščito okolja gre 
za naprave za industrijsko či
ščenje zraka in vode. Z razvo
jem teh naprav se v SOP Krško 
ukvarja posebna skupina delav
cev.

SOP Krško se bo preselila v 
nove prostore pri Kovinarski 
Krško. Oba delovna kolektiva 
se že pogovarjata o integraciji, 
do katere naj bi prišlo še letos. 
Obe proizvodni delovni organi
zaciji se s programi dopolnju
jeta ter bi z združitvijo lahko 
racionalizirah predvsem skupne 
službe, učinkoviteje reševah ka- 
d rovska vprašanja in ne nazad 
nje tudi dopolnjevanje proiz
vodnje. Rekli smo že, da se 
dejavnosti obeh organizacij ne 
prekrivata, srg Kovinarska dela 
pretežno z debelo, SOP pa s 
tanjšo pločevino. V integraciji 
zato obe organizaciji iščeta 
možnosti za povečevanje proiz
vodnje in za racionalizacijo po
slovanja.

Naj se povrnemo k poljedel
skim strojem. Povedati mora
mo, da je SOP Krško za naroč
nika, ki proizvajajo različne po
ljedelske stroje in priključke, 
izdelala lakirnici, ki v manjšem 
obsegu zajema vse osnovne ele
mente lakiranja. Upoštevaje ob
liko in velikost izdelkov so se v 
SOP Krško odločili za elektro
statični način nanašanja lakov, 
s čimer si kupec prihrani čas in 
lak, tako da se mu investicija v 
lakirnico že v kratkem času po
plača.

Za razmaščevanje predmetov 
so v SOP Krško izbrali posto
pek z negorljivimi organskimi 
topili. Izdelali so posebno dvi
galo, ki dela po naprej izbranem 
programu. Program spuščanja 
in divganja izdelkov pa je tak, 
da je razmaščevanje za vsako 
vrsto izdelkov dovolj učinko
vito, izgube topila in časa pa 
kar najmanjše.

SOP Krško je ena tistih naših 
delovnih organizacij, ki si stalno 
prizadevajo uvajati najsodobnej
še tehnološke postopke. Zato je 
med kupci znana predvsem po 
svojih kvalitetnih izdelkih in 
dobro opravljenem delu. p. p Kompletna linija za razmaščevanje in tosfatiranje s sušenjem

Konvekcijska peč za sušenje protizvočne mase in temeljnega laka na 
sestavnih delih tovornjaka

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja 
CZ P Delavska enotnost. Listje bil ustanovljen 20. novembra1942. 
leta List urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GOVEKAR, 
MARJAN HORVAT, RAFAEL LINDIČ (tehnični urednik), BORIS

RUGELJ. BOJAN SAMARIN, (odgovorni urednik), JANEZ SE
VER, IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, IVO VIRNIK in JANEZ 
VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova uli
ca 4, poštni predal 313/VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 
278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033; komerci

ala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 312-691. Račun pri SDK Ljubija- 
na, št. 5D100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki št. 501* 
620-7-121100. Posamezna številka stane 3,00 din, letna naročnina 
je 150,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina plačana v gotovi
ni. Tiska »Ljudska pravica,« Ljubljana.


